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ÎNTÎLNIREA DINTRE PREȘEDINTELE
NICOLAE CEAUSESCU SI CANCELARUL 
R. F. GERMANIA, HELMUT SCHMIDT

Președintele Republicii Socia
liste România, tovarășul Nicolae 
Ceaușescu, s-a întâlnit, vineri 
după-amiază, cu cancelarul fe
deral al Republicii Federale 
Germania, Helmut Schmidt, care 
face o vizită oficială in țara 
noastră la invitația șefului sta
tului român și a primului mi
nistru.

Subliniind profunda satisfac
ție de a vizita țara noastră, de 
a se reîntilni cu șeful statului 
român și de a avea împreună 
un schimb de vederi în proble
me privind dezvoltarea relații
lor româno-vest-germane, can
celarul Helmut Schmidt a trans
mis președintelui Nicolae 
Ceaușescu un salut călduros din 
partea președintelui Republicii 
Federale Germania, Walter 
Scheel, și din partea președin
telui Partidului Social-Demo
crat, Willy Brandt.

Președintele Nicolae Ceaușescu 
e mulțumit și a rugat să se 
transmită președintelui , Walter 
Scheel și lui Willy Brandt salu
tul său și cele mai bune urări.

în cadrul întâlnirii au fost 
abordate probleme ale relațiilor 
dintre cele două țări, precum și 
diferite aspecte ale vieții in
ternaționale actuale. Tovarășul 
Nicolae Ceaușescu și cancelarul 
Helmut Schmidt și-au exprimat 
convingerea că vizita și convor
birile se vor încheia cu rezul

Convorbiri oficiale

La Palatul Republicii au 
început, in ziua de 6 ianuarie, 
convorbirile oficiale intre pre
ședintele Republicii Socialiste 
România, tovarășul Nicolae 
Ceaușescu, și cancelarul federal 
al Republicii Federale Germa
nia, Helmut Schmidt.

La convorbiri participă :
Din partea română — Manea 

Mănescu, prim-ministru al gu
vernului, Gheorghe Oprea, vi- 
ceprim-ministru al guvernului, 
George Macovescu, ministrul a- 
facerilor externe, loan Avram, 
ministrul industriei construcții
lor de mașini, Vasile Pungan, 
șeful grupului de consilieri ai 
președintelui Republicii, Con
stantin Mitea, consilier al pre
ședintelui Republicii, Nicolae 
Doicaru, prim-adjunct al minis
trului de interne, Cornelia Fili- 
paș, secretar al Consiliului Cen
tral al Uniunii Generale a Sin
dicatelor, Iulian Bituleanu, ad
junct al ministrului finanțelor. 
Constantin Stanciu, adjunct al 
ministrului comerțului exterior 
și cooperării economice interna
ționale, Vasile Voloșeniuc, pre
ședintele Băncii Române de Co
merț Exterior, Ion Morega, am
basadorul țării noastre la Bonn.

Din partea vest-germană — 
Giinther van Well, secretar de 
stat al Ministerului de Externe, 
Martin Griiner, secretar de stat 
parlamentar in Ministerul fede
ral al Economiei, Richard Bal- 
ken, ambasadorul R.F. Germa
nia la București, Armin Griine- 
wald, adjunct al purtătorului de 
cuvînt al guvernului federal, 
Manfred Lennings, președintele 
Comitetului de conducere al

tate pozitive și vor contribui la 
amplificarea colaborării dintre 
România și R.F. Germania.

întrevederea dintre șeful sta

concernului Gute-Hoffnungshiit- 
te, Arno Dreher, membru al Co
mitetului de conducere al firmei 
Deutsche Babcock și Wilcoks 
Ag., Jiirgen Ruhfus și Klaus- 
Dieter Leister, directori minis
teriali, Detlev conte de Rantzau 
și Renate Finke-Osiander, prim- 
consilieri.

în timpul convorbirilor, s-a 
examinat o sferă largă de pro
bleme privind stadiul actual și 
perspectivele relațiilor bilatera
le. Subliniindu-se cu satisfacție 
cursul favorabil, mereu ascen
dent, al raporturilor dintre 
România și R. F. Germania, a 
fost manifestată de ambele 
părți dorința de a se asigura rela
țiilor româno-vest-germane o 
dezvoltare tot mai intensă.

Relevindu-se rezultatele obți
nute in promovarea colaborării 
bilaterale, s-a apreciat că exis
tă» toate premisele ca relațiile 
dintre cele două țări să cunoas
că în continuare o evolu
ție multilaterală, în interesul 
popoarelor lor, să contri
buie la îmbunătățirea și dez
voltarea raporturilor de coope
rare și înțelegere între statele 
europene.
Președintele Nicolae Ceaușescu 

și cancelarul Helmut Schmidt 
au convenit să aibă loc, în ca
drul vizitei, întîlniri de lucru 
între reprezentanți ai celor două 
țări in vederea concretizării mă
surilor menite să ducă la ampli
ficarea colaborării și cooperării 
economice și a schimburilor co
merciale bilaterale.

Convorbirile se desfășoară în- 
tr-o atmosferă prietenească, de 
stimă și înțelegere reciprocă. 

tului român și cancelarul Repu
blicii Federale Germania s-a 
desfășurat intr-o atmosferă de 
cordialitate, sub semnul dorin

Dineu oferit de tovarășul Nicolae Ceaușescu 
și de tovarășa Elena Ceaușescu în onoarea 

cancelarului federal Helmut Schmidt
și a doamnei Hannelore Schmidt

Republicii Socia- 
tovarășul Nicolae 
tovarășa Elena 

oferit, vineri, un 
can- 

Federale 
Și

Președintele 
liste România, 
Ceaușescu, și 
Ceaușescu au 
dineu oficial în onoarea 
celarului Republicii 
Germania, Helmut Schmidt, 
a doamnei Hannelore Schmidt.

Au participat tovarășii Manea 
Mănescu, Emil Bobu, Gheorghe 
Cioară, Ion Dincă, Emil Drăgă- 
nescu, Paul Niculescu, Gheorghe 
Oprea, Gheorghe Pană, Dumi
tru Popescu, Ștefan Andrei, 
Teodor Coman, Mihai Gere, Ni

TOASTUL PREȘEDINTELUI 
NICOLAE CEAUȘESCU

Domnule cancelar,
Doamnă Schmidt,
Doamnelor și domnilor,
Prieteni și tovarăși,

Este o deosebită plăcere pentru mine și soția 
mea de a vă saluta pe dumneavoastră, domnule 
cancelar și pe doamna Schmidt, precum și pe 
colaboratorii dumneavoastră, cu urarea de bun 
venit in Republica Socialistă România.

Apreciem vizita dumneavoastră, care coincide 
cu împlinirea, in această lună, a 11 ani de la 
stabilirea relațiilor diplomatice dintre țările 
noastre, ca o expresie a bunelor raporturi de

(Continuare in pag. a IlI-a)

TOASTUL CANCELARULUI 
HELMUT SCHMIDT

Domnule președinte,
Doamnă Ceaușescu,
Doamnelor și domnilor.

Este o mare plăcere pentru mine să fiu oaspe
tele dumneavoastră în România. în numele so
ției mele și al membrilor delegației ce mă înso
țesc. vă mulțumesc pentru numeroasele și 
cordialele expresii de ospitalitate ce fac vizita 
noastră plăcută. Vă mulțumesc pentru cuvintele 
amabile ce tocmai mi le-ați adresat.

Republica Socialistă România a stabilit in ia
nuarie 1967 — cu mult înaintea majorității ce
lorlalte state din estul Europei — relații diplo-

(Continuare în pag. a IlI-a)

ței ambelor părți de a extinde 
continuu conlucrarea pe tărim 
economic, tchnico-științific, cul
tural și politic intre cele două 

colae Giosan, Vasile Patilineț, 
Ion Ursu, Constantin Dăscăles- 
cu, Aurel Duma, Ion Stănescu, 
Mihai Marinescu, viceprim-mi- 
nistru al guvernului, George 
Macovescu, ministrul afacerilor 
externe, alți membri ai guver
nului, conducători de instituții 
centrale și organizații de masă.

Au luat parte Giinther van 
Well, Martin Griiner, Armin 
Griinewald, Manfred Lennings, 
Arno Dreher, Karl Buschnann, 
Heinz Vietheer, Jurgen Ruhfus, 
Klaus-Dieter Leister, Detlev
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țări, in interesul ambelor po
poare, al cauzei păcii, secu
rității și cooperării in Europa 
și in lume.

Astăzi, 
la posturile 

noastre 
de radio 

și televiziune 
Astăzi, în jurul orei 

12,00, posturile noas
tre de radio și televi
ziune Vor transmite 
direct de la Palatul 
Republicii CEREMO
NIA SEMNĂRII DO
CUMENTELOR OFI
CIALE DINTRE REPU
BLICA SOCIALISTĂ 
ROMÂNIA Șl REPU
BLICA FEDERALĂ 
GERMANIA.

Oamenii metalului alb

Programul privind măsurile suplimentare de dezvoltare eco- 
nomico-socială a României pînă in 1980 accentuează, alături 
de creșterea indicilor de valorificare la oțel în producția de 
laminate, metal in construcția de mașini, masă lemnoasă, fire 
din bumbac pentru țesături, piei pentru încălțăminte și creș
terea indicelui de valorificare la țițeiul supus prelucrării și 
chimizării. Valorificarea superioară a fiecărei tone de mate
rie primă, obținerea unei valori cit mai mari din prelucrare 
reprezintă un obiectiv primordial al tuturor colectivelor de 
muncă. Ancheta de față își propune să reliefeze preocupările 
tânărului colectiv de oameni ai muncii de la Combinatul pe
trochimic Brazi în domeniul vital al valorificării superioare 
a fiecărei tone de țiței, al obținerii unei valori sporite din 
prelucrarea acestei materii prime de bază.

Valorificarea superioară 
a fiecărei tone de țiței

Pornind de la citeva 
cifre

O dinamică a rezultatelor ob
ținute în această direcție, luînd 
ca punct de plecare anul 1975, 
ultimul an al cincinalului tre
cut, este elocventă : în anul 1976 
s-a realizat o creștere a procen
tului de valorificare de 2,28 la 
sută. în al doilea an al 
actualului cincinal, procentul 
de valorificare a ajuns la 3 
la sută, urmind ca în 1978 să 
sporească la 5,75 la sută, iar în 
1980 cu 13,25 la sută față de 
1975, într-un ritm mediu anu
al de aproape 2,6 la sută. Reiese 
clar faptul că in perioada ime
diat următoare, perioadă in care 
trebuie să se infâjîtuîăscâ pro
gramul suplimentar adoptat de 
Conferința Națională a parti
dului, petrochimiștii de la Brazi 
au de realizat sarcini substan

Din cronica întrecerii socialiste
• METALURGIȘTII ÎN

TREPRINDERII DE RUL
MENȚI DIN BÎRLAD, care 
în acest al treilea an al cin
cinalului afirmării revoluției 
tehnico-științifice și-au pro
pus să ridice cu aproape 8 
la sută nivelul maxim al pro
ductivității muncii atins in 
1977, au trecut la aplicarea 
unui amplu program de con
cepție și realizare, cu mij
loace proprii, a mai multor 
tipuri de dispozitive de ali
mentare automată a mașini
lor de rectificare și prelu
crare metalurgică, cu ajuto
rul cărora randamentele uti
lajelor mai vechi vor crește 
cu 12—18 la sută. S-a trecut, 
totodată, la automatizarea 
transportului aerian cu linii 
de transfer și poduri rulante 
de mare capacitate, precum 
și la mecanizarea integrală 
a încărcării și descărcării 
materiilor prime și produse
lor finite. Pe baza ritmurilor

Tinerii - participanți 
direcți la adoptarea 

și înfăptuirea 
hotăririlor 

oamenilor muncii
Tinerii muncitori — puter

nică forță a dezvoltării noas
tre economico-sociale, pro
ducători, beneficiari și pro
prietari deopotrivă ai tuturor 
realizărilor din ultimele de
cenii. lată, așadar, ideea ca
re a stat la baza acestui 
dialog cu tinerii muncitori, 
cu viața, cu munca, cu pre
ocupările lor.

Pentru că tînărul nostru 
muncitor este, în primul rînd, 
cel care poartă, cel care în
truchipează, cel care repre
zintă, permanent, acest înalt 
spirit al muncii, al creației, 
al responsabilității, care este 
propriu înseși generației 
noastre revoluționare. Spirit 
muncitoresc, revoluționar — 
așa cum se manifestă el, zi 
de zi, în adoptarea și în în
făptuirea deciziilor în siste
mul democrației muncitorești, 
revoluționare, ca o consecin
ță firească a înfăptuirii cu 
succes a rolului și locului 
hotărîtor al clasei muncitoa
re în traducerea în viață a 
documentelor Conferinței Na
ționale a partidului.

Despre aceste idei ne vor
besc, în grupajul din pagina 
a doua, tinerii muncitori din 
citeva mari unități economice 
□ le țării. 

țial sporite în acest domeniu de 
maximă importanță al valorifi
cării superioare a fiecărei tone 
de țiței. Așa cum ne preciza 
tovarășul economist Marin Va- 
silescu, șeful serviciului plan- 
dezvoltare, printr-o serie în
treagă de procese complexe de 
prelucrare a țițeiului și de 
chimizare a fracțiilor petrolie
re, Combinatul petrochimic 
Brazi realizează o gamă largă 
de produse cu divers* * destinații 
industriale, grupate în mai mul
te familii : carburanți, com
bustibili, hidrocarburi aromati
ce, polietilenă, oxid de etilena 
și derivați, anhidridă ftalică și 
maleică, dimetiltereftalat etc. O 
parte din aceste produse, cum 
sint carburanții^ și combustibi
lii. constituie produse finite. 
Celelalte reprezintă materii 
prime pentru numeroase alte u- 
nități economice din țară și 
străinătate. Dacă în anul 1975

conte de Rantzau, Renate Fin
ke-Osiander, celelalte persoane 
oficiale vest-germane.

Au participat, de asemenea, 
ambasadorul României la Bonn 
și ambasadorul Republicii Fede
rale Germania la București.

în timpul dineului, care s-a 
desfășurat într-o ambianță de 
cordialitate, președintele Nicolae 
Ceaușescu și cancelarul federal 
Helmut Schmidt au rostit toas
turi.

Au fost intonate imnurile de 
stat ale celor două țări.

înalte de lucru, constructo
rii de rulmenți din Birlad vor 
realiza o producție suplimen
tară în valoare de mai mul
te milioane lei.

• ANUL 1978 A DEBUTAT, 
LA ROMAN, cu o nouă pre
mieră industrială. Pe plat
forma întreprinderii de ma
teriale de construcții a fost 
pusă în funcțiune o linie de 
panouri mari, realizată în 
spațiile industriale existente, 
cu investiții minime. Tehno
logia modernă pe baza căreia 
lucrează noua capacitate per
mite sporirea potențialului 
productiv al unității cu 22 000 
nic panouri. Se asigură, tot
odată, o valorificare superi
oară a materiilor prime, o 
mai judicioasă utilizare a 
suprafețelor destinate proce
sului productiv și o ridicare 
simțitoare a productivității 
muncii, in condițiile reduce
rii consumului energetic și 
de combustibili.

Tinerețea generațiilor
ve- 

se 
cu

* 

ț

Nu poate fi trecut cu 
derea un fenomen care 
repetă de la o vreme, 
o insistență remarcabilă. 
Tot mai multe serii de elevi 
sau studenți țin să-și sărbă
torească, fără indoială, me
morabilul an al absolvirii 
școlilor prin care au trecut.

Faptul se produce, deo
potrivă, cu cei care-și rea
mintesc duios centenarul, 
dar nu mai puțin cu cei care 
abia au trecut numai peste 
deceniul străbătut de la e- 
veniment. De foarte curînd 
una din seriile pe care le-am 
„păstorit" la Liceul „Gh. 
Lazăr" din Sibiu, depărtată 
cu mai mult de patru decenii 
de absolvire, dar depășind 
cifra rotundă a întâlnirii, a 
intrat într-un fel de panică 
a intîrzierii și a hotărit, 
în grabă, să-și rccîștige tim
pul pierdut. Cu aproape un 
an înainte, elevii de altăda
tă și-au alcătuit*  un program 
de aniversare reușind să se 
consulte amplu cu fostul lor 
dascăl-diriginte de odinioa
ră. Din altă parte, de data 
aceasta din invățămintul su
perior, o altă serie și-a ani
versat recent vreo 20 de ani 
de la eveniment. Frecvența 
unor astfel de manifestări și 
desfășurarea lor entuziastă, 
nostalgică pe de o parte 
față de trecutul depășit, dar 
afirmind, pe de alta, încre
derea în realizările sociale 
la care au contribuit fără 
indoială, incită in activitatea 
de viitor numeroase ginduri

UN OBIECTIV
PERMANENT AL 

PETROCHIMIȘTILOR 
DE LA BRAZI

aici, la Combinatul petrochimic 
Brazi, prin prelucrarea unei 
tone de țiței se obțineau pro
duse în valoare de 1 418,5 lei, 
in acest an valoarea a ajuns 
la 1461 lei, urmînd ca în 1980 
să se obțină 1 606.4 lei, adică cu 
187,9 lei mai mult. Un progres 
evident, fără îndoială, datorat 
în bună măsură programului 
de dezvoltare ce vizează atît 
creșterea capacităților de prelu
crare a țițeiului cit și valorifi
carea deplină, în cadrul plat
formei. a produselor secundare 
provenite din prelucrare, ca de 
altfel și adîncirea valorificării 
prin prelucrarea altor produse 
din alte platforme ale centra
lei. în acest sens, s-au dezvoltat 
capacitățile productive la oxid 
de etilenă, fenol-acetonă, clo- 
rură de colină, produse etoxi- 
late.

5 milioane lei 
producție suplimentară 

prin valorificarea 
subproduselor 

și deșeurilor
„Valorificarea deplină a fiecă

rei tone de țiței, cerință for
mulată expres în Programul, su
plimentar adoptat de recenta 
Conferință Națională a partidu-

DAN VASILESCU

(Continuare in pag. a II-a)

• UN RECENT STUDIU, 
ÎNTOCMIT DE SPECIALIȘ
TII CUNOSCUTEI ÎNTRE
PRINDERI „1 MAI- DIN 
PLOIEȘTI, arată că, în pri
mii doi ani ai cincinalului 
actual, familia de instalații 
pentru forajul mediu și de 
adincime realizată de marea 
unitate prahoveană, la fel ca 
și celelalte agregate aferente 
săpării sondelor, și-au sporit 
randamentul de peste două 
ori, in comparație cu țipurile 
similare realizate pinâ in 
1975. De asemenea, au fost 
asimilate și introduse in fa
bricație agregate și sape cu 
role pentru foraj, corespun
zătoare tuturor straturilor 
geologice — unele dintre ele 
capabile să acționeze pină Ia 
10 000 metri adincime. Dealt
fel, întreaga producție din 
actualul cincinal a întreprin
derii prahovene este înnoită 
sau modernizată, ea fiind so
licitată de parteneri externi 
din peste 30 de țări ale lumii.

• •

de Al. Dima
dintre care unele am socotit 
că merită a fi înscrise în a- 
cest organ de presă al tine
retului.

In primul rînd, izbește — 
de la prima vedere — strin
genta solidaritate dintre ge
nerații, dintre tineri și cei 
mai vîrstnici, care i-au „dăs
călit" și au privit cu drag 
la neîncetata lor ascensiune. 
Regăsindu-se, desigur, cu ui
mire după atita vre
me, n-au evocat numai din- 
tr-o parte sau alta amintiri
le ca pe un roi, ci au început 
să ridice întrebări cu privire 
la sensul și menirea vieții 
fiecăruia, a felului cum au 
străbătut anii in comparație 
cu colegii lor, a datoriilor 
pe care le-au împlinit sau 
nu față de semenii lor și 
„lumea prin care au trecut". 
Nu e vorba, firește, de isco
diri filozofice, de concluzii 
abstracte, ci de simțul con
cret al apartenenței la co
lectivitățile în care au lucrat 
și cu care au crescut laolaltă 
în așa fel incit, după dece
nii, simt nevoia de a le face 
cel puțin pentru citeva cli
pe o sărbătoare.

în spiritul tinerilor de al
tădată se dezvoltă conștiin
ța prețuirii muncii lor de toa
te zilele, cea mai de demult, 
ca și cea care continuă 
tăzi îndemnată de o 1 
tradiție și 
necurmate la 
felul.

Asistând la
(Continuare in pag. a IV-a)
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t as- 
lungă 

de imboldurile 
inovații de tot

astfel de nu-
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A avea inițiativă
Chiar dacă despre poduri ru

lante, macarale, in general des
pre mașini de ridicat și trans
portat se poate vorbi mai puțin 
ca despre noutăți absolute, rea
lizarea lor, mai repede și mai 
bine, nu poate ocoli noutatea 
tehnică. Rezolvarea acestei pro
bleme impune, in același timp, 
și o permanentă preocupare 
pentru mai buna organizare a 
producției și o superioară va
lorificare a timpului de lucru. 
De la începutul anului și pînă 
in prezent, secția noastră a li
vrat la beneficiari poduri ru
lante a căror capacitate totală 
se ridică la peste 2 500 tone. 
Luna trecută au fost asimilate 
— in premieră la noi — mașina 
de stivuit și omogenizat, pre
cum și mașina cu roată, ambele 
folosite la manipularea mate
rialelor in depozit. Aceste ma
șini sînt de o complexitate su
perioară utilajelor fabricate 
pină acum. Introducerea lor în

îmi este greu să vorbesc des
pre colectivul din care fac 
parte. Poate, pentru că, în toți 
cei 7 ani de Cind lucrez aici 
viața mea s-a împletit atît de 
mult cu viața colectivului. încit 
a scrie despre acesta din urmă, 
fie și numai cîteva rin duri, e 
ca și cum aș face-o despre 
mine însămi. îmi este greu mai 
ales pentru faptul că oamenii, 
ceea ce fac și gindesc ei, nu-mi 
lasă la îndemină decît cuvinte 
foarte frumoase și un elemen
tar simț al modestiei mă reține 
în pornirea mea de a le așterne 
unul lîngă altul, fără nici o ex
cepție. Totuși, mă gindesc că 
este necesar să mă distanțez în 
aceste clipe — dacă lucrul a- 
cesta este posibil — de colegii 
mei, de faptele lor și să vorbesc 
despre ei, despre aceste fapte, 
așa cum ar face-o cineva care 
i-ar intilni pentru prima dată.

Așadar, organizația U.T.C. din 
care fac parte numără peste 180 
de tineri. Alcătuiesc mai mult 
decit un colectiv, sînt o adevă
rată familie, unită prin muncă, 
prin viată, priti idealuri și as
pirații. Uneori, se pot întimpla 
și lucruri neplăcute cu unul sau 
altul, dar niciodată n-o să pu
teți întilni la noi indiferența, 
lipsa de răspundere față de co
legul de alături. Iată un exem
plu : Cu mai mult timp în urmă 
o tinără, Lidia Ionescu, a vrut 
să se transfere la o altă unitate. 
Motivele sint numeroase și cred 
că nu are sens să le înșir aici. 
Important este faptul că am 
reacționat cu toții, am stat de 
vorbă cu ea, i-am demonstrat 
că aici, intre noi, ea se poate 
realiza pe deplin. Am căutat să 
înlăturăm dificultățile care i-au 
stat în cale și față de care ea 
a manifestat o atitudine de a- 
bandonare a cursei, ca să spun 
așa, fără a-și aminti de noi, cei 
de lîngă ea. Rezultatul, a fost 

fabricație s-a făcut în condiții
le cind in aceeași lună — de
cembrie — ritmul de execuție 
la reperele de bază a crescut. 
Astfel, comparativ cu noiem
brie, în loc de 5—6 poduri de 
35 tf, am realizat 9. în aceeași 
proporție a crescut și producția 
la cărucioarele grele pentru po
duri de capacitate mai mare.

La cele spuse aș vrea să a- 
daug un lucru important care, 
după părerea noastră, reflectă 
cel mai bine realizarea sarcini
lor de producție. Despre 
ce este vorba 1 Atunci cind 
s-a pus problema unei mai 
bune organizări a fluxului de 
fabricație, prin crearea de 
stocuri-tampon de subansamble, 
pentru a mări fluiditatea la 
montaj, s-a constatat că spațiul 
existent este insuficient. între
gul colectiv era interesat în re
zolvarea cit mai rapidă a aces
tei chestiuni. Ca urmare, un 

pe măsura eforturilor noastre, 
sau ca să fiu mai precisă — 
pentru că nu a fost vorba de 
eforturi — pe măsura modului 
nostru de a fi, de a ne simți 
solidari cu fiecare coleg, cu fie
care om alături de care muncim 
și trăim : astăzi, Lidia Ionescu 
este una dintre cele mai bune 
croitorese din întreprindere cu 
toate că are numai 22 de ani. 
Mai mult, a fost aleasă în func
ția de secretar-adjunct al bi
roului organizației U.T.C. Un 
fapt mărunt, spun unii, poate, 
în înțelegerea noastră, însă, el 
reprezintă foarte mult, este o 
adevărată victorie. Fac această 
afirmație deoarece acțiunea co

Exemplul bun nu lasă 
pe nimeni indiferent

lectivului, reacția sa față de cele 
petrecute a fost spontană, ceea 
ce dovedește un înalt grad de 
solidaritate, de coeziune, faptul 
că in cadrul lui s-au încetățenit 
relații noi, sănătoase, pe măsura 
exigențelor societății in care 
trăim.

Dar trebuie reținut și un alt 
aspect. Nu este neapărat nevoie 
să se intîmple un lucru ieșit 
din comun sau, în orice caz, 
deosebit, pentru ca trăsăturile 
de care vorbeam, trăsături care 
caracterizează colectivul nostru, 
să fie puse în evidență, să se 
manifeste în mod direct, nemij
locit. Cind este vorba de vreo 
acțiune de muncă patriotică, de 
vreo adunare sau altceva în 
acest gen, noțiunea de mobili

grup de tineri printre care Aurel 
Stoian, Pavel Dumitru, loan 
Kelemen de la asamblarea 
grinzilor pentru poduri și Gheor- 
ghe Miulescu, Nicolae Alexa și 
Adalbert Kiss de la macarale 
turn, au propus o, soluție con
cretă de eliberare a spațiului 
ocupat cu tot felul de piese și 
utilaje inutile.

Propunerea lor s-a concretizat 
în organizarea cîtorva după- 
amieze de muncă patriotică cu 
participarea tuturor tinerilor. 
Astfel, au fost' puse la dispozi
ția secției circa 600 m.p. nece
sari unei mai bune organizări 
a fluxurilor de fabricație. Acum, 
aceiași tineri de la care a por
nit inițiativa, izbutesc să asi
gure, între execuție și montaj, 
cite un cheson în plus, iar rit
mul de realizare a tamburilor 
de macarale și a suporților de 
rulare a crescut cu 50 la sută.

Este și firesc să fie așa de 
vreme ce noi, cei care propu
nem, sîntem și primii care tre
buie să trecem la fapte...

ILIE OLARU,
secția mașini de ridicat
I. M. Timișoara

zare își pierde, la noi, sensul. 
Nu sînt necesare munca de lă
murire, insistența, efortul pen
tru a-i determina pe unii să în
țeleagă care este rostul partici
pării noastre, fără nici o excep
ție. acolo unde sîntem solicitați, 
unde este nevoie de noi. Cred 
că dacă aș spune că în colec
tivul nostru binele se „ia" de la 
unul la altul, aș izbuti cel mai 
bine să exprim ce anume ne 
caracterizează, ne leagă și ne 
determină să fim pe deplin în
crezători în succesele noastre 
viitoare.

Desigur, pentru a se ajunge 
aici a fost nevoie de timp, dar 
mai ales de o atentă îndrumare, 

de intervenția delicată și totuși 
energică a organizației de partid, 
a celei de sindicat, a conducerii 
secției, în sfîrșit, a celor cu 
mai multă experiență. Primul 
„semn" că aceste intervenții 
s-au finalizat cu succes a fost 
o adunare generală U.T.C. de 
care îmi aduc aminte cu emo
ție și plăcere. Era prima adu
nare generală după ce fusesem 
aleasă secretară a acestei orga
nizații. Am discutat probleme 
importante privind producția, 
modul de a ne organiza timpul 
de muncă, relațiile care trebuie 
să existe între noi. Au trecut 
multe ceasuri,' fără ca nimeni 
să aibă sentimentul că întîrzie 
sau că este reținut de la ceva 
mai important. Ne simțeam cu

Efortul de a înfăptui 
ceea ce am hotărît

In Raportul prezentat Confe
rinței Naționale a partidu
lui de către tovarășul Nicolae 
Ceaușescu se evidențiază rolul 
clasei muncitoare in conducerea 
societății, în perfecționarea acti
vității economico-sociale. Este 
expresia celui mai înalt demo
cratism ce s-a instituit în so
cietatea noastră, a marilor răs
punderi ce ni le asumăm in fă
urirea destinului socialist al pa
triei.

Ce înseamnă de fapt acest de
mocratism ? O libertate nemăr
ginită de a gindi și acționa in 
folosul societății, al colectivului 
in care trăiești și muncești. O 
libertate a conștiinței care obli
gă la participare, la trăire in
tensă a evenimentelor, a zilelor
de azi pe care se clădește vi- 

toții foarte bine, eram ca intr-o 
adevărată familie. De atunci, 
acest climat a fost „transferat", 
din sala de ședințe, printre noi, 
la locurile noastre de muncă, 
Oriunde ne întîlnim. Drept ur
mare, rezultatele pe care le ob
ținem în muncă sînt foarte 
bune, ne îndeplinim cu consec
vență sarcinile de plan și ade
sea le depășim. O atenție deo
sebită o acordăm perfecționării 
noastre profesionale, continuării 
studiilor. Ne bucurăm cu toții 
de fiecare succes, de fiecare 
realizare a unuia dintre noi. Și 
ca să revin din nou la exem
plul concret, recentul concurs 
„Mîini măiestre" a reunit peste 
20 de tinere participante numai 
de la noi din secție. Locul II 
pe întreprindere. ocupat dt 
muncitoarea Maria Dumitru, a 
însemnat de fapt un succes al 
nostru, al tuturor tinerilor din 
organizație.

Spuneam mai înainte că în 
colectivul nostru exemplul bun 
nu lasă pe nimeni indiferent, 
ci este urmat, cu consecvență. 
Avem multe inițiative valoroa
se. Nu contează de la cine 
pleacă ideea ; dacă este bună ea 
se răspindește cu repeziciune 
printre toți membrii organiza
ției. Pot spune că sîntem buni 
tovarăși nu numai în muncă, ci 
și în modul nostru de a simți, 
de a gindi. Sintem tovarăși de 
idealuri, în sensul cel mai fru
mos al cuvîntului, în sensul cel 
mai profund și mai curat al ti
nereții noastre. Și sîntem astfel 
pentru că idealurile noastre sînt 
realiste, au foarte puțin de-a 
face cu visul. Tocmai datorită 
faptului că ne putem bizui, fără 
ezitări și rețineri, unul pe altul, 
în orice împrejurare.

ANETA STAN,
muncitoare, secția TV, Întreprin
derea de confecții și tricotaje 

București

itorul. Și, fiind vorba de viitor, 
care fără îndoială aparține ge
nerațiilor tinere, noi. muncitorii 
tineri, sintem chemați să ne a- 
ducem o contribuție pe măsura 
vîrstei, a forței ce o reprezen
tăm, a exigențelor din ce în ce 
mai sporite. (

Cum ne manifestăm acest 
drept, și obligație totodată ? Fă- 
cînd parte din orcanele colec
tive de conducere, participînd ia 
adunările oamenilor muncii, se 
așteaptă de la noi idei, păreri 
în legătură cu rezolvarea pro
blemelor producției și, mai ales, 
efort concret, tenace de a în
făptui ceea ce s-a hotărît în 
mod democratic.

Problema mare, subliniată și 
în documentele Conferinței Na
ționale a partidului, este creș
terea productivității muncii. In 
această direcție am inițiat acți- 

* unea „Nici un minut pierdut, 
toate utilajele folosite la capa
citate, fiecare gram de metal 
valorificat superior". Am în
ceput cu o intensă muncă de 
explicare a ceea ce înseamnă un 
minut în viața întreprinderii, a 
unui utilaj, valoarea metalului 
cu care lucrăm.

La ce rezultate am ajuns ? în 
atelierul de greifere rotative, de 
exemplu, dintr-o tonă de oțel se 
realizează o producție în valoa
re de un milion lei ; la secția 
mecanică II, indicele de utilizare 
a mașinilor a ajuns la 89 la sută 
față de 86 planificat ; în atelie
rul de garnituri rotative și 
rectilinii, accesorii-strunguri 
automate un tînăr deservește 
două sau trei mașini. Ne 
preocupă deopotrivă prelun
girea duratei mașinilor și 
a SDV-urilor. Am propus servi
ciului metrologie ca în cadrul 
cursurilor de gradul doi, de re
ciclare, la care sînt cuprinși e- 
șalonat toți tinerii, să se predea 
cunoștințe in legătură cu folo
sirea și întreținerea acestora. 
Rezultatele sînt deosebit de po
zitive, iar eficiența acțiunii se 
poate deduce cunoscînd că, cu 
un utilaj, o sculă bună, se reali
zează o producție de calitate su
perioară, iar prelungirea vieții 
acestora echivalează cu substan
țiale economii Ia cheltuielile de 
producție. Practic, aceștia sînt 
indicatorii cei mai elocvenți ai 
felului in care, noi, tinerii de 
la întreprinderea „Metaloteh- 
nica" gindim și acționăm în spi
ritul democrației muncitorești, 
cu conștiința că expresia esen
țială a participării noastre în 
forurile deciziei colective o dă 
efortul de a înfăptui ceea ce am 
hotărît.

ALEXANDRU CSIKI, 
muncitor la Întreprinderea 
„Metalotehnica", Tg. Mureș
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TINERI Șl TINERE!
NU UITAȚI NICI O CLIPĂ CĂ UTILIZAREA RAȚIONALĂ A ENERGIEI 
ELECTRICE, LUPTA ÎMPOTRIVA RISIPEI ESTE O ÎNDATORIRE PATRIOTICĂ, 
CIVICĂ, A FIECĂRUIA DINTRE NOI. SĂ NE DOVEDiM PERMANENT 
BUNI GOSPODARI, SĂ FACEM ÎN AȘA FEL CA MAȘINILE LA CARE 
LUCRĂM SĂ NU FUNCȚIONEZE NICI UN MINUT ÎN GOL. PENTRU A 
FI Șl MAI CONVINGĂTOARE CHEMAREA NOASTRĂ SĂ FACEM ÎM

PREUNĂ UN CALCUL:

UN SINGUR STRUNG, CARE FUNCȚIONEAZĂ ÎN GOL TIMP DE O 
LUNĂ CÎTE 10 MINUTE PE ZI, CONSUMĂ INUTIL 30 KWH, CANTITATE 
DE ENERGIE PENTRU PRODUCEREA CĂREIA SÎNT NECESARE 45 KG 

LIGNIT SAU 840 GRAME PĂCURĂ SAU 9,6 M C. GAZ METAN

Intensă activitate in 
taberele de matematică

In această vacanță, matema
ticienii școlii nu și-au permis 
să se despartă prea mult timp 
de matematică. Ii așteaptă o 
confruntare dificilă, în vară, 
cind țara noastră va găzdui 
Olimpiada internațională de 
matematică. Gazdele, elevii 
noștri, sînt hotărîți să fie la 
înălțime, să dovedească valoa
rea școlii de matematică ro
mânești. Acesta este motivul 
pentru care au declarat vacan
ța de iarnă o vacanță a mate
maticii. Au fost și ajutați in 
acest sens, multe licee ale țării 
găzduind timn de o săptămină 
„tabere de matematică ale ele
vilor".

în partea a doua a vacanței, 
s-au deschis încă cinci aseme
nea tabere, organizate de C.C. 
al U.T.C. și Ministerul Educa
ției și îrivățămintului. Condiția 
de participare la tabără a fost 
rezolvarea unui test de verifi
care a pregătirii și aptitudini
lor în domeniul matematicii. 
Acum, 400 de matematicieni 
elevi din liceele țării se află 
în plină, activitate -S la Craiova, 
Zalău, Buzău, Cîmpulung Mol

dovenesc, Odorheiul Secuiesc, 
îi îndrumă cei mai buni pro
fesori de matematică din Jicee 
și din învățămîntul superior. Se 
face, astfel, o matematică crea
tivă, viitorii olimpici naționali 
și internaționali fiind puși zil- 
hic in siare.de competiție.

La Buzău-Arbănași au fost 
reuniți cei mai buni dintre cei 
mai buni elevi la matematică — 
care s-au detașat net la olim
piada națională, ediția de anul 
trecut. Aici, după cum se expri
ma academicianul Nicolae Teo- 
dorescu, președintele Societății 
de matematică, se realizează cu 
elevii o matematică intensivă și 
curajos creativă, incit să poată 
fi de pe acum depistați viitorii 
olimpici internaționali. (L. 
LUSTIG).

În ultimele zile-acțiuni 
cultural-turistice

Punctele turistice înființate la 
internatele liceelor auto, de 
construcții și celui forestier din 
Piatra Neamț continuă să pri
mească numeroase grupuri de 
elevi veniți din comunele jude
țului pentru a vizita locuri is
torice. „Această ultimă săptă- 
mînă — ne-a spus eleva Maria
na Dan, din comuna Tămășeni
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— este pentru noi un minunat 
prilej de a cunoaște frumuse
țile acestor meleaguri. Excursia 
noastră are nu numai caracter 
recreativ, ci și documentar".

Două tabere organizate la 
Tîrgu Neamț și la cabana 
„Oglinzi" sint gazde ospitaliere 
pentru elevii veniți aici din 
județele Brăila și Constanța. 
Dintre cluburile de vacanță ale 
elevilor notăm pe cele de la 
Bicaz, Tirgu Neamț, Săbăoani 
și Roznov. O activitate susți
nută desfășoară în această pe
rioadă și clubul de vacanță de 
la Liceul de chimie din Piatra 
Neamț. Programul ultimei săp- 
tămîni este foarte bogat și cu
prinde activități distincte pen
tru fiecare zi. Astfel, serile “Se 
poezie organizate și însuflețite 
de membrii comitetului U.T.C. 
pe liceu, dintre care menționăm 
pe Vasile Grăjdeanu, Dorina 
Mazilu și Eugenia Condurache, 
sînt așteptate cu nerăbdare de 
către iubitorii versurilor. Ele 
vor fi prezentate în cadrul a 
două montaje. Primul este de
dicat poeziei patriotice contem
porane, iar cel de-al doilea 
operei lui Emineseu. Progra
mele artistice și serile de dans 
de joi, simbătă și duminică vor 
avea, desigur, ca și celelalte 
manifestări, foarte mulți parti- 
cipanți. (V. EMILIA).

C. A. P.
Vlădeni, 
județul

Botoșani

FERMA ZOOTEHNICA - 
LOCUL II PE JUDEȚ

teva zeci de tone la hectar, tre- 
cind la cultura de gulii fura
jere, cu o producție mult mai 
mare, de peste 180 tone de pe 
fiecare hectar cultivat. Mărind 
corespunzător cantitatea de fu
raje, introducînd alimentarea 
combinată, prin folosirea con
centratelor și borhotului, intre- 
ținînd și gospodărind mai bine 
pășunile, am ajuns la rezultate 
foarte îmbucurătoare pentru 
noi. Avem certitudinea că în 
1978 vom reuși să sporim și 
mai mult producția de lapte, e- 
xistînd posibilități să se depă
șească producția anuală pe cap 
de vacă furajată cu 500—600 
litri.

Dezvoltarea zootehniei, a pro
ducției agricole în general, gă
sește in comuna Vlădeni o au
diență deosebită în rindui tine
rilor. Fie că este vorba de cei
din centrul de comună sau de 
cei din satele Brehuiești, Hu- 
țani, Hrișcani sau Mindrești, ti
nerii, între care Niculina Ani- 
ței, Gheorghe Gășpărel, Sofia 
Vătămăniuc, Mihai Afloarei sau 
Vasile Movanu s-au impus ca 
veritabili animatori ai bătăliei 
pentru producții ridicate. Orga
nizațiile U.T.C. din cooperati
vele agricole și-au trecut în 
planul de activități pe noul an 
acțiuni ample, vizînd atît sec
toarele de producție vegetală, 
cit și cel zootehnic. Au fost îm
părțite sarcini pe echipe, pe oa
meni, cu termene precise de 
realizare.

Pentru a exemplifica, să ră- 
mînem tot la acțiunile privind 
dezvoltarea zootehniei. In 1978 
se vor procura un număr de 
vaci de lapte de mare produc
tivitate, pentru complexul din 
satul Huțani, pe care le vor lua 
în primire în special tinerii. Așa 
cum ne spune primarul comu
nei, această investiție va avea 
un dublu scop: se va dezvolta 
capacitatea de producție și, tot
odată, se va asigura in cadrul 
comunei întreaga prăsilă nece
sară îmbogățirii cu vaci de rasă 
superioară, a tuturor fermelor 
zootehnice profilate pe produc
ția de lapte. Se estimează că 
pînă la sfirșitul cincinalului a- 
ceastă acțiune va fi încheiată, 
făcînd posibilă creșterea pină la 
dublare a producției de lapte, 
între 1977 și 1980. Proiecte pe 
deplin realizabile, de fapt pro

iecte aflate în curs de înfăp
tuire. Discutînd cu oamenii de 
aici, mai notam: „Avem încre
derea că ne putem dezvolta 
zootehnia, pe cale intensivă, a- 
propiind creșterile de produc
ție in acest sector de ritmul 
creșterilor în producția indus
trială. Sporind efectivele, ame- 
liorînd rasele prin eforturi pe 
plan local, ăplicînd normele 
științifice de îngrijire și tno- 
dernizînd fermele zootehnice 
pînă la transformarea lor în 
complexe de tip industrial, sîn
tem convinși că vom realiza in 
bune condițiuni sarcinile ce ne 
revin diii programul stabilit 
pentru agrozootehnie de Confe
rința Națională a partidului".

DRAGOMIR HOROMNEA

UNIVERSITATEA DIN BUCUREȘTI 
anunță scoaterea la concurs a următoarelor posturi.

Lector la Facultatea de ma
tematică, catedra de informa
tică, disciplinele Metode statis
tice de control, Aplicații ale 
statisticii matematice, Teoria 
probabilităților și statistică ma
tematică, Cercetări operaționale, 
Probleme de decizie statistică, 
poziția 22;

Lector la Facultatea de mate
matică, catedra de informatică, 
disciplinele Metode de așteptare 
cu aplicații, Teoria probabilită
ților și statistică matematică, 
poziția 23;

Șef lucrări la Facultatea de 
fizică, catedra de fizică atomică 
și nucleară, disciplinele Tehnici 
nucleare, Utilizarea izotopilor 
radioactivi și Fizică atomică și 
nucleară, poziția 18; •

Lector la Facultatea de fizică, 
catedra de fizică atomică și nu
cleară, disciplinele Probleme 
speciale in fizica nucleară. Fizi
că atomică și nucleară, pozi
ția 14;

Asistent la Facultatea de Fi
zică, catedra de mecanică, fizi
că moleculară și fizica polimeri
lor, disciplinele Metode experi
mentale în fizica polimerilor, 
Mecanică fizică și acustică, Fi

Controlul riguros asigură buna 
funcționare a instalației

zica elastomerilor și reologie, 
poziția 16;

Asistent la Facultatea de fi
zică, catedra de fizică teoretică 
și matematică, disciplina Mate
matică II, poziția 17.

Candidații la concurs vor de
pune la secretariatul Universi
tății din București, B-dul 
Gheorghe Gheorghiu-Dej nr. 
64, în termen de 30 de zile 
(pentru posturile de lector) și 
15 zile (pentru posturile de asis
tent) de la data publicării a- 
cestui anunț în Buletinul Ofi
cial, cererea de înscriere îm
preună cu actele și lucrările 
prevăzute de Legea nr. 6/1969 
privind Statutul personalului di
dactic din Republica Socialistă 
România, publicată in Buleti
nul Oficial, Partea I nr. 33 din 
15 martie 1969, și de Instrucțiu
nile Ministerului Educației și 
învățămîntului nr. 84 539/1969.

Concursul se va ține la Uni
versitatea din București în ter
men de două luni (pentru pos
turile de lector) și de 15 zile 
(pentru posturile de asistent) de 
la data expirării termenului de 
înscriere.

(Urmare din pag. I)

lui — ne spune maistrul Cris- 
tea Butnaru, de la instalația de 
reformare catalitică — presupu
ne și punerea la punct a unor 
tehnologii moderne, capabile să 
valorifice superior subprodusele 
și deșeurile rezultate în urma 
prelucrării. Multe din aceste 
tehnologii au fost concepute și 
puse la punct în combinat, de 
către maiștrii, tehnicienii și in
ginerii noștri. Lucru firesc, de
altfel, pentru că nu ne-am pu
tut împăca deloc cu ideea, sau 
mai bine zis cu această noțiu
ne, de deșeuri. Astfel, în mo
mentul de față, unele subproduse 
care pînă nu de mult nu-și gă
seau nici o utilizare practică, 
care pur și simplu se aruncau, 
au fost valorificate și transfor
mate în materii prime necesare 
în numeroase întreprinderi din 
țară. Este vorba de deșeurile ce 
rezultă din polimerii inferiori și 
deșeurile de polietilenă (300 to
ne prelucrate anual), paracumil- 
fenolul din rășinile fenolice, 250 
tone anual, fracția de diizopro- 
pil benzen, 1 000 tone prelucrate 
anual, deșeuri de la alchilfe- 
noli, circa 1 000 tone anual etc".

Pe lîngă valorificarea superi
oară a subproduselor și deșeu
rilor, care numai în 1977 a 
condus la obținerea unei pro
ducții suplimentare de 5 mi
lioane lei, unul dintre factorii 
ce au influențat pozitiv sporirea 
valorii materiale a produselor 
obținute din prelucrarea tonei 
de țiței este creșterea substan
țială a capacităților de prelu
crare a instalațiilor existente. 
Rod al eforturilor depuse de 
colectivele de muncă din secții
le și instalațiile respective, a- 
ceste creșteri sînt, aproape în 
exclusivitate, realizări ale oa
menilor muncii din combinat, a-
le cercetătorilor din secția de
cercetări ICECHIM -Brazi, atît
ca idee, concepție, cit și ca
execuție propriu-zisă, un rol
deoșebit de important revenind 
autoutilării. Astfel, la instalația 
DAV I, capacitatea productivă a 
crescut în acest an cu nu mai 
puțin de 30 la sută, la reforma
re catalitică, fenol, oxid de eti- 
lenă, cu 10 la sută și la instala
ția de piroliză cu 15 la sută.

Ce înseamnă 
o „nesemnificativă" 

reducere a pierderilor 
de fabricație 

și consumurilor normate
Preocupările pentru valorifi

carea superioară a materiei pri
me, preocupări ale întregului 
colectiv de muncă, ale fiecărui 
muncitor, maistru, tehnician șl 
inginer, vizează și reducerea 
consumurilor tehnologice, a 
pierderilor de fabricație.

„în acest an și în anul viitor 
— ne precizează specialiștii din 
cadrul serviciului plan-dezvolta- 
re — prin reducerea consumului 

VALORIFICAREA
SUPERIOARĂ
A FIECĂREI

TONE DE ȚIȚEI
tehnologic se va obține o can
titate suplimentară de produse 
comercializabile, în valoare de 
2,6 milioane lei. Firesc, în ur
ma Îmbunătățirilor și moderni
zărilor ce se vor aduce instala
țiilor, pentru anul 1980 progra
mul de reducere a consumurilor 
tehnologice prevede ajungerea 
ia un procent de 0,51 la sută și. 
implicit, realizarea, numai pe a- 
ceastă cale, a unei producții 
suplimentare în valoare de 25 
milioane lei. Desigur, aceste 
reduceri, ce contribuie direct 
la mai buna valorificare a mate
riei prime, sint posibile numai 
prin îmbunătățirile tehnologice 
aduse instalațiilor existente, 
prin perfecționarea continuă a 
întregului proces productiv.

Tovarășul Mircea Izbășoiu. 
secretarul comitetului de par
tid al combinatului, precizîndu- 

ne că eforturile întregului co
lectiv, în realizarea sarcinilor 
productive, a sarcinilor de va
lorificare superioară a tonei de 
țiței, se împletesc cu eforturile 
depuse pentru perfecționarea 
calificării tuturor muncitorilor, 
îndeosebi a celor tineri, a ce
lor ce urmează cursurile Gru
pului școlar al combinatului 
sau ale facultății de subingineri 
ce funcționează pe lîngă com
binat, ne vorbește despre o 
altă cale de valorificare sporită 
a tonei de țiței în cadrul uzi
nei petrochimice : reducerea 
consumului de materii prime 
de bază față de consumurile 
proiectate.

„La materiile prime de bază, 
etilenă/polietilenă, de exemplu, 

prin reducerea consumului față 
de consumurile proiectate cu 
numai 0,051 la sută s-a obținut 
în 1977 o producție suplimentară 
considerabilă. Menținîndu-se a- 
ceastă reducere pină în 1980, 
valoarea totală a producției su
plimentare se va ridica la 51,6 
milioane lei. Prin reducerea con
sumului cu 0,020 la sută, la ben- 
zen/fenol, în acest an și prin 
reducerea în continuare în 1980 
cu 0.022 la sută se va realiza o 
producție suplimentară de 12,3 
milioane lei. Adăugind acestor 
cifre și reducerea consumului la 
metanol/DMT cu 0,007 la sută în 
1977 și 1978 și 0.008 la sută in
1979 și 1980. valoarea totală a 
producției suplimentare realiza
te numai prin reducerea consu
murilor la aceste trei materii 
prime de bază se va ridica in
1980 la 92,8 milioane lei. Și 

trebuie precizat faptul că toate 
consumurile proiectate sînt sta
bilite la nivelul celor existen
te în momentul de față pe plan 
mondial".

în procente, reducerile con
sumului de materii prime față 
de consumurile proiectate sînt, 
în aparență, foarte mici. Va
loarea lor este însă semnificati
vă. pentru că cele cîteva mii 
de tone de polietilenă, fenol și 
DMT, realizate suplimentar, ca 
să ne referim doar la exemple
le la care am apelat, sînt can
tități importante de materii pri
me pentru industria prelucră
toare. Polietilena, spre exem
plu, se utilizează sub formă de 
film, saci, pungi pentru amba
larea îngrășămintelor, produse
lor chimice și alimentare, arti
cole textile, protecții de con
strucții, solarii și culturi agri
cole. O altă utilizare majoră a 
polietilenei este cea sub formă 
de izolații de cabluri și conduc
toare electrice, tuburi și con
ducte pentru apă și alte lichide, 
cisterne, z rezervoare, articole 
medicale.

★
Iată deci cit de Importante 

pentru economia națională sint 
cantitățile suplimentare de pro
duse obținute prin valorificarea 
superioară a fiecărei tone de 
materie primă. Aici, Ia Brazi, 
așa cum arătam, numai prin re
ducerea consumului de materii 
prime, cu procente cuprinse în
tre 0.007 și 0,051 la sută față de 
consumurile proiectate, la cele 
trei materii prime de bază men
ționate se va obține pină în 
1980 o producție suplimentară 
în valoare de 92,8 milioane lei. 
Desigur, există încă multiple po
sibilități de valorificare supe
rioară a tonei de țiței. Cerce
tările întreprinse de specialiștii 
institutelor de cercetare, de cei 
din secția de cercetări ICECHIM 
Brazi — unde iși desfășoară ac
tivitatea peste 200 de cercetă
tori, dintre care aproape o trei
me sînt membri ai organizației 
U.T.C. — vizează găsirea unor 
noi și eficiente posibilități de 
sporire a valorii obținute prin 
prelucrarea fiecărei tone de 
țiței.

/

în anul 1976, producția secto
rului zootehnic de la C.A.P. 
Viădeni era printre cele mai 
scăzute din județul Botoșani. De 
la un efectiv destul de impor
tant de vaci se livrau doar 550 
de litri lapte pe zi, cu un pro
cent scăzut de grăsimi, aceasta 
determinindu-i pe unii să con
sidere că totul se datora vite
lor, de rasă autohtonă, care nu 
puteau produce mai mult. La 
începutul anului trecut, t.inărul 
primar și secretar al comitetu
lui comunal de partid, tovarășul 
Vasile Condruc, a supus pro
blema îmbunătățirii activității 
sectorului zootehnic în dezbate
rea consiliului oamenilor mun
cii din unitate. Părerea celor 
mai mulți a fost, atunci, că or
ganizarea muncii in ferma zoo
tehnică era deficitară, că disci
plina unor îngrijitori mai lăsa 
de dorit, că nu fuseseră nici pe 
departe epuizate căile de spo
rire a producției de lapte. S-a 
hotărît, cu acel prilej. să se 
treacă neîntîrziat la măsuri fer
me, la introducerea metodelor 
științifice de întreținere și hră
nite a efectivelor de animale. 
Astăzi, după un an de muncă 
responsabilă, după cum ne spu
ne tovarășul Costache Macovei, 
șeful fermei zootehnice și se
cretar al organizației de partid 
din C.A.P., producția de lapte 
a aceluiași efectiv este de pa
tru ori mai mare. Și incă o pre
cizare: de pe unul din locu
rile Codașe, ferma zootehnică a 
acestei cooperative agricole a 
urcat pe locul II în județ, ime
diat după C.A.P. din Bucecea, 
una din fruntașele pe țară in 
acest domeniu.

„Saltul, de fapt un salt foarte 
important în calitatea muncii 
noastre — ne spune tovarășul 
Vasile Condruc — se datorește 
în primul rînd organizării mai 
bune a activității, întronării u- 
nei discipline riguroase în rîn- 
dul personalului din zootehnie, 
de la șeful fermei pină la ul
timul om. îngrijitorii au urmat, 
totodată, cursurile agrozootehni
ce, deprinzind metodele inten
sive de producție in acest sec
tor. Pe de altă parte, am reor
ganizat baza furajeră, fără a 
mări suprafața culturilor speci
fice. Am diminuat astfel supra
fața cultivată cu sfeclă furaje
ră, de pe care recoltam abia ci-

siare.de
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Dineu oferit de tovarășul Nieolae Ceaușescu și tovarășa Elena Ceaușeseu

Toastul președintelui Nieolae Ceaușescu Toastul cancelarului Helmut Schmidt
(Urmare din pag. I)

colaborare dintre Republica So
cialistă România și Repu
blica Federală Germania. Via
ța, evenimentele internațio
nale au confirmat pe de
plin justețea, realismul și 
sensul profund constructiv al 
stabilirii relațiilor diploma
tice dintre țările noastre, 
care a deschis calea dezvoltării 
pe multiple planuri a raportu
rilor bilaterale româno-vest-ger- 
mane și, totodată, a constituit 
o contribuție de mare însemnă
tate la însănătoșirea climatului 
politic european, la normalizarea 
raporturilor interstatale pe con
tinent, la lichidarea sau, mai 
bine-zis, la atenuarea politicii 
de încordare și război rece, 
la instaurarea unor relații de 
încredere, destindere, colaborare 
în Europa, care influențează 
pozitiv climatul din întreaga 
lume.

Principiile care au stat la baza 
relațiilor dintre țările noastre
— înscrise la loc de frunte in 
Declarația solemnă comună 
semnată in urmă cu patru ani
— de egalitate deplină in drep
turi, de respect al independenței 
și suveranității naționale, ne
amestec în treburile inter
ne și avantaj reciproc, de 
renunțare la forță și la amenin
țarea cu forța in relațiile dintre 
state, s-au afirmat cu putere și 
sint astăzi recunoscute ca sin
gurele pe baza cărora se pot 
asigura colaborarea și pacea în
tre state in întreaga lume.

Consider necesar să reamin
tesc acum toate aceste lu
cruri pentru că, în perioada a- 
ceca, mulți se indoiau de juste
țea acestor acțiuni și a acestor 

rincipii. Cu atit mai mult tre- 
uuie reamintite, cu cit în 
viața internațională sint multe 
probleme care cer o abordare 
într-un mod nou, constructiv.

Doresc să subliniez în mod 
deosebit puternica dezvoltare a 
relațiilor economice, a colaboră
rii în producție, tehni- 
co-științifice și în alte do
menii de interes comun, ceea ce 
a determinat creșterea schimbu
rilor comerciale dintre țările 
noastre de circa trei ori în ul
timii 10 ani și realizarea unor 
acțiuni de cooperare în produc
ție. Cu toate acestea, conside
răm că există încă largi posibi
lități de dezvoltare a relațiilor 
economice dintre țările noastre, 
în mod deosebit în ce privește 
realizarea unor noi acțiuni de 
cooperare în producție. Sperăm 
că vizita dumneavoastră in 
România, convorbirile pe care 
le-am început astăzi vor da un 
nou impuls intensificării cola
borării și cooperării multilate
rale dintre Republica Socialistă 
România și Republica Federală 
Germania, in spiritul egalității, 
respectului și avantajului re
ciproc, ceea ce corespunde in
tereselor ambelor popoare, cau
zei întăririi increderii, destin
derii și păcii intre națiuni.

Domnule cancelar.
Aș dori să evoc și cu acest 

prilej profundele transformări 
revoluționare, naționale și socia

Sosirea în Capitală
La invitația președintelui Re

publicii Socialiste România, to
varășul Nieolae Ceaușescu. și a 
primului ministru al guvernului, 
tovarășul Manea Mănescu. vi
neri la amiază a sosit, la Bucu
rești. Helmut Schmidt, cancela
rul Republicii Federale Germa
nia, cu soția. Hannelore Schmidt, 
care face o vizită oficială în 
țara noastră.

Oaspetele este însoțit de Giin- 
ther van Well, secretar de stat 
al Ministerului de Externe, 
Martin Griiner, secretar de stat 
parlamentar în Ministerul Fede
ral al Economiei, de alte per
soane oficiale, de consilieri și 
experți.

Pe aeroportul Otopeni, împo- 
'4 dobit cu drapelele de stat ale 

celor două țări, unde a avut loc

întilniri la Consiliul de Miniștri
Tovarășul Manea Mănescu, 

prim-ministru al guvernului, și 
tovarășul Gheorghe Oprea, vi
ceprim-ministru, au avut vineri 
întilniri cii Martin Grii- 
ner, secretar de stat parla
mentar in Ministerul Federal al 
Economiei, Manfred Lennings, 
președintele Comitetului de 
conducere al concernului Gute- 
Hofnnungshiitte, Arno Dreher, 
membru al Comitetului de 
conducere al firmei Deutsche 
Babcock și Wilcoks Ag, cu alte 
persoane oficiale care însoțesc 

le. eare s-au produs și continuă să 
aibă loc in viața internațională 
și care duc Ia schimbarea con
tinuă a raportului de forțe in 
lume, la accentuarea luptei po
poarelor pentru a pune capăt 
vechii politici de inegalitate, 
dominație și dictat, pentru a-și 
asigura dezvoltarea liberă și in
dependentă corespunzător pro
priilor năzuințe, fără nici un 
amestec din afară.

După părerea noastră, si
tuația internațională este foar
te complexă și contradic
torie. Au avut loc anu- 
miți pași in direcția colaborării 
și destinderii internaționale, 
dar, totodată, în diferite zone 
ale lumii s-au ivit noi conflicte, 
noi contradicții, ceea ce creează 
pericole deosebit de grave pen
tru cauza păcii, nu numai in 
aceste regiuni, ci în întreaga 
lume.

Pornind de la această situa
ție, Republica Socialistă Româ
nia se pronunță ferm pentru o 
politică nouă, democratică în 
viața internațională, pentru so
luționarea problemelor litigioa
se dintre state pe calea pașnică 
a tratativelor, care să ducă la 
asigurarea integrității și suvera
nității tuturor statelor, să asi
gure dezvoltarea economico-so- 
cială a fiecărei națiuni.

Republica Socialistă România 
dezvoltă larg relațiile sale de 
colaborare cu toate țările socia
liste, cu țările in curs de dez
voltare, cu statele nealiniate, cu 
statele capitaliste dezvoltate, cu 
toate țările lumii, fără deosebi
re de orinduire socială, partici
pă activ la diviziunea interna
țională a muncii, la schimbul 
mondial de valori. Așezăm ferm 
la baza relațiilor noastre cu ce
lelalte state deplina egalitate in 
drepturi, respectul independen
ței și suveranității naționale, ne
amestecul in treburile interne 
și avantajul reciproc.

In acest context acordăm o 
importanță deosebită reuniunii 
de la Belgrad, consacrată stabi
lirii de noi măsuri in vederea 
înfăptuirii în viață a documen
telor semnate la Helsinki, care 
constituie un tot unitar.

Este necesar să facem toate 
eforturile pentru înlăturarea 
oricăror măsuri restrictive din 
calea dezvoltării colaborării eco
nomice, tehnico-științifice și cul
turale, să acționăm în vederea ex
tinderii schimburilor culturale, 
precum și in scopul soluționării 
juste a problemelor de or
din umanitar. Acordînd o a- 
tenție deosebită soluționării pro
blemelor sociale majore de viață 
ale maselor largi populare, atit 
de pe continentul nostru, cit și 
din întreaga lume, guvernul ro
mân promovează o politică con
secventă, de asigurare a dreptu
rilor fundamentale ale celor ce 
muncesc din țara noastră, de ri
dicare a bunăstării materiale și 
spirituale a maselor, de dezvol
tare plenară a personalității ‘u- 
mane. în acest context, se în
scrie și soluționarea justă, in 
mod umanitar, in România, a 
problemei naționale, asigurînd 
tuturor cetățenilor ei. fără deo
sebire de naționalitate, drepturi 
egale in întreaga viață economi- 

ceremonia sosirii. în întîmpi- 
narea cancelarului federal au 
venit Manea Mănescu, primul 
ministru al guvernului, cu soția, 
Maria Mănescu, Gheorghe Oprea, 
viceprim-ministru al guvernu
lui, George Macovescu, loan 
Avram, Traian Dudaș, Mihail 
Florescu, miniștri. Vasile Pun- 
gan, șeful grupului de consilieri 
ai președintelui Republicii, alte 
persoane oficiale-

Erau prezenți Ion Morega, 
ambasadorul României la Bonn, 
și Richard Balken, ambasadorul 
Republicii Federale Germania 
la București.

După intonarea imnurilor de 
stat ale Republicii Federale 
Germania și Republicii Socia
liste România, o gardă militară 
a prezentat onorul.

pe cancelarul R.F. Germania în 
vizita sa în țara noastră.

Cu acest prilej, au fost discu
tate probleme referitoare la 
colaborarea bilaterală, in spe
cial in domeniile construcțiilor 
de mașini, petrochimiei, trans
porturilor, constituirea de noi 
societăți mixte, cooperarea pe 
terțe piețe, la căile și mijloace
le pentru dezvoltarea schimbu
rilor comerciale, lărgirea cadru
lui juridic pentru facilitarea co
operării româno-vest-germane. 

că, politică, socială și culturală. 
De aceste drepturi se bucură din 
plin și cetățenii de naționalita
te germană, veniți cu sute de 
ani in urmă in țara noastră. Ca 
cetățeni cu drepturi egale ai Re
publicii Socialiste România ei 
contribuie activ, împreună cu 
toți oamenii muncii din patria 
noastră, la dezvoltarea economi- 
co-socială a țării, la progresul 
multilateral al societății, la în
făptuirea politicii statului nos
tru, in centrul căreia se află 
omul, demnitatea, bunăstarea și 
fericirea lui. Noi considerăm că 
existența acestor cetățeni con
stituie o punte de legătură între 
Republica Socialistă România si 
Republica Federală Germania, 
un factor de dezvoltare a cola
borării pe baze egale dintre ță
rile noastre.

In ansamblul problemelor le
gate de securitatea europeană 
trebuie, de asemenea, să facem 
totul pentru trecerea la măsuri 
practice de dezarmare, fără de 
care nu se poate vorbi de secu
ritate și pace pe continentul 
nostru, ca. dealtfel, in întreaga lume.

Sintem preocupați de so
luționarea pe cale pașnică a si
tuației din Cipru și, totodată, 
acționăm pentru extinderea 
colaborării bilaterale și multila
terale dintre statele din Balcani.

Trăind intr-o zonă din ime
diata apropiere a Orientului 
Mijlociu, sintem profund intere
sați de soluționarea conflictului 
din această zonă pe o cale pașni
că, care să ducă la instaurarea 
unei păci juste și trainice și să 
asigure integritatea și suverani
tatea tuturor statelor din această 
regiune.

Este evident pentru toți cel 
care privesc cu realism situația 
și doresc realmente pacea în 
Orientul Mijlociu că se impune 
retragerea Israelului din terito
riile arabe ocupate în urma răz
boiului din 1967 și, totodată, so
luționarea problemei poporului 
palestinian, inclusiv prin consti
tuirea unui stat independent al 
poporului arab palestinian.

Aș dori să evoc, de asemenea, 
îngrijorarea României fată de 
situația din Cornul Africii și 
din alte zone ale acestui conti
nent și să exprim, totodată- pre
ocuparea noastră pentru solutio
narea tuturor acestor probleme 
pe calea tratativelor, care să 
ducă la întărirea colaborării și 
unității africane.

România va acorda in conti
nuare întregul său sprijin luptei 
popoarelor din Africa australă 
pină la cucerirea deplină a inde
pendenței lor și lichidarea poli
ticii de apartheid, considerind 
că trebuie făcut totul pentru a 
se pune capăt dominației coloni
ale din Rhodesia și Namibia.

Ca țară socialistă in curs de 
dezvoltare, România acționează 
in strinsă solidaritate cu toate 
țările în curs de dezvoltare pen
tru lichidarea stării de înapoie
re, a împărțirii lumii in bogați 
și săraci, pentru făurirea unei 
noi ordini economice internațio
nale bazată pe echitate și egali
tate, care să deschidă calea pro
gresului mai rapid al țărilor 
rămase in urmă și, totodată, să 
contribuie la depășirea gravelor 
stări de lucruri din economia 
mondială, să asigure stabilitatea 
și progresul fiecărei națiuni.

Ne pronunțăm, de asemenea, 
pentru măsuri concrete de 

dezarmare și în primul rind de 
dezarmare nucleară, pentru tre
cerea la măsuri de reducere a 
cheltuielilor militare care apasă 
greu pe umerii tuturor popoare
lor și accentuează instabilitatea 
economică din lume, pentru li
chidarea bazelor militare de pe 
teritoriile altor state, pentru 
desființarea concomitent a 
Pactului NATO și a Tratatului 
de la Varșovia, cit și pentru 
alte măsuri concrete in această 
direcție.

Sperăm că reuniunea Organi
zației Națiunilor Unite din pri
ma jumătate a acestui an, con
sacrată dezarmării, va constitui 
un moment important in elabo
rarea de măsuri concrete in a- 
ceastă direcție.

Soluționarea problemelor com
plexe ale lumii de astăzi, de
mocratizarea vieții internațio
nale necesită crearea condițiu- 
nilor de participare activă și 
egală a tuturor statelor, indi
ferent de mărimea sau de orin- 
duirea lor socială, și, în primul 
rind, a țărilor mici și mijlocii, 
a țărilor in curs de dezvoltare și 
țărilor nealiniate, la rezolvarea 
problemelor in interesul tuturor 
națiunilor.

Este necesar să se asigurț un 
rol tot mai important Organi
zației Națiunilor Unite și altor 
organisme internaționale, care 
asigură cadrul cel mai adecvat 
conlucrării egale între popoare, 
în vederea realizării unei lumi 
mai drepte și mai bune pe pla
neta noastră.

Fără îndoială că in aborda
rea problemelor complexe ale 
lumii de astăzi sint păreri dife
rite cu privire la căile de so
luționare a lor. Dar acest lucru 
nu trebuie să împiedice, ci 
dimpotrivă, să determine o con
lucrare tot mai strinsă în ve
derea găsirii soluțiilor accepta
bile pentru toate statele. In 
acest spirit consider că Româ
nia și Republica Federală Ger
mania pot să conlucreze strîns 
și pe plan internațional, adu- 
cindu-și contribuția activă la 
soluționarea problemelor in 
mod democratic. Dezvoltarea re
lațiilor dintre țările noastre tre
buie să se reflecte in intensifi
carea schimburilor, contactelor 
și a conlucrării in toate dome
niile de activitate — și de roa
dele acestei colaborări să bene
ficieze pe deplin cetățenii țări
lor noastre; trebuie să facem 
totul ca ei să trăiască in pace 
și colaborare.

In încheiere aș dori, domnule 
cancelar, să exprim speranța 
că vizita dumneavoastră în 
România va marca un nou mo
ment important in dezvoltarea 
colaborării și conlucrării româ
no-vest-germane, atit pe plan 
bilateral, cit și pe arena inter
națională, in realizarea unei po
litici noi, democratice, de ega
litate intre națiuni, de pace in 
întreaga lume.

Cu această dorință, ridic pa
harul pentru dezvoltarea rela
țiilor de colaborare dintre Re
publica Socialistă România și 
Republica Federală Germania, 
pentru progresul și prosperita
tea poporului dumneavoastră, 
pentru pace și colaborare în 
intreaga lume.

In sănătatea domnului cance
lar și a doamnei Schmidt !

In sănătatea dumneavoastră, a 
tuturor ! (Aplauze).

(Urmare din pag. I)

matice cu Republica Federală 
Germania. Noi am apreciat și 
apreciem și azi importanța ho- 
tăririi dumneavoastră de atunci.

Vizita mea in România con
firmă dimensiunea relațiilor din
tre țările noastre și a unei 
colaborări pe care azi o consi
derăm firească. Am in vedere 
schimburile comerciale cuprin
zătoare, cooperarea economică 
exemplară, schimbul politic de 
păreri, dar și dezvoltarea rela
țiilor culturale și a turismului. 
Consider deosebit de importan
te contactele personale dintre 
cetățeni ai țărilor noastre, pre
cum și îmbunătățirea cunoștin
țelor reciproce despre cealaltă 
țară prin intermediul posibilită
ților de informare cuprinzătoare.

Vizita mea este încă o verigă 
în lanțul de întilniri dintre care 
aș dori să menționez în mod 
deosebit vizita dumneavoastră, 
domnule președinte, in Republi
ca Federală Germania, efectua
tă în luna iunie 1973, și pe a- 
ceea a președintelui federal 
Heinemann, făcută in România 
în anul 1971. Aceste intilniri au 
constituit momente culminante 
ale unui dialog politic intens și 
larg, pe care l-am dezvoltat in 
cei 11 ani care au trecut.

Stabilirea la timp a relațiilor 
bilaterale a contribuit în mod 
însemnat la dezvoltarea unor 
relații mai bune între statele 
din vestul și estul Europei 
și la declanșarea procesului 
cuprinzător al destinderii in 
Europa, pentru promovarea că
ruia va trebui să depunem și pe 
viitor eforturi. Asupra acestui 
fapt, am fost de acord, domnule 
președinte, cu ocazia întilnirii 
noastre prilejuite de Conferința 
de la Helsinki și de care îmi 
amintesc cu plăcere, fapt pe care 
l-am confirmat și în convorbiri
le noastre de astăzi.

Desigur sintem destul de rea
liști pentru a recunoaște dificul
tățile ce se ivesc în colaborarea 
între state cu orinduiri sociale 
și economice diferite. Relațiile 
noastre bilaterale arată însă că, 
prin bunăvoința ambelor părți, 
se pot realiza relații bune și 
trainice spre folosul popoarelor.

In eforturile de a îmbunătăți 
pe mai departe relațiile noastre, 
sint pe deplin conștient și de 
faptul că in România trăiesc 
grupuri de cetățeni — sași in 
Transilvania și șvabi în Banat 
— ce privesc cu mîndrie la o 
îndelungată istorie in patria 
lor actuală. Nume ilustre, ca 
cel al poetului Nikolaus Le- 
nau și al pionierului tehnicilor 
spațiale Hermann Oberth se nu
mără printre aceștia. Desigur, 
noi considerăm acești oameni 
ca o verigă de legătură intre 
popoarele noastre. I'entru adîn- 
circa acestor legături, vrem să 
ne străduim in continuare să 
facilităm contactele intre cetă
țenii țărilor noastre și să contri
buim la rezolvarea problemelor 
umanitare acolo unde acestea 
apar. Mie mi se pare deosebit 
de important ca dezvoltarea 

pozitivă a relațiilor bilaterale să 
se manifeste vizibil in folosul 
oamenilor din țările noastre.

Bunele noastre relații bilate
rale se bazează pe succesele ob
ținute și pe eforturile reciproce 
continue în multe domenii. Do
resc să reliefez două dintre a- 
cestea, fără a diminua contri
buția celorlalte domenii. în anul 
1973 am dat o bază juridică re
lațiilor culturale, cind a fost 
semnat Acordul cultural dintre 
țările noastre. Acesta nu a 
constituit insă un început, ci 
continuarea unei îndelungate 
tradiții pe o bază juridică, sa
lutată de ambele părți.

Deosebit de utilă s-a dovedit 
a fi colaborarea în domeniul 
științei. Ca exemplu amintesc 
înalta calificare a candidaților 
români, in comparație cu cei 
din multe alte țări, la obținerea 
burselor Alexander von Hum
boldt, cele mai exigente burse 
pe care le acordă Republica 
Federală Germania. Aceasta 
ilustrează bogăția de talente de 
care dispune țara dumneavoas
tră, precum și marele interes, 
îmbucurător pentru noi, ce exis
tă in România pentru schimbu
rile științifice cu țara mea. Gu
vernul federal este gata să con
tinue și să lărgească cooperarea 
științifică. Deschiderea de bi
blioteci la Miinchen și Bucu
rești va da noi impulsuri rela
țiilor noastre culturale. Mă 
bucur că ne aflăm in preajma 
realizării acestei acțiuni.

Dumneavoastră ați arătat că 
relațiile noastre economice s-au 
dezvoltat în mod dinamic. în- 
cepind din anul 1965, Republica 
Federală Germania este neîn
trerupt cel mai important parte
ner comercial din Vest al Româ
niei și, dacă sint bine informat, 
este cel de al doilea partener in 
comerțul exterior al țării dum
neavoastră. în anul aces
ta așteptăm o nouă crește
re a comerțului nostru. Va 
fi necesar să colaborăm în ve
derea echilibrării balanței co
merciale, ceea ce. desigur, va 
cere eforturi mari. în acest sens, 
va trebui să ne orientăm in mai 
marc măsură spre forme mo
derne de cooperare economică.

Cooperarea industrială a des
chis relațiilor economice dintre 
țările noastre un cimp cu totul 
nou. în pofida situației econo
mice mondiale dificile, această 
cooperare s-a dezvoltat, in an
samblu, pozitiv. Comisia mixtă 
guvernamentală s-a întrunit în 
cadrul celei de-a 5-a sesiuni in 
zilele de 14 și 15 noiembrie 1977 
la București. Această comisie, 
care funcționează din 1973, a 
contribuit printr-o activitate in
tensă și o orientare practică in 
mod esențial la promovarea 
contactelor comerciale între în
treprinderi din cele două țări 
și la intensificarea relațiilor 
economice.

Pe tărîmul nou al cooperării 
întreprinderilor din cele două 
țări ale noastre pe terțe piețe, 
au fost deja realizate diferite 
proiecte industriale interna
ționale. Realizările de pină 
acum ne indreptățesc la aș

teptări mai mari. întreprin
derile din ambele țări nu 
au folosit incă toate posibilități
le de cooperare. Apreciez pozi
tiv faptul că în cadrul Comisiei 
mixte guvernamentale a avut 
loc un schimb de păreri intre 
reprezentanții economici ai ță
rilor noastre cu privire la ex
periența și rezultatele de pină 
acum in cooperarea in terțe țări, 
precum și asupra posibilităților 
viitoare. Cooperarea pe mai de
parte in terțe țări va putea fi 
dezvoltată cu succes in măsura 
in care vor fi cunoscute mai 
bine experiența și posibilitățile 
specifice ale fiecărei părți.

Domnule președinte.

Importanța ce o acordăm coo
perării economice dintre țările 
noastre o puteți aprecia și din 
faptul că din delegația mea fag 
parte reprezentanți de frunte ai 
industriei și ai sindicatelor din 
R.F.G., care manifestă un deo
sebit interes față de problemele 
cooperării noastre economice.

Amplificarea continuă a rela
țiilor bilaterale se înscrie în 
contextul general al destinderii 
in Europa și in lume, asupra 
căreia avem o seric de vederi 
comune, lucru care s-a dovedit 
și în cursul convorbirii noas
tre de azi după-amiază.

Actul final de la Helsinki a 
stabilit jaloane. în el au fost 
înscrise, pentru prima oară, 
drept intenții politice comune 
elemente importante ale unei 
politici de pace prin destindere 
și prin cooperare în Est și în 
Vest. Republica Federală Ger
mania se orientează după aceste 
norme în politica ei de destin
dere, ca și in contribuția sa la 
reuniunea C.S.C.E. de la Bel
grad.

Prima parte a acestei reuniuni 
ce urmează conferinței de Ia 
Helsinki ni se pare a fi fost uti
lă pentru toți participanții. 
Discuțiile, uneori controversate, 
ce au avut loc la Belgrad refe
ritor la diferitele prevederi ale 
Actului final, nu au avut un 
efect dăunător. Dimpotrivă, eu 
sper că astfel a devenit evident 
tuturor că. începind de la Hel
sinki, au existat desigur pro
grese, dar pentru îndeplinirea 
Actului final mai rămîne mult 
de făcut. Reuniunea de la Bel
grad a evidențiat, totodată, că 
realitățile din Estul și Vestul 
Europei cer străduințe privind 
normele comune de apreciere a 
valorilor, chiar dacă acestea as
tăzi sint adesea incă definite 
in mod diferit.

Tuturor, de exemplu, ne este 
obiectiv comun să asigu
răm oamenilor pacea și bu
năstarea. După cum a reieșit 
din discuțiile din ultimele 
luni, căile spre realizarea drep
turilor omului sint controversa
te, nu este insă controversată 
importanța lor pentru convie
țuirea umană și politică. Aceste 
elemente comune le putem în
tări dacă în orientarea politicii 
noastre vom lua în considerare 
și de acum înainte, poate într-o 
măsură mai mare, binele și do
rințele oamenilor din Europa.

Ne îndreptăm atenția în mod 
special asupra tratativelor de Ia 
Viena, menite să ducă la redu
cerea reciprocă și echilibrată a 
forțelor militare. Guvernul fe
deral vede aici o posibilitate de 
a se realiza în Europa centrală 
o situație*  militară mai stabilă, 
contribuindu-se astfel la întă
rirea păcii și securității in toa
tă Europa. împreună cu aliații 
săi. guvernul federal depune e- 
forturi intense pentru a contri
bui la succesul tratativelor.

Dumneavoastră ați amintit de 
sesiunea extraordinară a Adu
nării Generale a O.N.U. Noi 
sperăm că această sesiune cu 
privire la dezarmare va da noi 
impulsuri politicii de control 
asupra înarmării. Opinia mondia
lă așteaptă progrese, iar sesiu
nea trebuie să realizeze aceste 
progrese.

Țările noastre au sprijinit de 
la început inițiativa convocării 
unei sesiuni speciale a Adunării 
Gfcncrale a O.N.U. Țările noastre 
sini coautoare ale rezoluțiilor co
respunzătoare ale celei de-a 31-a 
și a 32-a sesiuni ale Adunării 
Generale a O.N.U., precum și 
membri în comitetul de pregă
tire. Sesiunea specială a Adună
rii Generale nu trebuie să se 
împotmolească in declarații ne- 
angajante sau să trezească nu
mai speranțe față de câre re
zultatele ar rămine cu mult in 
urmă dacă eforturilor noastre 
le-ar lipsi dintr-un început rea
lismul necesar.

Domnule președinte, dumnea

voastră ați amintit de dialogul 
între statele industriale și cele 
în curs de dezvoltare. Acest 
dialog privind o orientare nouă 
a relațiilor economice mondiale 
este o problemă politică centra
lă a timpului nostru. Un viitor 
pașnic al lumii este de ne
conceput fără diminuarea pră- 
pastiei dintre cei săraci și cei 
bogați și fără ca țările subdez
voltate să devină parteneri cu 
drepturi egale si participare la 
răspunderi în viața economică 
mondială. Eu sint întru totul de 
acord cu dumneavoastră.

Dialogul a început, iar eu nu 
împărtășesc părerea că pină in 
prezent nu s-au obținut progre
se. Dacă la conferința pentru 
cooperare economică internațio
nală, ce a avut loc în luna iu
nie la Paris, nu s-a ajuns la un 
acord in toate problemele im
portante, totuși ea a adus une
le rezultate și cunoașteri impor
tante. In forurile Națiunilor 
Unite nu se dezbat numai pro
bleme in contradictoriu, ci se 
duc și negocieri privind proble
me de fond in detaliu. Se întă
rește convingerea că dialogul 
Nord-Sud se poate desfășura 
numai între parteneri ce nu cau
tă să se dezavantajeze reciproc, 
ci care tind spre soluții ce res
pectă interesele tuturor partici- 
panților. Acest fapt este o ce
rință ce rezultă din interdepen
dența, deja foarte avansată, a 
economici mondiale. De aici re
zultă că nimeni nu poate fi in
diferent, ci că toate statele tre
buie să depună eforturi cores
punzător posibilităților lor. Gu
vernul federal s-a străduit, îm
preună cu partenerii săi din Co
munitatea europeană, să promo
veze dialogul Nord-Sud printr-o 
dezbatere obiectivă. Noi vom 
merge, in continuare, împreună 
cu partenerii noștri pe acest 
drum, care va ii desigur un 
drum anevoios ; vom avea ne
voie de succes, dacă dorim să 
edificăm un viitor pașnic in care 
toate popoarele să conviețuiască 
ca parteneri.

Domnule președinte,

M-aș referi și eu la situația 
din Orientul Apropiat pe care 
ați abordat-o. Guvernul federal 
— ca și România — a ținut să 
întrețină întotdeauna relații po
litice și economice bune cu toa
te statele Orientului Apropiat. 
Inițiativa curajoasă a președin
telui Sadat, cu care am avut o- 
cazia cu puține zile in urmă să 
discut detaliat situația din zona 
respectivă, a contribuit Ia redu
cerea neîncrederii dintre părți
le implicate în conflict.

Guvernul federal apreciază 
pozitiv, in acest context, efortu
rile conducerii statului român de 
a găsi căi pentru o reglementa
re pașnică a conflictului israe- 
lo-arab. Este important să se 
facă pași hotăriți in direcția so
luționării globale a conflictului. 
Este de așteptat ca toți parti
cipanții să fie gata să facă con
cesii. O soluție va fi posibilă 
doar în cazul cind drepturile le
gitime ale tuturor părților impli
cate in conflict vor fi realizate, 
inclusiv dreptul la autodeter
minare al poporului palestinian 
și inclusiv drepturile poporu
lui israclian.

Aceasta este în primul rind o 
problemă a statelor din Orientul 
Apropiat, insă aș adăuga că 
Statele Unite ale Americii și 
Uniunea Sovietică poartă, in ca
litate de copreședinți ai Confe
rinței de Ia Geneva, o deosebită 
răspundere.

Este important ca în dialogul 
internațional dintre state, ca de 
altfel și in relațiile noastre bi
laterale, să reliefăm nu numai 
deosebirile de păreri, ci și mul
tiplele puncte comune existente 
și să manifestăm înțelegerea 
maximă posibilă pentru intere
sele partenerului. Sint convins 
că in acest spirit vom contribui 
și prin convorbirile noastre de 
azi și de miine la adincirea co
laborării noastre avantajoase 
pentru ambele părți.

în acest spirit, doresc să vă 
invit pe dumneavoastră, dom
nule președinte, ca și pe dom
nul prim-ministru ca oaspeți 
în țara mea.

Vă mulțumesc și în numele 
soției mele pentru invitația și 
ospitalitatea oferită nouă in 
țara dumneavoastră.

Ridic paharul in sănătatea 
dumneavoastră și a doamnei 
Ceaușescu

— pentru dezvoltarea cu 
succes a cooperării dintre Româ
nia și Republica Federală Ger
mania

— pentru binele oamenilor
din cele două țări și pentru pa
cea popoarelor noastre ! (A-
plauze).• ••••••

Contînd pe propriile forțe 
și pe tinerețea unui colectiv

„...In 1967, pe locul in care 
urma să se construiască între
prinderea noastră, era tîrgul de 
vite, oborul. Intr-o baracă, o 
improvizație la marginea oboru
lui, recrutam oameni pentru 
școlarizare ; o zi întreagă mi 
s-au perindat prin față oameni 
tineri, pentru a se înscrie. „Ce 
calificare aveți ?“ „Niciuna !“ 
„Unde ați mai lucrat ?“ „Nică
ieri !“ li înscriam, dar seara ne 
cuprindea un fel de sfirșeală, și 
ne întrebam cu spaimă : cu cine 
o să facem mobilă ? l-am tri
mis totuși la școlarizare, erau 
320 in total, toți tineri. Au ple
cat la cele mai bune fabrici 
de mobilă din țară...".

„In 1977, întreprinderea noas
tră a fost inclusă in rindul ce
lor 60 de unități model pe țară. 
Sintem singura întreprindere 
de mobilă care face parte din 
acest eșalon, iar din județ, tot 

singurii sintem. Pentru între
prinderile din județ, sintem uni
tate de referință in ce privește 
productivitatea și organizarea, 
experiența acumulată urmind a 
fi împărtășită, generalizată... 
Pină in 1980 trebuie să fim com
parabili cu cele mai bune în
treprinderi de mobilă din lume 
în ce privește productivitatea !“.

Pare neverosimil, dar între 
cele două imagini este, in timp, 
doar o diferență de zece ani și 
amindouă se referă la Între
prinderea de prelucrare a lem
nului din Vaslui : cel care po
vestește este Gheorghe Mafiei, 
secretarul adjunct al comitetu
lui de partid al întreprinderii.

Și iată, în ciuda scepticismu
lui (justificat atunci .') cei 320 
de tineri trimiși la calificare au 
devenit cei mai buni, cei mai 
de nădejde muncitori ; peste 
2 400 de oameni, cit numără 

acum unitatea, sint grefați pe 
această „structură" : 320 de pio
nieri care au adus Vasluiului o 
industrie total necunoscută aici. 
O industrie și faima ei. Astăzi 
produsele întreprinderii de mo
bilă sint cunoscute la fel de 
bine în țară ca și peste hotare. 
Este ușor de tras concluzia că 
în aceste condiții calitatea este 
un atribut, o definiție a activi
tății acestui colectiv tînăr. Și 
totuși, lucrurile nu au stat în
totdeauna așa. Un tînăr munci
tor de la atelierul prototipe — 
se numește loan Marcu și este 
secretarul comitetului U.T.C. pe 
întreprindere — ne spune că 
„pină in ’73—’74 nici nu puteam 
să ne gindim că vom deveni un 
producător căutat pe piața mon
dială. iar ideea că vom deveni 
vreodată intreprindere-model 
părea un vis". Și totuși, între
prinderea e astăzi cea ca

re are indicatorii realizați 
exemplar, cu o rentabilitate 
de 128 la sută, întreprinde
re care se ambiționează ' să 
ridice industria mobilei la 
rangul de înaltă artă. Atunci, 
care a fost momentul cind s-a 
făcut o cotitură, o schimbare de 
ritm și, in primul rind, de men
talitate ? „Acesta!“ Privesc : 
singura fotografie aflată în bi
roul in care discutăm înfățișea
ză o imagine, a vizitei tovarășu
lui Nieolae Ceaușescu, in 1973, 
și anume momentul prețioaselor

REPORTAJUL NOSTRU
indicații, menite să prefigureze 
un nou destin acestei tinere u- 
nități vasluiene.

Un nou destin. Un nou drum. 
O mentalitate nouă, cerințe pe 
care le-au înțeles repede tinerii 
colectivului vasluian. Pe ordinea 
de zi, și in fiecare zi, au stat 
de atunci inainte două imperati
ve : 1) — să îndrăznească și, 2) 
— să facă totul contînd pe for
țele proprii.

...Așa a început creșterea, 
acum doar cițiva ani. Concre
tizat in produse, rezultatul este 
spectaculos : mobilă de artă, 

sculptată, linie clasică, elegan
tă sau modernă, sau rustică, 
mobilier retro, toate de o înaltă 
execuție.

„O vreme centrala s-a opus ca 
Întreprinderea de la Vaslui să 
facă mobilă de artă și mobilă 
tapițată. -Nu aveți condiții ! Nu 
aveți oameni». Obiecțiile erau 
justificate. Și atunci...".

...Atunci s-a îndrăznit. Istoria 
mobilei sculptate la Vaslui a 
fost semnată de un tînăr. Se 
numește loan Bogdan și nu 
avea pe atunci nici 30 de ani.

Venea de la o unitate cu tra
diție și și-a propus să facă și 
in întreprinderea construită pe 
locul fostului tirg de vite un 
nucleu al sculptorilor de mobilă. 
A deschis un curs de sculptori 
și 35 de tineri au ucenicit cu 
sirg și entuziasm pe lingă ti- 
nărul lor maestru — cum se 
zice, un artist în meseria sa, 
și au reușit. Nucleul s-a dezvol
tat. mobila de artă are secție 
aparte și perspectivă serioasă in 
întreprinderea vasluiana.

„Cu forțe proprii !“ Frumoasă 
ambiție, dar cum ? La sugestia 

secretarului comitetului de par
tid, Nieolae Pisau, au ales ca 
spațiu de demonstrație atelie
rul de tapițerie. Și, vom vedea 
de ce. Vasile Ghiur, șeful ate
lierului : „Se spunea că nu a- 
vem condiții și oameni. Atunci, 
da Acum 35—40 la sută din pro
ducția pentru export se realizea
ză in acest atelier. Cu toate că, 
se poate vedea, muncitorii noș
tri. sint toți tineri, calitatea este 
cum trebuie să fie, ireproșabi- 
l adie . ia ro uctivita'ea foar 
te mare, mai mare decît in în
treprinderile cu tradiție în ta
pițerie. Aceasta pentru că. ob
servați, lucrările sint aproape 
toate mecanizate — cu toate că 
obișnuit tapițeria se execută 
mai mult manual". Sigur, observ. 
Utilaje multe și lingă ele carto
nașele explicative : „Realizat 
prin autodotare". „Această ma
șină de tocat poliuretan — ni se 
spune — ne-a permis să valori
ficăm deșeurile, umplem cu a- 
ceastă tocătură canapele, fotolii, 
ne-a permis deci o nouă tehno
logie, în baza căreia realizăm 
30 la sută din tapițeria noastră 
pentru export".

„Această mașină, continuă 
loan Marcu, este de tăiat poliu
retan cu fir fuzibil. Poliureta- 
nul ne sosește in bucăți de o 
anumită dimensiune. Livrat mai 

subțire, poliuretanul costă mai 
scump cu 40 la sută. Mai mult, 
sint piese care cer un anumit 
unghi și asta nu se poate reali
za decît avind mașină proprie 
de tăiat".

Sint numai două exemple, din 
cite se pot da, de utilaje reali
zate prin autodotare anul trecut. 
Intr-adevăr, în total în uni
tate sint peste 100 de utilaje 
realizate prin autodotare, numai 
în 1976—1977 eficiența lor de
pășește 5.5 milioane ; ca o con
secință, produsele noi realizate 
anul trecut reprezintă, față de 
plan. 300 la sută ! Maistrul prin
cipal Titus Marcu, șeful atelie
rului mecanic, explică efortul 
de autodotare astfel : produsele 
noi cer tehnologii noi, deci u- 
tilaje noi. Autodotarea trebuie 
să rezolve probleme ca produc
tivitatea, calitatea, reducerea e- 
fortului. „Există un plan de ac
țiune pe linia autodotării. Dar 
planul e plan și viața e viață. 
Noi realizăm ce e in plan, dar 
practica ne cere mai mult. De 
exemplu : cind am conceput ma
șina de formalizat poliuretan, 
doream să realizăm doar elasti
citatea fotoliilor ; la economii 
nu ne-am gindit ; dar am vă
zut că reallzind două spi
rale și așezindu-le invers, ob

ținem volumul necesar cu o 
cheltuială de poliuretan cu 30 la 
sută mai mică". Gheorghe Bo-'- 
patu, Ștefan Calinciuc, Stroe 
Șutu, Gheorghe Grigore, Dorin 
Mardare, Ion Anisie ; am reți
nut aceste nume, sint cei mai 
merituoși oameni distinși in ac
țiunea de autodotare. Intre ei, 
mulți sint tineri, dar cel mai 
talentat și mai dăruit este me
zinul colectivului, Mihai Vasi- 
lache, secretarul organizației 
U.T.C. de la atelierul mecanic : 
„Imediat după Conferința Na
țională am dezbătut raportul 
prezentat de tovarășul Nieolae 
Ceaușescu. Noi am discutat mai 
mult raportîndu-ne la ideea 
nouă formulată de a transforma 
cantitatea intr-o nouă calitate. 
Cu atit mai mult ne obligă sta
tutul nostru de intreprindere- 
model".

Adevărat, ideea am întilnit-o 
în cuvîntul multor tineri, semn 
că preocuparea pentru calitate 
și pentru prestigiul întreprin
derii este o dominantă. In loc 
de orice încheiere, voi transcrie 
subliniind, așa cum am văzut 
de multe ori in propaganda vi
zuală din această întreprinde
re : „CALITATEA — trăsătură 
a întreprinderii-model".

MARIANA BRAESCU
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Festivalul național „CÎNTAREA ROMÂNIEI"

și inedită scenăa

Numărăm in holul Liceului 
nr. 21 din București 22 de di
plome și trofee, adevărate titluri 
de mindrie obținute de elevii 
participant! la concursuri dintre 
cele mai diferite, ca tematică și 
mod de desfășurare.

Atmosfera caldă, de lucru. în 
care se desfășoară pregătirile in 
faza de masă a festivalului ne-a 
intimpinat peste tot : in clase, 
în laboratoare, in cămin, la 
club. Aproape fiecare dintre cei 
1 300 de uteciști este antrenat in 
activitatea cel puțin a unui cerc. 
Pretutindeni se caută, se cre
ează. se schimbă sau se retu
șează cite ceva pentru a cores
punde cit mai mult nivelului 
înalt la care vor să se prezinte 
toți participanta in faza de 
masă. Sub îndrumarea profe
sorilor sau a elevilor mai talen- 
tați numeroasele cercuri își 
desfășoară in aceste zile acui
tatea fără să înregistreze ab
sențe nemotivate. La cercul foto 
l-am întilnit și pe secretarul or
ganizației U.T.C. a școlii, elevul 
Gheorghe Ceaușescu.

Ne vorbește despre spiritul 
competițional și tovărășesc tot
odată in care se desfășoară pre
gătirile ; ne vorbește despre 
saltul calitativ pe care și l-au 
impus față de ediția precedentă.

— Încă de la încheierea pri
mei ediții a festivalului — ne 
spune —-. am început pregătirile 
pentru ediția a Il-a. Participa
rea la manifestările respective 
ne-a adus, pe lingă diplome, 
experiență și încredere. Expe
riență — pentru că ne-am aflat 
la început de drum și multe în
vățăminte desprinse cu acel 
prilej au constituit puncte de 
flecare ale activității prezente, 
ncredere — pentru că nu ne 

cunoșteam pe deplin capacita
tea și nivelul la care putem des
fășura activitatea artistică in ca
drul unei competiții de o ase
menea amploare. Participarea 
trecută nu a constituit pentru 
noi „un scop in sine", ei o pre
misă a activității prezente. 
Pentru anul acesta ne-am îm
bogățit repertoriul dar ne-am 
orientat nu numai spre perfor
manțe cantitative. Pe lingă 
genurile abordate la ediția tre
cută vom prezenta 
complet noi, cum sint 
mele de dansuri populare, 
vocal folcloric și teatru, 
manifestări ale cercurilor 
pective, cercuri care nu 
tau anul trecut. Ne vom 
găti acum cu mai mult curaj, cu 
un repertoriu mai dificil dar și 
mai original pe care l-am rea
lizat printr-o muncă perma
nentă, in cadrul efortului con
tinuu pe care ni 
încă de atunci.

Despre ridicarea 
nivelului artistic 
președintele cercului de teatru, 
Lidia Franguloiu.

— Cercul (care in afara unor 
piese pentru tineret își propune 
și un montaj literar-artistic în
chinat aniversării evenimentu
lui Eliberării}, va valorifica 
scenic creațiile și versurile co
legilor de la cenaclul 
Eminescu".
nume care semnează frecvent 
in revista liceului, „Orizonturi", 
Emilia Dumintrescu și Virgil 
Diaconu.

Un loc bine ales pentru a 
face cunoscute realizările fie
cărui cerc este holul școlii. El 
a fost nu numai desemnat, ci și

sint 
gen. 
au cele 
artistice, IV C și II B sint „așii' 
montajului muzical, la V F
IV C se găsesc cei mai multi 
actori etc. Nu numai acestea, ci 
și toate celelalte 
rează joia la organizarea 
ingenioase „seri ale 
care Se organizează la Clubul 
căminului și uneori
Casa de cultură Vitan. Trebuie 
să amintim. însă și despre ne
glijarea unei inițiative valoroase 
pe care tinerii artiști au con
cretizat-o anul trecut. Cele șase 
spectacole oferite atunci mun
citorilor din construcții la Clu
bul I.C.M. 1 nu au creat o tra
diție care să se perpetueze și in 
acest an. Este păcat, pentru că 
juriul cel mai competent care 
poate aprecia nivelul artistic al 
formațiilor elevilor sint colegii 
de 
de

cunoscute printr-un anume 
Astfel, anii V F și IV A 

mai apreciate brigăzi

și

elase colabo- 
uftor 

elevilor"

chiar la

școală dar șl viitorii colegi 
profesie — constructorii.

EMILIA VASILIU

și lucruri 
progra- 

grup 
toate 
res- 

exis- 
pre-

l-am impus

calitativă a 
ne-a vorbit

„Mihai
Printre autori —

amenajat in vederea acestui 
scop. In prezent, ca o ilustrare a 
permanenței activității artistice, 
el găzduiește o expoziție de 
grafică și una de fotografii, rea
lizări ale acestui an. Cele mai 
reprezentative lucrări expuse 
aici in cadrul etapei de masă a 
Festivalului „Cintarea Româ
niei" vor fi selecționate pentru 
faza următoare. Pină atunci exi
gentul „juriu" al colegilor le 
poate examina in fiecare re
creație.

Activitatea permanentă care 
s-a desfășurat pe tărim cultural 
a dus și la crearea unor „tra
diții" in cadrul cărora clasele

Tinerețea 
generațiilor
(Urmare din pag. I)

meroase manifestări aniver
sare tineretul contemporan 
nu poate să nu fie impre
sionat de roadele unei munci 
îndelung organizate și stă
ruitoare. El nu poate să nu 
fie impresionat de caracterul 
necesar, organic, al muncii 
individuale, ai tovarășilor 
din alte generații, să nu tră
iască totodată sim(ul istoric 
al contribuției celor de altă
dată, determinant al datoriei 
lor contemporane. El nu 
poate să nu simtă diferența 
dintre condițiile in care s-au 
trudit generațiile trecute fa
ță de cele care s-au așter
nut in fața celor de astăzi, 
intr-un cadru economic și 
social, național și internațio
nal, mult mai complicat de- 
cit cel de altădată, și care-1 
solicită și-l absoarbe cu 
și mai mare intensitate..

Socotesc că e limpede pen
tru oricine că ureîndu-se pe 
scara generațiilor tot mai 
sus, privirile aruncate spre 
treptele parcurse de alții nu 
pot ii decit stimulatoare pen
tru noile asalturi ale tine
retului de astăzi, dăruindu-i, 
totodată, satisfacția altor 
creații pe linia ascendentă a 
evoluției noastre sociale.

Echipa de dansuri a Facultății de agronomie din București, participantă la cea de-a 2-a ediție a Fes- 
............... ~ ~ .......... Foto : ILIE PÂNDELEtivalului „Cintarea României"

a cineamatorilor de la Oțelul Roșu

Chipurile muncii - chipurile poeziei
In răstimp de numai un an 

au apărut la Hunedoara, ce
tatea oțelului românesc, două 
cenacluri literare. Este vor
ba de „Izvoare" (cel al casei 
de cultură din localitate} și 
„Lupta" al combinatului si
derurgic. Tinerii ce se con
stituie în auditoriu și în a- 
celași timp in protagoniști ai 
animatelor ședințe de lucru 
sînt aceiași ce fac posibil rit
mul de lucru efervescent, — 
creator al vieții de aici — 
munca de zi cu zi in acest 
vechi șt vestit centru mun
citoresc. Ei sint muncitori la 
combinatul siderurgic, elevi, 
muncitori, intr-un cuvin t 
constructori af Hunedoarei 
de azi. Mulți dintre ei au 
primit recunoașterea unor 
merite literare (merite lău
dabile pentru cei aflați la 
început de drum pe căile di
ficile. dar atit de atrăgătoa
re ale scrisului) prin diverse 
premii acordate. Unul este 
promițătorul poet Eugen 
Evu, fost oțelar, acum me
todist la casa de cultură, au
tor al volumului „Muntele 
mioritic" ; altul este Valeriu 
Bârgău, laureat al revistei 
„.Luceafărul" pe anul 1975, 
premiat de Editura Cartea

Românească pentru volumul 
„Floarea soarelui sau mina 
de lucru", deținător al pre
miului C.C. al U.T.C. și al 
ziarului „Scinteia tineretu
lui" pentru poezie (1977) : un 
al treilea este loan Evu, 
premiat de revistele „Lucea
fărul" și „Tribuna" la con
cursul de poezie „Nicolae 
Labiș". Două aspecte se cu
vin observate pentru a ex
plica interesul stîrnit de ac
tivitatea acestor cenacluri. 
Ele sint, desigur, pepiniere 
ale unor virtuale talente. 
In cadrul lor tinerii sint fa
miliarizați cu o perspectivă 
de a concepe munca, inclusiv 
munca literară, și a o ști pre
țui. Astfel, exigența, caracte
ristică acestor oameni in 
procesul. de producție, obi
ceiul de a-și spune deschis, 
cu severitate, cind e cazul, 
opinia despre conștiinciozi
tatea și calitatea muncii fie
căruia, își găsește un co
respondent in cîntărirea mar
cată de responsabilitate a 
produselor literare ale cole
gilor de muncă. A doua 
chestiune este legată de 
conținutul însuși al acestor 
lucrări : grija pentru nivelul 
artistic se corelează cu

cea pentru o 'tematică de ți
nută. Universul de preocu
pări al hușnadorenilor, bucu
ria muncii, privirea inoreză- 
toare îndreptată spre vii
tor, rege/ț-ivitatea la mesa
jul tradiției, toate aceste ele
mente, acșim caracterizante 
pentru orrnenii, din ale că
ror scrieri reproducem mai 
jos un grupaj, răzbat și în 
poeziile lor. Aceasta este 
dealtfel ți explicația aderen
ței versfirilor semnate de ei 
la public. Este o împletire 
creatoare, atit de semnifica
tivă prnt.ru aceste vremi, in 
care pțpezia muncii se între
pătrunde cu munca poetică. 
Acest lucru îl sesiza cu acui
tate ți tînărul poet Valeriu 
Bârgău : „Desigw, oțelul con
tinuă să gilgiie în cuptoare, 
să ia drumul lam moacelor și 
al marilor construcții so
cialiste, să vibreze la mari 
inălțimi sau la mari adin- 
cimi. Aceasta nu-i împiedică 
pe hunedorenii iubitori de 
frumos să se aplece cu sfin
țenie asupra versului, asu
pra poeziei, pe care ei simt 
că o trăiesc și trebuie să o 
elibereze semenilor lor".

VICTOR ATANASIU

Existența cineeluburilor în 
sistemul mișcării artistice de 
masă din țara noastră și-a do- 
bindit de mai multă vreme o 
personalitate distinctă. Apariția 
lor, motivată inițial de pasiunea 
citorva entuziaști, s-a extins 
treptat pe măsură ce experiența 
și posibilitățile de imbunătătire 
a bazei materiale au 
tot mai consistente. Pe 
parte, terenul afirmării 
de amatori s-a dovedit 
mai fertil și datorită condițiilor 
socioculturale specifice civiliza
ției actuale. Spre deosebire insă 
de celelalte arte care și-au con
solidat statutul de existență și 
profesionalitatea — istoricește 
vorbind — avînd la bază ex
periența artei populare, la ur
ma urmelor ea însăși amatoare, 
filmul realizat în cinecluburi a 
apărut după ce cinematografia 
s-a impus în conștiința de masă 
printr-un înalt grad de profe- 
sionalitate. îndrăznim să afir
măm că astfel pot fi explicate 
o 'Seamă de neajunsuri — de 
climat, organizare, realizare etc 
— care păstrează încă intr-un 
cvasianonimat existența cineclu- 
burilor in ciuda multiplelor lor 
posibilități, recunoscute dealtfel, 
de a deveni o modalitate de 
largă circulație în sistemul de 
educație a maselor.

Este adevărat, dint.r-un anu
me punct de vedere ele își ex
primă activitatea prin numeroa
sele festivaluri organizate anual 
fie din inițiativa unor instituții 
centrale, fie din inițiativa pro
prie. Tovarășul Constantin Cră
ciun, 
Central al 
bea în acest 
existența a 
ganizate anual 

organizate 
activitate.
este și faptul că in

devenit 
de altă 
filmului 
a fi tot

Consiliul 
ne vor- 

despre 
or- 

Și 
ra
de 

ca-

instructor la
U.G.S.R.,

sens
8 festivaluri 

in județe 
pe 

La fel
alte 12 
muri de 
adevărat 
drul regulamentului de organi
zare a Festivalului național Ciu- 
tarea României 
li se asigură un 
loc. Există deci suficiente te
meiuri pentru a afirma că „nou
lui venit" în sistemul artelor a- 
matoare ii sint recunoscute 
multiplele merite. Și, nu in ul
timul rind, virtualele sale me
rite.

Participînd la discuțiile orga-

cineeluburilor 
binemeritat

nlzate la finalul activității ta
berei naționale cu un pronunțat 
caracter de instruire profesiona
lă ce a avut loc la Oțelul Roșu, 
ne-am dat încă o dată seama 
că pe lingă audiența filmului de 
amatori, pe lingă succesele sale 
incontestabile, mai persistă o 
seamă de deficiențe, cu prepon
derență subiective. înainte de a 
le aminti, să notăm că, in com
parație cu 4—5 ani in urmă, 
baza materială a cineeluburilor 
s-a îmbunătățit substanțial. în 
momentul de față, in dotarea 
lor se află peste 2 000 de apa
rate de filmat pe 8, super 8 și 
16 mm. Cu mirare am aflat insă 
că doar ceva mai mult de 500

zare, cit și ca frecvență în pe
rimetrul întreprinderii institu
ției patronatoare. Pornind de la 
ideea că și în cadrul taberelor 
de instruire profesională, cine- 
amatorii au demonstrat o înaltă 
și responsabilă conștiință po
litică și estetică. Iile Muran, de 
la cineclubul Chimistul din Cra
iova. solicita instituirea unei 
formule organizatorice adecvată 
integrării filmului in munca po
litică de masă. Experiențe cu 
foarte bune rezultate in acest 
sens există la Timisoara, prin
cipalele cinecluburi realizează 
pelicule pe diverse teme cetă
țenești. de interes obștesc, pe 
care apoi le prezintă periodic

Un potențial educativ
insuficient valorificat

sint folosite cum trebuie. Că 
există suficientă bunăvoință din 
partea multor artiști profesio
niști. de a-și împărtăși cunoș
tințele celor care s-au dedicat 
acestei pasiuni (o dovedește și 
faptul că in tabăra din Oțelul- 
Roșu au ținut expuneri și au 
făcut demonstrații practice per
sonalități ca Jon Popescu-Gopo, 
Dumitru Carabăț, Geo Saizescu, 
Cornel Diaconu, Bob Călinescu 
și alții).

O chestiune — de fapt sin
gura asupra căreia vom stărui 
fiindcă de ea se leagă nemijlo
cit eficiența practică a filmului 
de amatori — dezbătută și răs
colită pe toate fețele de către 
participanți a fost cea a pătrun
derii și prezenței masive a crea
ției amatorilor în sistemul edu
cației de masă. Festivalurile or
ganizate periodic și concursurile 
certifică prin distincții filmele 
valoroase. Indiferent de genul 
abordat — ficțiune, reportaje, 
film tehnic, de animație — după 
această primă etapă circuitul se 
restringe atit ca arie de difu

la cinematograful’ Capitol. în 
principale 'întreprinderi din ju
dețul Caraș-Severin adunările 
generale de partid și U.T.C., 
adunările generale ale oameni
lor muncii, consfătuirile de pro
ducție sint adesea însoțite de 
proiecții pe temele abordate. 
Victor Colonelu, de la Cineclu
bul întreprinderii „23 August" 
din București, ne vorbea despre 
prezentarea unor filme ca „Ini
țiative și eficiență", .Bucătăria 
furajeră" in secțiile proprii, 
respectiv la C.A.P. Pantelimon 
și Dobroiești. Desigur, exemple
le sint mai numeroase, dșr ele 
reprezintă activitatea unor cine
cluburi cu tradiție, cu posibili
tăți tehnice și materiale de 
multiplicare a peliculelor reali
zate pentru a evita degradarea, 
în plus, chiar și reprezentanții 
acestor cinecluburi, ca să nu 
mai vorbim despre cei aflațt 
abia la începutul drumului, so
licitau o mai largă deschidere 
a accesului spre mase cu spri
jinul nemijlocit al A.C.I.N.-ului 
care indrumă și controlează ac-

tivitatea cineeluburilor. Mulți 
se întrebau, de pildă, de ce te
leviziunea nu manifestă interes 
pentru emisiunea „Pasiuni pe 
16 mm". Răspunsul președinte
lui asociației, tovarășul Ion Po
pescu-Gopo, cum că subiectele 
peliculelor prezentate n-au de
pășit sfera interesului local, ni 
se pare discutabilă, reținind tot
odată ca fiind deosebit de utilă 
opinia sa de a organiza, pe plan 
local, festivaluri-spectacol, des
tinate maselor largi. Spuneam, 
discutabilă și iată de ce. Un re
portaj, un portret, un film des
pre creșterea eficienței erono- 
mice sau momentul festiv al 
primirii în partid ori U.T.C., 
chiar dacă sint inspirate dintr-o 
singură întreprindere, sint parti
culare doar prin delimitarea 
precisă a spațiului de acțiune, 
dar ca idei atunci cînd sint bine 
subliniate artistic, ele sint ge
neral valabile și la Reșița și la 
Galați ori la Hunedoara. în 
fond, spunea Sandu Dragoș din 
Timișoara, brigăzile artistice 
cu care televiziunea este mult 
mai generoasă exprimă și 
ele o realitate locală. Pe 
de altă parte, organizarea unei 
rețele de flifuzare a filmului de 
amatori care să funcționeze pe 
lingă A.C.I.N. și care să facili
teze schimbul intercinccluburi ar 
contribui atit la o mai largă 
răspindire a filmului de ama
tori cit și la diminuarea con
sumului de peliculă. Un film de 
protecția muncii în construcții, 
de pildă, gen pentru care în
treprinderile plătesc 
bani grei studiourilor centrale 
poate circula avînd ca interme
diar amintita rețea. în sfirșit, 
ne întrebăm dacă pentru un re
portaj dintr-o întreprindere 
care are ea însăși un cineclub 
de valoare recunoscută este ne
apărat nevoie să se deplaseze 
o echipă de filmare din studiou
rile Televiziunii ? Nu propunem 
prin aceasta o substituire a 
profesionalismului cu amatorii, 
ci doar încurajarea acestora din 
urmă. în fond, este vorba, la 
urma-urmelor. de o integrare a 
artelor amatoare în circuitul 
valorilor ce caracterizează spiri
tualitatea noastră contemporană.

De la Carpațf
Ninsoarea doare aerul, cum vine 
cu dimineața pe la porți dormind 
inălbăstrind ferestiele inchise 
ca pleoapele luminii-n melci murind

Adine in sate zornăie piraie 
ți geme apa azviriind afară 
priviri din veac cu miez de curcubeie, 
ulcioare azurii sclipind in seară

t Coboară lunecînd din basm ninsoarea 
să-mbrățișeze vetrele bătrine 
începe nunta liniștii cu zarea, 
De la Carpați și pe Cimpiile Române...

Poemul meu nu se satură de lumină în fața soarelui 
Nu se clintește din fața marilor mișcări de materie ; 
materie fiind —
carne ți lemn ți fier bătut pe nicovala secolelor 
din urmă

adesea

ION DANCEA

EUGEN EVU

- scrutează cu ochii ieșrți din orbite cerul ; 
se așează la guta marilor cuptoare de calcar, 
Temperatura puternică nu-i face vreun rău 
Ca la un poem scris pentru frig și căldură. ,
Se așează la lucru cu muncitorii pe marile clădiri 
unde naște curajul poetului de a trăi in plin fluviu 
fără să fie dus la vale —
Pătrunzînd argilele cele mai dense 
de unde emite căldură omenească 
pentru oameni și Timp.

VALERIU BÂRGĂU

Cu inima ca o șarjă
La porțile focului oprit fiecare-i dator 
cu inima și ochiul deschis mai adine 
la zvelte făclii mirosind a oameni 
de la o mare depărtare priveghind 
prin ochelarii de cobalt purpura de aur.

Aici ard vameșii însemnatului fluviu 
lănci de foc in verdele ispititor
- eroii jurnalelor incandescente 
cu ochii in flăcări sculptindu-și bărbăția.'

Pe malul Cernei se trece
cu steagurile datoriei înfipte in inima 
ca o șarjă rostogolită inspre patria visătoare.

GHEORGHE NISTOR

către un om
Fericirea noastră, Ioane, a rămas
Pămîntul acesta ce il răscolim cu sapa
Și zarea ce ni se deschide deasupra arcadei. 
Semăn maci ți seara ies voievozii pe cai 
Și-i calcă-n picioare subțiri de rouă.

Fericirea noastră, Ioane, o știi
F valul in stare uneori să spargă piatra 
și să ardă rădăcinile pădurilor.

ADRIANA LASCAU-ALMAȘ

Cine vizitează pentru prima 
dată secția forjă a Combinatu
lui de oțeluri speciale din Tîr- 
goviște nu poate să nu rămînă 
citeva clipe gînditor în fața 
unei moderne instalații care, 
In afară de caracteristici teh
nice excepționale, are și o va
loare simbolică. Este vorba de 
un cuptor pentru tratarea ter
mică a oțelului — adevărat tu
nel incandescent lung de 45 de 
metri — pe care barele de me
tal supuse prelucrării îl străbat, 
de la un capăt la altul, intr-un 
Interval de 24 de ore. Ele se 
deplasează atit de încet, încit 
mișcarea abia poate fi percepu
tă cu ochiul liber. Dar după 
o zi și o noapte in care parcurg 
astfel toate „treptele" termice, 
au o nouă structură : sint mal 
rezistente, mai pure, mai „că
lite".

Oare de cîte zile și cîte nopți 
este nevoie pentru ca sufletul 
unui tînăr — iluminat de incan
descența aspirațiilor muncito
rești — să treacă printr-o me
tamorfoză asemănătoare ? Oare 
ce înseamnă să te realizezi ca 
personalitate unică, de necon
fundat, contopindu-ți întreaga 
ființă în efortul constructiv al 
colectivității din care faci 
parte ?

Tot în secția forjă există o 
echipă de tineri — renumită 
prin coeziune, competență pro
fesională și operativitate — care 
ar putea răspunde la aceste în
trebări. Nu prin cuvinte, ci prin 
însuși „istoricul" constituirii ei, 
de-a lungul a patru ani de 
muncă, de insușire a rigorii ac
tivității industriale, de continuă 
desăvirșire.

Conducătorul echipei — tînă- 
rul comunist Gheorghe Honciu 
— a venit în atelierul de scu- 
lerie încă din vremea cind acest 
atelier ...nici hu exista. Era spre 
sfîrșitul anului 1973, cînd abia 
se pregătea darea în funcțiune 
a combinatului, iar formațiile 
de lucru, ca și locurile lor de 
muncă se aflau în stadiul unei 
prime configurări. Drept colegi, 
Gheorghe Honciu îi avea doar 
pe Ion Pîrvu, un adolescent in
stabil, influențabil, și pe Ion 
Joițoiu și Gheorghe Preda — 
doi muncitori numai cu numele 
care, profitind de faptul că or
ganizarea muncii încă nu fusese

bine pusă de punct, ca Ia orice 
început, se SUstrăgeau pină și 
celor mai elementare îndatoriri. 
O vreme, Gheorghe Honciu „n-a 
„observat" ce se intimplă. Era, 
dealtfel, și prea absorbit de 
îndeplinirea unor altor sarcini, 
pe care și le asuma din proprie 
inițiativă, cu o dăruire rar în- 
tîlnită. Ajuta la executarea șan
țurilor pentru cabluri, la mon
tarea utilajelor, la tot ceea ce 
grăbea declanșarea activității 
productive in combinat. Și eve
nimentul s-a produs, în scurt 
timp. Gheorghe Honciu l-a 
trăit intens, ca pe o sărbătoare 
a propriei lui biografii, apoi

acum se străduiesc să recîștige 
timpul pierdut".

Echipa, atit de „zguduită" de 
primul contact cu disciplina 
muncii industriale, se completa 
din mers. în luna februarie a 
anului 1974, li s-a alăturat un 
nou coleg, Ion Anghel, venit de 
la Brașov, unde lucrase cîțiva 
ani ca strungar, deși făcuse 
școala profesională in speciali
tatea sculeri-matrițeri. Desigur, 
Gheorghe Honciu ar fi preferat 
un sculer cu „vechime". dar 
fiindcă Ion Anghel i-a inspirat 
de la început încredere. prin 
firea sa deschisă, n-a ezitat 
să-și asume răspunderea de a-1
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și-a evaluat critic „echipa" si 
s-a angajat într-o adevărată 
luptă de smulgere a ei din 
inerția in care căzuse. „N-a fost 
ușor și, de fapt, n-am reușit 
decit parțial — mărturisește el 
acum. Doar pe Ion Pîrvu am 
reușit să mi-1 transform intr-un 
adept, poate fiindcă eram / din 
același sat și îi cunoșteam pă
rinții, pe care îi țineam la 
curent cu evoluția iui, poate 
pentru că încă nu se îndepăr
tase prea tare de statutul de 
muncilor. Ceilalți s-au încăpă
țînat să trăiască in continuare 
la întimplare și. în felul acesta, 
s-au exclus singuri dintre noi. 
Totuși, dacă mă gîndesc bine, 
nici acest «eșec» n-a fost in 
zadar. Pentru ei. cel puțin, în- 
timplarea a constituit o severă 
lecție de viață, astfel incit in 
scurt timp au revenit in com
binat în.tr-o altă secție, iar

ajuta, zi de zi, să-și reînsu- 
șească meseria uitată. Au mai 
venit, apoi, Dumitru Ilie. un 
muncitor dornic să se perfec
ționeze și, in același timp, un 
entuziast artist amator, Mircea 
Gheorghe, căruia Gheorghe 
Honciu, apreciindu-i în mod 
deosebit pregătirea profesiona
lă, i-a cerut colaborarea în 
instruirea noilor venițl, loan 
Tache, pentru care șeful de 
echipă a intervenit atunci cînd 
se punea problema de a-1 muta 
la alt loc de muncă și cînd 
tînărul trăia, din cauza aceasta, 
un moment de descurajare, 
Constantin Constantin, „seralis- 
lul" împătimit de învățătură, 
care umbla întotdeauna cu un 
teanc de cărți in servietă.

Odată <?u echipa lua naștere 
și atelierul. Tinerii l-au con
struit cu mîinile lor, înălțînd 
„peste noapte" zidurile în spa-

o • o ® e e
țiul care-i fusese rezervat in 
marea hală industrială, instalin- 
du-și mașinile și ustensilele, a- 
ducind ghivece cu flori. Se ob
țineau, in același timp, adevă
rate performanțe in materie de 
promptitudine și calitate a in
tervențiilor — „nu s-a intimplat 
niciodată să abandonăm un 
utilaj in mijlocul reparației, 
chiar dacă intre timp afară se 
întuneca" — de îmbunătățire a 
metodelor de muncă. Sub în
drumarea maistrului Ion Marcu, 
un om cu multă experiență, ti
nerii au modificat, de pildă, o 
complicată mașină de ascuțit 
pinzele de oțel, pentru a o 
adapta la cerințele secției, pen
tru a elimina apelurile la alte 
unități, prin care se pierdea 
mult timp. De curind — poves
tește Gheorghe Honciu — ne-a 
venit un nou coleg. Constantin 
Stătoiu. Trecuse printr-o intim- 
plare care îl cam demobilizase. 
Fiind magazioner la SARO, i 
s-a găsit o lipsă la inventar de 
...1 800 000 de lei. A cerut rein- 
ventarierea și aceeași comisie a 
găsit doar ...236 de lei 1 Partea 
neplăcută este că pină s-au lă
murit lucrurile și-a pierdut lo
cul de muncă. în această si
tuație ni s-a adresat nouă și 
l-am înțeles, fusese, în fond, 
victima unei neînțelegeri, a unei 
erori și, mai mult decit atit, a 
unui mod cam superficial de 
a-i trata pe oameni. L-am pri
mit cu prietenie, cu inima des
chisă. Acum și-a revenit, mun
cește serios, este și el de-al 
nostru".

Bucurii, necazuri trăite îm
preună, amintiri care te leagă 
de cei din jur pentru toată 
viața. Cei opt tineri sînt mereu 
alături-. Au fost cu toții la 
nunta lui Ion Pirvu, acum se 
pregătesc să meargă la cea a 
„mezinului" lor, Dumitru Ilie, 
care s-a hotărit. printre altele, 
să constituie o formație de mu
zică ușoară la ei in secție.

„Echipa aceasta — ne spune 
ing. Constantin Frățilă, din 
conducerea secției — este neîn
trecută și în muncă și in învă
țătură, și in petrecerea timpului 
liber. Fiecare dintre componen- 
ții ei și-a format de-a lungul 
celor patru ani o personalitate 
puternică, tocmai pentru că 
s-au solidarizat cu toții intr-un 
efort comun, realizîndu-se ca 
individualități în spațiul ge
neros al colectivității".

ALEX. ȘTEFANESCU

Ilustrată din Stațiunea Căciulata Foto : I. PÂNDELE

INSTITUTUL AGRONOMIC TIMIȘOARA 
anunță scoaterea la concurs a următoarelor posturi didactice :

FACULTATEA DE AGRONO
MIE

— Profesor la catedra Tehno
logii speciale, disciplina Pomi
cultură și viticultură, poziția 
IH/5,

— Conferențiar, la catedra 
Tehnologii speciale, disciplina 
Producerea și păstrarea fura
jelor, poziția HI/8.

— Șef lucrări la catedra Dis
cipline fundamentale, disciplina 
Biochimie animală, poziția 1/6.

— Șef lucrări la catedra Dis
cipline fundamentale, disciplina 
Genetică, poziția 1/16.

—Șef lucrări la catedra Dis
cipline fundamentale, disciplina 
Biofizică medicală, poziția 1/17..

— Șef lucrări la catedra Teh
nologii generale, disciplina Îm
bunătățiri funciare, pozița II/13.

— Șef lucrări la catedra Teh
nologii generale, disciplina A- 
grotehnică și tehnică experi
mentală, poziția 11/14.

— Șef lucrări la catedra Teh
nologii speciale, disciplina Fito- 
tehnie și irigarea culturilor, po
ziția III,T0.

— Șef lucrări la catedra Teh
nologii speciale, disciplina Pro
tecția plantelor, poziția III/16.

— Șef lucrări la catedra Or
ganizare și conducere I.A.S., 
disciplina Concentrarea, specia
lizarea și integrarea produselor 
agricole, poziția IV/12.

— Asistent la catedra Disci
pline fundamentale, disciplina 
Botanică, poziția 1/20.

— Asistent la catedra Disci
pline fundamentale, disciplina 
Chimie și biochimie vegetală, 
poziția 1/22.

— Asistent la catedra Discipli
ne fundamentale, disciplina Fi
zică și agrometeorologie, pozi
ția 1/25.

— Asistent la catedra Tehno
logii generale, disciplina Agro
tehnică și tehnică experimenta
lă, poziția H/19.

— Asistent la catedra Tehno
logii generale, disciplina Trac
toare și mașini agricole, poziția 
11/15.

— Asistent la catedra Tehno
logii generale, dsciplina Trac
toare și mașini agricole, poziția 
11/16.

— Asistent la catedra Tehno
logii generale, disciplina Trac

toare și mașini agricole, pozi
ția 11/17.

— Asistent la catedra Tehno
logii generale, disciplina Educa
ție fizică, poziția II 18.

— Asistent la catedra Tehno
logii generale, disciplina Trac
toare și mașini pentru agricul
tură, poziția II 22.

— Asistent la catedra Tehno
logii speciale, disciplina Iriga
rea culturilor, poziția IIÎ/21.

— Asistent la catedra Orga
nizare si conducere I.A.S., disci
plina Organizare, planificare și 
conducere I.A.S.. poziția IV/16,

— Asistent la catedra Organi
zare și conducere I.A.S., disci
plina Organizare, planificare și 
conducere I.A.S., poziția IV/27.

— Asistent la catedra de Or
ganizare și conducere I.A.S., 
disciplina Economie și legisla
ție agrară, poziția IV/17.

FACULTATEA DE ZOOTEH
NIE ȘI MEDICINA VETERI
NARA

— Conferențiar la catedra A- 
natomie, fiziologie, genetică, 
disciplina Histologie, embrio- 
logie. poziția V/6.

— Șef lucrări la catedra Ana
tomie, fiziologie, genetică, dis
ciplina Histologie, embriologie, 
poziția V/13.

— Șef lucrări la catedra Boli 
Infecțioase. disciplina Tehnică 
și diagnosticul de laborator, po
ziția VI/13.

— Șef lucrări la catedra Boli 
infecțioase, disciplina Organiza
rea serviciului sanit.ar-veterinar 
și legislație de ramură, poziția 
VI/15.

— Șef lucrări la catedra Boli 
infecțioase, disciplina Controlul 
sanitar-veterinar al produselor 
de origine animală, poziția VI/16.

— Șef lucrări Ia catedra Zoo
tehnie și alimentație, disciplina 
Alimentația animalelor, poziția 
VII/19.

— Asistent la catedra Anato
mie, fiziologie, genetică, disci
plina Reproducție animală, po
ziția V/20.

— Asistent la catedra Ana
tomie, fiziologie, genetică, dis
ciplina Ameliorarea animalelor, 
poziția V/21.

— Asistent la catedra Anato
mie, fiziologie, genetică, disci
plina Farmacologie și receptură

veterinară, toxicologie și toxi- 
coze, poziția V/25. .

— Asistent la catedra Zoot' V 
nie și alimentație, discipîiL-Jt 
Mașini și instalații zootehnice, 
poziția VII/22.

— Asistent la catedra Zooteh
nie și alimentație, disciplina 
Construcții zootehnice, poziția 
VII/23.

— Asistent la catedra Zooteh
nie și alimentație, disciplina Ali
mentația animalelor domestice, 
poziția VII 24.

— Asistent la catedra Zoo
tehnie și alimentație, disciplina 
Tehnologia creșterii bovinelor, 
poziția VII/25.

— Asistent la catedra zooteh
nie și alimentație, disciplina 
Tehnologia creșterii bovinelor, 
poziția VII/26.

— Asistent la catedra Zooteh
nic și alimentație, disciplina 
Tehnologia creșterii păsărilor, 
poziția VII/29.

— Asistent la catedra Zooteh
nie și alimentație, disciplina 
Tehnologia creșterii suinelor, 
poziția VII/31.

— Asistent la catedra Zooteh
nic și alimentație, disciplina 
Tehnologia creșterii ovinelor, 
poziția VII/33.

Candidații la concurs vor de
pune la secretariatul Institutu
lui agronomic Timișoara, Piața 
Unirii nr. 1/A, in termen de 30 
de zile, pentru posturile de pro
fesor. conferențiar și șef lucrări 
și de 15 zile pentru posturile 
de asistent, de Ja data apariției 
acestui anunț In Buletinul Ofi
cial, cererea de înscriere la con
curs, la care vor anexa, in două 
exemplare, actele prevăzute de 
Legea nr. 6 privind Statutul 
personalului didactic în R.S. Ro
mânia, publicată în Buletinul 
Oficial nr. 33, partea I, din 
15 III 1969 și de Instrucțiunile 
Ministerului Educației și Invă- 
țămîntului nr. .84539/1969.

Concursul se va ține la sediul 
Institutului agronomic Timișoa
ra, în termen de trei luni de la 
data expirării termenului de 
înscriere, pentru posturile de 
profesor, conferențiar și șef lu
crări, și de 15 zile de la data ex
pirării teremenului de înscriere, 
pentru posturile de asistent.

Informații suplimentare «e 
primesc zilnic de la secretariatul 
institutului telefon 33956.

prnt.ru
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TELEGRAMĂ
Președintele Republicii Socialiste România, NICOLAE 

CEAUSESCU, a primit din partea președintelui federal al Confede
rației Elvețiene, WILLI RITSCHARD, următoarea telegramă :

Felicitările transmise de dumneavoastră cu ocazia preluării de către 
mine a funcției de președinte al Confederației Elvețiene m-au 
bucurat foarte mult. Vă exprim pentru aceasta cele mai calde mul
țumiri și folosesc prilejul să vă transmit la rindul meu urări cor
diale de fericire personală și de prosperitate pentru viitorul țării 
dumneavoastră.

Delegația a avut convorbiri la 
C.C. al P.C.R., Comitetul jude
țean Argeș al P.C.R., a vizitat 
unele obiective economice și so- 
cial-culturale.

Membrii delegației au fost pri
miți de tovarășii Ștefan Andrei, 
membru supleant al Comitetu
lui Politic Executiv, secretar al 
C.C. al P.C.R., și Dumitru Tur
cuș, adjunct de șef de secție la 
C.C. al P.C.R. A fost prezent 
Siegfried Bock, ambasadorul 
R.D. Germane la București.

Cu prilejul celei de-a XlX-a 
aniversări a victoriei Revoluției 
cubaneze — sărbătoarea națio
nală a poporului cubanez —, 
ambasadorul Republicii Cuba la 
București, Humberto Castello, a 
oferit, vineri, o recepție.

Au participat Emil Drăgănes- 
cu, membru al Comitetului Po
litic Executiv al C.C. al P.C.R., 
viceprim-ministru al guvernului, 
Ștefan Andrei, membru supleant 
al Comitetului Politic Executiv, 
secretar al C.C. al P.C.R.. Minai 
Marinescu, viceprim-ministru al 
guvernului, Virgil Teodorescu, 
vicepreședinte al Marii Adunăii 
Naționale, Suzana Gâdea, Ion 
Cosma și Petre Blajovici, miniș
tri, Eugen Jebeleanu, vicepre
ședinte al Consiliului Național 
al Frontului Unității Socialiste, 
Tamara Dobrin, vicepreședinte 
al Consiliului Național al Fron
tului Unității Socialiste, vicepre
ședinte al Consiliului Culturii și 
Educației Socialiste. Dumitru 
Turcuș, adjunct de șef de secție

Ia C.C. al P.C.R., Constantin 
Oancea, adjunct al ministrului 
afacerilor externe, general-colo
nel Marin Nicolescu, adjunct al 
ministrului apărării naționale. 
Marin Trăistaru, adjunct al mi
nistrului comerțului exterior și 
cooperării economice internațio
nale, reprezentanți ai altor insti
tuții centrale și organizații obș
tești, oameni de artă și cultură, 
generali și ofițeri superiori, zia
riști.

Au luat parte șefi de misiuni 
diplomatice acreditați In țara 
noastră, alți membri ai corpului 
diplomatic.

în zilele de 4—6 ianuarie a.c., 
o delegație de activiști ai 
P.S.U.G., condusă de tovarășul 
Bruno Mahlow. adjunct al șefu
lui Secției Relații Internationale 
a C.C. al P.S.U.G., a efectuat o 
vizită de prietenie în țara noas
tră. la invitația C.C. al P.C.R.

Vjneri, generalul-colonel Ion 
Coman, ministrul apărării na
ționale al Republicii Socialiste 
România, împreună cu o dele
gație militară, a plecat spre 
Havana, unde, la invitația ge
neralului de armată Raul Cas
tro Ruz, ministrul forțelor ar
mate revoluționare, va face o 
vizită oficială in Republica 
Cuba.

La plecare, pe aeroportul 
Otopeni, erau prezenți prim- 
adjunctul și adjuncți ai minis
trului apărării naționale, gene
rali și ofițeri superiori.

Erau de față dr. Humberto 
Castello, ambasadorul Republi
cii Cuba, și membri ai amba
sadei, precum și atașați mili
tari acreditați la București.

Vineri, 6 ianuarie a.c., George 
Macovescu. ministrul afacerilor 
externe, a primit pe Junji Ya
mada, ambasador extraordinar și 
plenipotențiar al Japoniei in 
Republica Socialistă România, 
in legătură cu apropiata pre
zentare a scrisorilor de acre
ditare.

La Scornicești: UN
Comuna Scornicești din jude

țul Olt a găzduit, vineri, un in
teresant schimb de experiență cu 
tema „îmbunătățirea stilului și 
a metodelor de lucru folosite în 
organizarea producției și a mun
cii de consiliile intercooperatiste 
în vederea realizării exemplare 
a programelor de dezvoltare e- 
conomică prevăzute pentru ac- 
• ii cincinal și a creșterii efi
cienței întregii lor activități", 
organizat de U.N.C.A.P.. în 
scopul generalizării experienței 
pozitive acumulate în acest do
meniu de Consiliul intercoope- 
ratist din localitatea amintită.

La lucrări au luat parte Con
stantin Sandu, prim-secretar al 
Comitetului județean Olt al 
P.C.R.. președintele Comitetului 
Executiv al Consiliului Popu
lar județean, Bela Cseresn- 
yes, vicepreședinte al Consiliu
lui U.N.C.A.P.. vicepreședinții 
Uniunilor județene ale coopera
tivelor agricole de producție din 
întreaga țară, președinții consi
liilor intercooperatiste model din 
fiecare județ, instructori ai 
U.N.C.A.P.

Reuniunea a prilejuit un larg 
și util schimb de opinii asupra 
modului în care acționează bi
rourile consiliilor intercoopera
tiste pentru înfăptuirea ritmică 
și in etape a prevederilor pro
gramelor concrete de dezvoltare 
economică stabilite pentru fie

INTERESANT SCHIMB DE EXPERIENȚĂ
care unitate în parte, necesității 
urmăririi decadale a realizării 
sarcinilor planului anual de pro
ducție și a livrărilor de produse 
la fondul de stat, acțiunilor ce 
s-au întreprins și se impun și în 
viitor în vederea finalizării unor 
importante obiective agrozooteh
nice, de îmbunătățiri funciare și

de redare în circuitul agricol a 
suprafețelor de teren slab pro
ductiv, prin asocierea mai mul
tor cooperative agricole înveci
nate, precum și asupra măsuri
lor menite să conducă la spori
rea eficientei economice in toate 
unitățile rămase în urmă și la 
ridicarea lor la nivelul celor a- 
vansate.

UNGUREANU V., Iași : 
„Sint elevă in anul IV la 
un liceu din Iași. Îmi pla
ce nespus de mult să ci
tesc rubrica „De la om la 
om“, apreciind răspunsu
rile date la eventualele 
întrebări puse de tineri. 
N-aș fi dorit vreodată 
Să-mi exprim „durerea 
sufletească", dar o deza
măgire totală m-a deter
minat să scriu aceste rin- 
duri, la care solicit cîte- 
va păreri și din partea ci
titorilor rubricii.

In vara anului 1976 (iu
lie) am cunoscut un băiat 
din apropierea orașului 
Roman. El era muncitor 
la Întreprinderea meca
nică Roman (spun era, 
deoarece acum iși satis
face stagiul militar). 
N-am fost eu prima prie
tenă pentru el, dar după 
o ultimă afirmație a lui, 
reiese că cea mai lungă 
și frumoasă prietenie a 
simțit-o alături de mine. 
Îmi permit să scriu cite- 
va rinduri din scrisoarea 
din 15 octombrie 1977 pri
mită de la el: «Draga 
mea, ai fost prima fată 
ce m-a făcut să înțeleg 
viața, să iubesc cu adevă
rat.. In tine am găsit 
omul, adevăratul om. Cu 
niciuna din fetele ce 
le-am intilnit, cu care am 
fost prieten, n-am putut 
discuta mai mult de 2 
luni. Lingă tine m-am 
simțit mereu fericit».

Insă acum sint complet 
dezamăgită. L-am iubit 
și-l iubesc foarte mult, 
dar după ce vă voi po
vesti citeva intîmplări, vă 
rog spuneți-mi: 11 mai 
pot accepta ca prieten ? 
El era convins că-l iu
beam, poate prin faptul 
că mă purtam foarte fru
mos cu el (ăsta e carac
terul meu). Corespondam 
cu el. Ne întilneam doar 
in timpul vacanței. Se 
purta frumos cu mine, 
m-a respectat (cind eram 
cu el) dar n-a știut să mă 
prețuiască. Avem acum 15 
luni de prietenie, dar ni
ciodată nu mi-a oferit 
un buchet de flori, o fe
licitare, ci doar simple 
scrisori cu un conținut su
mar. Nu-i nimic. In iulie 
anul acesta trebuia să ne 
întilnim cu alți băieți și 
fete in Roman. Neșansa 
mea a fost că toți cei
lalți au venit, dar el nu. 
Nimeni nu știa nimic de 
el, dar compătimindu-mă 
nu m-au lăsat să mă re
trag singură. După multe

insistențe am mers totuși 
cu ei. Surpriză mare ! 
L-am observat pe el cu o 
fată. Am tăcut, n-am vrut 
să-i atenționez pe cei
lalți. Curios insă că și alte 
două persoane din grup 
ce l-au observat au tă
cut, n-au vrut probabil să 
mă jignească. Le mulțu
mesc și cu această ocazie 
pentru gestul lor plăcut. 
Dar m-am intilnit după o 
săptămină cu el, a încer
cat să stea de vorbă cu 
mine, am acceptat, căci 
nu sint o fată mindră. 
Mi-a explicat cele intim- 
plate. l-am iertat gestul, 
l-am înțeles gindindu-mă 
că orice om greșește. 
N-am vrut să fiu absurdă, 
cum de fapt nici nu sint. 
Am început din nou să 
trăim împreună clipe fru
moase, pină cind vărul 
lui. Ionel, probabil din 
invidie asupra prieteniei 
noastre, a încercat să ne 
despartă, dar din păcate 
nu a reușit. Acum o săp
tămină, dintr-o împreju
rare pe care n-o cunosc, 
el, prietenul meu, începe 
a coresponda cu una din 
colegele mele din liceu. 
Eu știu de acest lucru fă
ră să-i fi spus ei sau lui 
ceva. De menționat este 
faptul că el, C.M., con
tinuă a scrie și ei și mie. 
Știu precis din ceea ce 
am surprins (bineînțeles 
fără știrea lor) că el nu 
o cunoaște pe colega mea 
decît doar dintr-o foto
grafie. Mă întreb : oare 
fizicul nu înșeală nicio
dată ? Vă rog să-mi spu
neți, ce aș putea face eu 
in acest caz ? Menționez 
că in timpul acestei prie
tenii i-am purtat stima și 
respectul pe care oare le-a 
meritat? Dacă nu re
gretă acum cind e in floa
rea vîrstei, oare se va 
gindi vreodată in viață la 
greșelile sale din tinere
țe ? Oare dacă acum nu 
se poate corecta, in căs
nicie va deveni un ade
vărat om ? Eu cred că 
din aceste rinduri, destul 
de dureroase pentru mi
ne, se vor găsi și tineri 
care se vor gindi, care-și 
vor da seama ce e bine și 
ce e rău. Nu spun că 
n-aș mai putea trăi fără 
el, că m-aș sinucide, deși 
îl iubesc foarte mult, a- 
proape mai mult ca pe 
mine însumi, dar totuși 
doresc o îndrumare, un 
sfat, sint foarte derutată.

Vă mulțumesc foarte

mult pentru eventualele 
răspunsuri la unele în
trebări, sfaturi și aș dori.

de asemenea, să spuneți : 
Ce părere aveți despre 
tinerii de acest tip ?“.

Dacă corecția pe care i-o aplicați nesincerului dum
neavoastră prieten prin această scrisoare nu-și atinge 
scopul, atunci spuneți-i adevărul personal, în față. Nu 
e bine să îngăduiți falsul în prietenie pentru că maj 
tîrziu această concesie va degenera, spre răul amîn- 
durora. Fiți curajoasă.

două săptămini de zile 
corespondam prin scrisori, 
dar ea de la un timp nu 
mi-a dat răspuns la ulti
mele scrisori pe care i 
le-am trimis. Dar totuși o 
să-i trimit in continuare. 
Să știți că eu o iubesc 
foarte foarte mult și nu 
aș vrea să ne despărțim 
niciodată.

V. B„ de la un liceu de 
matematică-fizică dintr-o 
localitate din județul Te
leorman : „Nu credeam 
că am să devin corespon
denta acestei rubrici „De 
la om la om", pe care vă 
pot spune că o citesc cu 
regularitate. Nu vă scriu 
de dragul de a vă scrie, 
vă scriu cu un scop, să vă 
cer un mic ajutor.

Și ca să nu ocup spa
țiu prea mult cu scrisoa
rea mea, pe care vă rog

niște lucruri frumoase și 
s-a gîndit să-mi scrie. 
Acea scrisoare nici nu 
m-a deranjat, nici nu m-a 
bucurat, dar mi-a dat de 
gîndit. De la cine o fi? 
De ce oare mi-a scris fără 
să-și spună numele ? Pli
cul purta ștampila Bu
zăului. Poate, dacă acela 
care a oftat din adincul 
inimii, care a simțit o 
poftă nebună să-și dez
văluie amorul propriu 
făcindu-mi o rugăminte

Totuși, dacă ea insistă, 
am să mă retrag, deși imi 
vine foarte greu. De ce 
s-a supărat așa, deodată? 
Eu cred că nu are nici 
un motiv. Să încerc să o 
uit hu pot, pe unde merg 
acum mi-amintesc de ea. 
Eu vă rog să mă scuzați, 
dar dați-mi un sfat".

Sfatul meu e scurt : insistați ! La o iubire mare e 
nevoie de o mare răbdare, perseverență și curaj.

de Ion Băieșu

s-o publicați, trec mai 
degrabă la subiect. De 
puțin timp, pe 15 noiem
brie 1977, am primit o 
scrisoare. De unde ? Nici 
eu nu știu. De ce ? Veți 
afla puțin mai tîrziu. in 
scrisoarea pe care am pri
mit-o mi se făceau niște 
simple declarații de dra
goste. Pentru ce ? îmi 
spunea că a auzit vor- 
bindu-se despre mine

S-ar putea ca la mijloc 
glumă. Oricum, țineți-ne 
nlmentele care vor urma.

V. B., Teleorman : „Din 
motive personale nu vă 
pot scrie numele întreg. 
Sint din jud. Teleorman 
și am 17 ani. Cu frică 
parcă încerc să scriu și eu 
la rubrica „De la om la 
om". Nu știu de ce, dar 
mă gindesc că nu voi a- 
vea satisfacția să realizez 
ceea ce mi-am pus in 
gind. Cauza care m-a de
terminat să vă scriu ? Ca 
majoritatea celorlalte scri
sori de la tineri : DRA
GOSTEA. Ce urmăresc 
prin această scrisoare ? 
Vreau să-i dovedesc încă 
o dată ființei iubite că o 
ador foarte, foarte mult.

in genunchi, punindu-mă 
în «palatul inimii lui» 
îmi dădea și adresa, îmi 
puteam dezvălui impresii
le despre el (asta îmi ce
rea in scrisoare) și dacă 
poate din intimplare el 
citește rubrica in care 
este cuprinsă și scrisoarea 
mea, îl rog foarte mult 
să-mi trimită adresa cit 
mai curind.

Ce părere aveți ? Ce 
pot face in cazul acesta ?“ 

să nu fie vorba decît de o 
și pe noi la curent cu eve-

Cu permisiunea dum
neavoastră o să trec la 
subiect. DESPĂRȚIREA, 
acest cuvint groaznic, a 
intervenit în viața mea și 
a prietenei mele, Geani- 
na, care este cea mai 
frumoasă fată, cea mat 
plăcută și cea mai înțe
leaptă. «Cea mai plăcută 
fată este aceea care te 
înțelege, cea mai frumoa
să este aceea pe care o 
iubești și cea mai înțe
leaptă care te știe jude
ca». Sint șapte luni de zile 
in care ne-am intilnit a- 
proape in fiecare zi. A- 
cum ea este foarte depar
te de mine și pină acum

DRAGHICI V., Pitești : 
„ARS AMICITtAS pre
supune o serie întreagă 
de probleme care mai de 
care interesante, izvorite 
fără încetare de acolo de 
unde vi,ața superioară a 
omului se întretaie cu lo
gica chinuitoare a lucru
rilor palpabile. Prietenia 
dintre o fată și un băiat 
aflați pe coordonate cro
nologice relativ deosebite 
este o floare cu petale 
albe, imaculate, întotdea
una larg deschise in bă
taia furtunilor ; există un 
singur prieten care tole
rează, care înțelege și ne 
justifică totul; aceia sin- 
tem noi înșine. Prietenia 
leagă două suflete precum 
două miini ce cintă la o 
orgă, scoțind sunete dia
fane, prietenia presupune 
in primul rind sincerita
te, respect, întrajutorare 
în cazuri deosebite in 
scopul intim de a fi feri
cit. Nimeni nu poate fi 
fericit singur, fără să 
aibă prieteni, fără să 
caute o ființă în dorința 
sinceră de a conduce la 
fericirea reciprocă. Sint 
tentat să cred că și în 
prietenie, ca și in dragos
te, a ști să te bucuri e 
totul. Da, de multe ori 
sintem departe de a fi 
noi înșine. Uităm pur și 
simplu că nu am făcut 
totul. Uităm că un prieten 
adevărat te trage de mi
ned, nu de limbă și că 
EL este, ca să folosesc Un 
termen comparativ, me
diul in stare să-ți ofere 
oricind echilibrul lăun
tric, revenirea la „linia de 
plutire" sau la curajul ne
cesar trecerii cu bine a 
unui obstacol neprevăzut. 
Dar care este adevăratul 
sens al prieteniei ? Ce

dăruiește un om altuia ? 
Se dăruiește pe sine, dă
ruiește ce are mai prețios, 
dăruiește propria sa viață. 
Asta nu înseamnă neapă
rat că-și consacră altuia 
viața, insă îi dă ce este 
viu in el: bucuria, preo
cupările, înțelegerea, sim
țul umorului, tristețea... 
Dăruindu-și viața in a- 
cest chip, îl îmbogățește 
pe celălalt, intensificin- 
du-și viața proprie i-o 
intensifică și pe a celui
lalt. Nu dă ca si obțină 
ceva in schimb, dăruiește 
pentru a-și satisface o 
bucurie. Prieteniile insă 
sint străbătute de o oa
recare ambiguitate deoa
rece conțin pe alocuri no
te de afecțiune, concluzii 
cu tonalități ce pot fi a- 
tribuite sentimentelor de 
dragoste. Nu mi-am pro
pus să fac o radiografie 
completă a prieteniei, ca 
atare mă voi mărgini in 
a puncta pe ici pe colo 
problemele cheie care si 
ducă oarecum la limpezi
rea problemei. Spuneam 
că micile sacrificii reci
proce pline de exaltare In 
astfel de prietenii con
tribuie la maturizarea a- 
fecțiunii. De multe ori, 
insă, prieteniile au un ca
racter mai puțin senti
mental, in schimb con
stituie un mediu propice 
de stimulare reciprocă la 
mici cochetării care pot 
evolua apoi in amiciție a- 
mestecată cu note de ri
valitate. Spațiul rezervat 
pentru mine este limitat. 
Mă voi opri aici fiind de 
comun acord cu Cezar ca
re spunea că «atita timp 
cit a mai rămas ceva de 
făcut, socotește ci n-ai 
făcut nimic»".

Expozeul dumneavoastră pe marginea prieteniei și a 
dragostei este pe cît de teoretic, pe atit de subtil. 
Uneori e atit de subtil incit nu am înțeles mare lucru. 
Oricum, intenția este de salutat.

CARMEN V., jud. Bo
toșani : „Citesc cu mult 
interes rubrica „De la 
om la om" și văzind cu 
cită amabilitate răspun
deți, m-am gîndit să vă

întreb și eu ceva. Iată 
despre ce este vorba. Aș 
vrea să știu : cum se face 
o fată iubită de un băiat ? 
Și cum iși dă seama că un 
băiat o iubește?".

O fată nu trebuie să facă nimic special pentru a fi 
iubită, pentru că tot ceea ce este făcut nu mai este 
adevărat. Ea trebuie să fie așa cum este și dragostea 
va veni singură. Cum iși dă seama că a sosit ? Vorba 
poetului : „iubești atunci cind ți se pare că în plin 
ianuarie a înflorit liliacul".

Dezbaterea
— Titi Teașcă, ești din nou 

Interlocutorul „Sc.înteii tinere
tului". Nu puteai să nu fii in
tr-un moment cind se dezbat 
„problemele fotbalului" și cind 
urmează să se ia măsuri deci
sive pentru redresarea lui. Asta 
nu ne împiedică să privim 
înapoi și să vedem ce a lăsat 
anul fotbalistic ”77.

— Mie mi-a lăsat un gust 
amar. Unu : fiindcă la nivelul 
echipei mele, adică a „Universi
tății Craiova, adepții derogărilor 
de la etica sportivă ș-au dovedit 
— cu acceptarea așa numitor 
conducători și educatori — mai 
„pricepuți" decît profesorul. Doi: 
la nivelul echipei naționale s-a 
ratat calificarea la turneul final 
al C.M. din Argentina, deși la 
un moment dat fotbaliștii noștri 
aveau pașaportul în buzunar. 
Dar după opinia mea, calificarea 
n-ar fi schimbat cu nimic din 
datele și problemele fotbalului 
românesc. Acestea le-am repe
tat și intr-un interviu televizat, 
Io spun și acum pro memoria. 
Tij : nu s-a cristalizat nici o 
fev.dpă de club care să poată 
face față — ca în alte discipli
ne — cerințelor confruntărilor 
internaționale. într-un cuvint, 
noi n-avem în fotbal nici can
titate, nici calitate.

— Cu alte cuvinte starea pre
cară a fotbalului nostru are un 
caracter cronic.

— Bineînțeles, dacă din Mexic 
n-am mai obținut nici o perfor
manță. Mă refer la competiții, 
nu la un meci care nu înseamnă 
nimic. Cel mai mare necaz imi 
provoacă, în continuare, manie
ra și concepția de creștere a ti
nerilor fotbaliști, de formare a 
jucătorilor de performanță. Con
cret: în loc să dea 2 ore de fot
bal zilnic, tuturor elevilor din 
România, la noi se fac clase 
și licee de fotbal. Școala fiind 
prima unitate organizată, ea 
trebuie să formeze masa de se
lecție, de instruire, de formare 
și dezvoltare a calităților mo
trice și morale ale viitorilor ju
cători. Cu clase și licee de fotbal 
s-a dat de lucru citorva inși care 
fac echipe in loc să crească 
fotbaliști. Performerii, vîrfurile 
cantităților din școli trebuie date 
cluburilor, adică unităților care 
șlcfuiesc diamantele.

— Aceasta înseamnă că tre
buie dezvoltată baza materială 
în raport cu practicarea fotba
lului la scară de masă.

— într-adevăr. Ceea ce avem, 
ca bază sportivă, nu putem ne
ga că nu o valorificăm pe de
plin. Dar nu-i mai puțin ade
vărat că: 1. Nu există nici o 
școală cu un teren propriu de 
fotbal, dar există enorm de 
multe școli cu terenuri de volei, 
handbal, baschet; 2. Nu exista 
nici un club de divizia A care 
să aibă afectată o bază specială 
numai pentru copii și juniori 
(înțelegind prin aceasta — așa 
cum am văzut la marile cluburi 
europene de fotbal — minimum 
două terenuri cu iarbă și unul 
cu zgură pentru juniori și 3—4 
microterenuri pentru copii); 3. 
în ce privește cluburile mari de 
divizia A și B, sintem singura 
țară unde jucătorii se antrenea
ză pe terenul pe care joacă. Ar 
trebui ca fiecare echifji să aibă 
2 terenuri cu gazon și unul cu 
zgură.

noastră: „PROBLEMELE EOTBALL1LIJE" (EV)
— Ce soluții are antrenorul 

Teașcă 7
— Consider necesar ca înce- 

pind cu noul campionat echipele 
de divizia A să nu mal fie pri
mite in competiție dacă n-au 
minimum un teren cu iarbă și 
unul cu zgură pentru echipa 
mare, unul cu iarbă și unul cu 
zgură pentru juniori și mini
mum două microterenuri pentru 
copii, urmind ca in '79 să se 
dubleze numărul acestora. Mer- 
gind mai jos, nici o echipă nu 
va mai trebui admisă în com
petiție dacă n-are măcar un te
ren propriu de antrenament.

Să-i dăm antrenorului autoritate, 
iar jucătorului — răspundere I

Opiniile și... soluțiile antrenorului C. Teașcă

Cine vrea să aibă echipe în com
petițiile țării, să se îngrijească 
și de baza materială necesară 
pregătirii acestor echipe. A 
ajuns o rușine că într-o dumi
nică își susțin meciurile pe un 
teren, stînd la coadă, 6 echipe. 
De antrenat nu se mai antre
nează că n-au unde. Și mai 
vrem și fotbal competitiv. E ca 
și cum vrei să industrializezi 
țara și nu faci întreprinderi. 
Vrem fotbal și n-avem cluburi.

— Deci, asta ar fi cauza si
tuației in care se găsește fotba
lul nostru 7

— Nu numai asta. Mai sînt și 
altele. Una din cauze este, după 
opinia mea, și lipsa de condu
cători de calitate în fotbal. în 
toată lumea actul de naștere al 
conducătorului se confundă cu 
actul de naștere al echipei. Ei,

• TURNEUL INTERNA
ȚIONAL FEMININ DE TE
NIS de Ia Washington a 
continuat cu disputarea ulti
melor partide din cadrul op
timilor de finală. Campioana 
olandeză Betty Stove a în
vins-o cu 6—1, 6—4 pe Julie 
Anthony (S.U.A.) și urmea
ză să o întilnească în sfer
turile de finală pe jucătoa- 
rea româncă Virginia Ru- 
zici.

Alte rezultate: Joanne Rus
sell-Regina Marsikova 6—3, 
6—3; Martina Navratilova- 
Janet Newberry 6—3, 6—2; 
Dianne Fromholtz-Laura Du
pont 6—2, 3-~6, 6—4.
• CAMPIONATUL EURO

PEAN DE ȘAH PENTRU 
JUNIORI s-a încheiat în o- 
rașul olandez Groningen, cu 
victoria lui Shaun Taulbut 
(Anglia), care a totalizat 9 
puncte din 13 posibile. Pe 
locurile următoare, cu ace
lași număr de puncte, s-âu 
situat Dolmatov (U.R.S.S.) și 
Gheorghiev (Bulgaria). Tină- 
rui șahist român Ovidiu Foi
șor a avut o comportare me

conducătorii, sînt aceia care nu 
trebuie schimbați. Un jucător, 
un antrenor mai vine, mai plea
că, dar continuitatea o asigură 
conducătorul.

— Și antrenorii, jucătorii n-au 
nici o vină 7

— La noi antrenorului i se 
cer prea multe; i se cere să fie 
instructor, pedagog, psiholog, 
tată, mamă, doctor... Este sin
gurul profesionist care lucrea
ză, însă, cu amatorii. Astăzi un 
antrenor trebuie să fie un om 
cult, pe care să-l intereseze noul, 
să gindească, să conceapă, să 
creeze. Jucător poate fi oricine.

numai să știe joaca. Din nefe
ricire jucătorii, cînd joacă fot
bal, primesc cadouri, diferite tit
luri, devin pricepuți și unii 
ajung antrenori pe baza unei 
diplome pe care nici nu știu să 
și-o citească bine. Și culmea, 
după ce jucătorul se lasă 
de fotbal, pe care l-a prac
ticat între 5 și 30 de ani, a 
doua zi este uns antrenor și 
încă la echipe de renume, chiar 
la loturi naționale. Dar echipele 
mari le fabrică competența 
După cîțiva ani se constată că 
firma de jucător nu se supra
pune peste cea de antrenor. Ce 
fel de antrenori pot ieși din ju
cătorii pe care noi ii criticăm 
ani in șir că nu muncesc, n-au 
răspundere, duc o viață așa și 
așa ? Revin la meseria de antre
nor căreia i se dă de toate și,

ritorie, clasindu-se în final 
pe locul patru — 8,5 puncte 
(la numai o jumătate de 
punct de cîștigător).

La actuala ediție a cam
pionatului au participat 32 
de Jucători.
• AU ÎNCEPUT întrece

rile celei de-a 29-a ediții a 
campionatului european de 
tenis pe teren acoperit.

O mare surpriză a fost în
registrată in localitatea spa
niolă Pamplona, unde echi
pa Austriei a învins cu 3—0 
formația Spaniei.

La Sunderland, selecționa
ta Suediei, deținătoarea tro
feului, a ciștigat cu 2—1 în- 
tîlnirea cu formația Angliei.

Selecționata României de
butează astăzi în turneul se
cundar al competiției, întîl- 
nind la Amsterdam formația 
Olandei. Din echipa română 
fac parte jucătorii Dumitru 

de fapt, nu i se dă nimic. An
trenorii noștri n-au valoarea me
seriei și din cauza asta sint ca 
fulgul in bătaia vintului, intră 
in cercul vicios al acuzărilor. 
Consider că valoarea, competen
ța ți-o dă echipa, dar în care să 
te vezi tu, ca antrenor. Soluții: 
în viitor antrenorii să fie fă- 
cuți, pregătiți, promovați de un 
centru național de formare a 
antrenorilor și cursanții acestui 
Centru să fie selecționați din 
rindurile jucătorilor încă din 
perioada competițională. Ei să 
urmeze, periodic, cursuri de in
struire, să le fie studiată și tes

tată vocația și celor care pot, 
care-s apți pentru această pro
fesiune, să li se încredințeze 
echipe, iar celorlalți... La noi 
a ajuns o practică, o metodă ca 
jucătorul să devină neapărat 
antrenor, arbitru, conducător 
fără să se verifice, dacă are sau 
nu are calitățile, cunoștințele, 
competența, vocația necesare 
în ce domeniu de activitate se 
mai întîmplă așa ? Știind din 
timp perspectiva, jucătorul de 
azi, antrenorul (sau arbitrul ori 
conducătorul) de mîine nu-și va 
mai permite să facă derogări de 
la pregătire, de la viața sporti
vă, să facă ifose la echipa na
țională, la club sau în viața co
tidiană. Pentru că-i dai cu cretă 
și-i zici — ai această armă e- 
ducativă în mină — ia-te de 
altceva băiete... Acest contract

Hărădău, Florin Segărceanu 
și Andrei Dirzu.

• CAMPIONATUL NA
ȚIONAL DE HOCHEI PE 
GHEAȚA a programat asea
ră. pe patinoarul artificial 
„23 August" din Capitală 
meciul dintre echipele Steaua 
și S.C. Miercurea Ciuc. Ho- 
cheiștii bucureșteni au obți
nut victoria cu scorul de 8—2 
(2—1, 4—0, 2—1).

Astăzi de la ora 18, tot pe 
patinoarul „23 August", are 
Ioc derbiul bucureștean : 
Steaua — Dinamo.

O „TURNEUL CAMPIO
NILOR" la tenis a progra
mat la .,Madison Square Gar
den" din New York partida 
derbi dintre jucătorul argen
tinian Guillermo Vilas și a- 
mericanul Jimmy Connors, 
doi dintre favoriții con
cursului. Victoria a revenit 
cu 6—4, 3—6. 7—5 lui Guil
lermo Vilas, care obține ast
fel al doilea succes consecu
tiv. Tot două victorii totali
zează suedezul Bjorn Borg 
și americanul Brian Gott
fried. Z 

moral vine să educe, și să o- 
blige la muncă serioasă și cind 
termină cu fotbalul ajunge in 
societate ca oricare om și e pri
mit pe baza vocației, hărniciei, 
a talentului. Așa educăm jucă
torii în spiritul codului nostru 
etic, ai înaltelor răspunderi so
ciale, nu făcindu-le cadouri di
plome, apartamente sau vile, 
mașini, iertindu-i mereu cind 
greșesc.

— Prin acest contract moral, 
de ce să nu înțelegem un chiar 
angajament scris 7

— De ce toată lumea fuge de 
acest contract cu jucătorul ? Ne 
e frică să spunem că jucătorul 
trebuie să devină competitiv. 
Dar cum altfel îi putem 
da jucătorului răspundere, îi 
putem arăta ce are el de făcut. ? 
Intr-un fel sau altul trebuie să 
ajungem să joace fotbal numai 
acela care se pregătește. care 
știe meserie. Să nu ajungem să 
vedem jucători care refuză tes
tul Cooper, care se plîngcă-i o- 
bosește, că e greu și inutil. Intr-o 
pregătire științifică, modernă 
optimizarea include ca mijloace 
de antrenament aceste norme, 
aceste teste. De ce fug jucătorii 
de ele ? Pentru că sint singurele 
probe unde nivelul pregătirii 
fotbalistului se confruntă cu 
ceva real, cu ceasul și metrul, 
și nu mai poate găsi alt alibi...

—Antrenorului Teșcă i se re
proșează că este dur cu jucă
torii, că nu suportă vedetele.

— Nu eu sînt dur, competiția 
cere duritate, jucătorul trebuie 
să înțeleagă că echipa și tere
nul de fotbal e „camera de tor
tură" aleasă, fără să fie silit de 
nimeni. De-aici pornește falsul 
meu litigiu cu jucătorii, mai 
ales cu vedetele, de la muncă. 
Primul criteriu al jocului mo
dern este impunerea ca vedetă 
a echipei. S-a dus timpul jucă- 
torului-vedetă, in sine. în mă
sura în care el nu face echipa 
campioană, n-o face să ciștige 
titluri în competiții mari, vede
ta nu există. De aceea, opinia 
mea e că nici nu avem vedete, 
că altfel am avea echipe. Nu 
neg și n-am voie să neg marii 
jucători. Dar sînt mari aceia 
care interpretează partitura 
antrenorului în lumina celui 
mai modern și eficient fotbal. 
Din păcate mulți, chiar dintre 
jucătorii noștri valoroși, nu dau 
un mare randament, pentru că 
nu-s făcuți să dea. La ei fotba
lul nu e ceva de care răspund, 
ci e un mijloc, un scop în sine. 
La fel și cu antrenorul: munca 
lui are două laturi: una de con
știință. alta de conștiinciozitate. 
Ambele lipsesc. Și antrenamentul 
vizibil și cel invizibil. Ambele 
sînt mimate. De aceea am ajuns 
ca marea majoritate a cluburi
lor noastre să trateze problema 
refacerii — ca să luăm un e- 
xemplu — ca-n timpuri preis
torice. Am rămas la puls. la 
tensiune și la privirea in ochi. 
Medicii noștri, cu normă întrea
gă la echipe, au rămas ca cea 
mai rentabilă șușanea. Nu exis
tă cercetări, explorări, noutăți 
metodologice. Revin și spun că 
pedagogia și competenta antre
norului constă în a prezenta ju
cătorului mijloacele prin care să 
devină mari fotbaliști, prin care, 
ei jucătorii, să-și facă echipa 
mare, apărînd astfel fotbalul și 
interesele lui. Fiindcă, la drept 
vorbind, fotbalul ne-a făcut mari 
și pe noi, antrenorii, și pe jucă
tori, fotbalul ne-a dat un nume, 
ne-a materializat vocația. Oare 
este drept ca numai să profităm 
de pe urma lui și noi să nu-i 
dăm nimic ?

VASILE CABULEA

Vă recomandăm :
• Pe patinoarul „Petrolul" 

din Brășov, are loc astăzi 
„Carnavalul pe gheață" la 
care și-au anunțat participa
rea peste 400 de elevi, e» Tot 
la Brașov, la Atelierele 
CF.R. va avea loc miine 
dezbaterea „Unirea principa
telor, mijloc de afirmare na
țională și internațională a 
poporului nostru". • La Ca
sa de cultură din Victoria, 
astăzi, formațiile artistice 
ale Combinatului chimic și 
Liceului industrial vor pre
zenta un spectacol muzical- 
coregrafic. O Ateneul tine
retului din Reșița găzduiește 
mîine un medalion literar 
„Ion Minulescu — omul și 
opera". • între orele 9—11, 
duminică, in toate localități
le județului Dîmbovița se 
desfășoară faza pe localitate 
la tenis de masă și șah in 
cadrul „Daciadei".

A apărut 
„ERA SOCIALISTĂ" 

nr. 1-1978
Din sumarul numărului 1 

din 1978 al revistei „Era 
socialistă", ce va fi pusă 
astăzi in vînzare la centre
le de difuzare a presei, ci
teva titluri se recomandă 
de la sine: „1978 — Anga
jare deplină pe drumul în
scrierii României in rindul 
țărilor cu nivel mediu de 
dezvoltare economică"; „Di
recții de acțiune pentru 
depășirea stadiului de țară 
în curs de dezvoltare" — 
semnat de N. S. Stănescu ; 
..Progresul tehnico-științi- 
flc șl creativitatea oame
nilor muncii" — Iulian 
Ploștlnaru: „Autoconduce- 
rea muncitorească în siste
mul democrației socialiste"
— Ana Bazac; „Pămintul
— bun național care se 
cere ctt mal rațional va
lorificat" — Corneliu Rău- 
ță șl „Independența — pia
tră unghiulară a dreptului 
internațional contemporan"
— Ștefan Năstăsescu. Mai 
notăm din cuprins, la ru
bricile ..Consultații" — Po
litica P.C.R. de dezvoltare 
economico-socială a țării 
pe baza planului național 
unic — semnează Constan
tin Caioianu: ..Științâ-in- 
vățămint": Abordarea sis
tematică în științele socia
le — Solomon Marcus: 
,.2 050 de ani de la crearea 
primului stat dac centra
lizat și independent": Pro
blema continuității în Da
cia — Hadrian Daicoviciu.

ANIVERSĂRILE UNESCO PENTRU 1973
Ca în fiecare an, si in 1978, vor fi sărbătorite în întreaga lume, 

la propunerea Organizației Națiunilor Unite pentru Educație 
Știință și Cultură — UNESCO — numeroase evenimente isto
rice, precum și însemnate personalități ale vieții culturale și ști
ințifice. Printre acestea se remarcă și aniversările a patru scrii
tori români : Emil Girleanu, Ion Păun-Pincio, Elena Farago — 
100 de ani de la naștere — și Costache Cooachi — 200 de ani de 
la naștere. De asemenea, se împlinesc în această lună 100 de ani 
de la apariția revistei bisăptăminale „Femeia română".

DE LA M.T.TC.
lația este întrerup
tă din cauza peri
colului căderilor 
de stinci în zona 
km 49, la punctul 
Cataracte. Circu
lația este asigura
tă, pentru toate 
vehiculele echipate 
corespunzător pen-

Direcția drumu
rilor din Ministe
rul Transporturilor 
și Telecomunica
țiilor face cunos
cut că pe DN 7 A 
— Gura Lotrului, 
Voineasa, Obirșia 
Lotrului — circu-

Expoziție de... 
microfotbal

în clădirea Ministerului 
Transporturilor și Telecomu
nicațiilor, B-dul Dinicu Go- 
lescu nr. 38, la etajul 5, pe 
holul de la intrarea A, a fost 
vernisată o expoziție inti
tulată „Microfotbalul" (fot
bal de masă) realizatorul 
fiind antrenorul de fotbal 
Emil Codreanu. Cele 12 vi
trine — cuprinzînd peste 300 
de fotografii, desene. arti
cole din presa sportivă, lu
crări de specialitate — pre
zintă microfotbalul cu cele 
trei valențe ale sale : joc 

, distractiv, joc sportiv și, res
pectiv, joc complementar, in 
pregătirea psiho-tactică a 
fotbaliștilor de cimp. (Deci, 
o invitație atit pentru ama
torii jocului cu balonul ro
tund cit și pentru... fotba
liști).

• Mai in joacă, mai in se
rios. La ce nu s-au gindit co
piii care trec Zilnic pe Ia Com
plexul de agrement pentru co
pii din Parcul Tineretului din 
Capitală, s-au gindit Ion 
Gheorghe Chilargi, responsa
bilul parcului (!?> și mecani
cul Alexandru Costache. Pe 
copii nu-i putea duce desigur 
mintea la așa ceva. Dar des
pre ce este vorba? Zilele tre
cute celor doi le-a venit 
„chef să se joace" la sala 
jocurilor mecanice. Și pentru 
că au introdus ceva bani, și-au 
propus să-1 recupereze. Au 
demontat astfel o casetă go- 
llndu-1 conținutul. Respectiv 
497 lei (in monedă de cite un 
leut). Cît... efort. Pentru ce?!

n Peste 300 000 lei delapidare 
in 3 ani. Așa se poate rezuma 
fapta săvirșită de Alexandru 
Baka. gestionar la o unitate 
a întreprinderii comerciale de 
stat „Metalochimica" din Ora
dea. Nu singur, ci cu încă 5

Ora tehnică
Din inițiativa Comisiei pro- 

fesional-științifice din Insti
tutul de inginerie tehnolo
gică și proiectare pentru in
dustria chimică a debutat 
recent acțiunea „Ora tehni
că", susținută de tinerii spe
cialiști din cele nouă organi
zații U-T.C. ale institutului. 
Scopul îl constituie cunoaș
terea celor mai noi și inedite 
aspecte și probleme de ingi
nerie Chimică din lumea ști
inței și tehnicii mondiale. 
Prima intilnire a celor 60 de 
tineri ingineri și tehnicieni 
s-a desfășurat în prezenta 
unor specialiști cu experi
ență din institut, avind ca 
teme de dezbatere „Proble
me actuale In proiectarea 
reactoarelor chimice" și „A- 
legerea și utilizarea compen
satorilor lenticulari". (I. P.)

tru iarnă, pe dru
mul forestier Voi
neasa — Mănăilea- 
sa, km 67, pe DN 
7 A. Devierea cir
culației este sem
nalizată pe DN 7 
A la ambele in
tersecții.

CIRCULAȚIA 
RUTIERĂ

Ministerul Educației și 
învățămintului (Direcția 
științe sociale, activități 
educative și sportive) și 
Ministerul de Interne (In
spectoratul general a! 
miliției — Direcția circu
lație) au realizat două 
mapuale ce se adre
sează de această dată 
elevilor claselor IX—X și 
XI—XII. Cele două ma
nuale, excelent prezen
tate grafic, sint semnate 
de Haralambie Vlăsceanu 
și au fost elaborate con
form Planului comun de 
măsuri privind intensifi
carea activităților de e- 
ducație rutieră a preșco
larilor, școlarilor și tine
retului adoptat de Mi
nisterul Educației și în- 
vățămintului, Ministerul 
de Interne, C.C. al U.T.C. 
și Consiliului Național al 
Organizației Pionierilor.

I&ADAI&
„colegi". Dar el va avea de is
pășit. pedeapsa cea mai mare, 
corespunzătoare sumei pe care 
șl-a insușit-o pe această cale...

® Un permis mai intii sus
pendat și apoi anulat. Cu oca
zia unui raid. efectuat de 
Serviciul circulație din cadrul 
Miliției județene Bistrița-Nă- 
sâud, in comuna Sleu-Odorhei, 
a fost depistat conducătorul 
auto Teodor Beudean care e- 
fectua cu autobasculanta 
31-BN-144, aparținlnd I.J.G.C.L. 
Bistrița un transport clandes
tin de lemne. încă două fapte 
se adaugă la dosarul lui T.B. : 
era sub influența alcoolului și 
avea permisul de conducere 
suspendat I Desigur, in aces
te condiții permisul a fost a- 
nulat. Cum o fi reușit totuși 
să ia mașina? Doar nu putea 
să o fure. Poate ne spun cel 
răspunzători.

ION D. CUCU



Congresul Partidului de Stînga 
Comuniștii din Suedia

Convorbiri
economice

Președintele P. S. C. S. a primit 
pe reprezentantul P. C. R.

La 6 ianuarie, tovarășul Lars 
Werner, reales președinte al 
Partidului de Stingă — Comu
niștii din Suedia, l-a primit pe 
tovarășul Richard Winter, repre
zentantul P.C.R. la Congresul 
P.S.C.S.

Din partea tovarășului Nicolae 
Ceaușescu, secretar general al 
Partidului Comunist Român, a 
fost transmis, cu acest prilej, to
varășului Lars Werner un cald 
mesaj de salut, 
felicitări pentru realegerea 
în funcția 
tidului și 
realizarea 
ve trasate 
pentru bunăstare, pace și pro
gres.

Mulțumind, tovarășul Lars 
Werner a rugat să se transmită

împreună cu 
sa 

de președinte al par- 
urări de succes în 

importantelor obiecti- 
de Congres, în lupta

tovarășului Nicolae Ceaușescu 
cele mai bune urări de sănătate 
și fericire personală, iar comu
niștilor și întregului popor ro
mân — expresia Întregii admi
rații pentru rezultatele obținute 
în construirea societății socialis
te multilateral dezvoltate, pre
cum și în îndeplinirea sarcini
lor majore ce decurg din hotă- 
rîrile adoptate de Conferința 
Națională a P.C.R.

A fost exprimată, totodată, 
hotărîrea de a se dezvolta pe 
mai departe bunele relații exis
tente între cele două partide, 
pentru întărirea prieteniei și co
laborării dintre popoarele român 
și suedez, spre binele cauzei pă
cii și socialismului în întreaga 
lume.

româno-sovietice
Tovarășul Ion Pățan, vice- 

prim-ministru al guvernului 
Republicii Socialiste Româ
nia, a avut vineri o întreve
dere, cu N.A. Tihonov, prim- 
vicepreședinte al Consiliului 
de Miniștri al U.R.S.S. Cu 
acest prilej, au fost aborda
te probleme actuale și de 
perspectivă ale colaborării 
economice dintre România și 
Uniunea Sovietică.

La întrevedere, a partici
pat Gheorghe Badrus, am
basadorul României în 
U.R.S.S.

Portugalia - Consultările privind 
soluționarea crizei de guvern

Secretarul general al Partidu
lui Socialist Portughez, Mario 
Soares, a anunțat că urmează ca 
luni să dea președintelui repu
blicii, Ramalho Eanes, răspunsul 
definitiv în legătură cu misiu
nea ce i-a fost încredințată de 
a forma viitorul guvern. între 
timp, Soares își continuă con
sultările cu liderii principalelor 
formațiuni politice reprezentate 
în Adunarea Republicii — ai 
partidelor Comunist și Social- 
Democrat și ai Centrului Demo
cratic și Social.

Paralel cu aceste consultări, 
la Lisabona au loc reuniuni ale

AFRICA AUSTRALA

Mesajul de salut al CC. al P.CR
La Stockholm continuă lucră

rile celui de-al XXV-lea Congres 
al Partidului de Stînga—Comu
niștii din Suedia. în cursul di
mineții de vineri, reprezentan
tul Partidului Comunist Român, 
tovarășul Richard Winter, mem
bru supleant al Comitetului Po
litic Executiv al C.C. al P.C.R., 
prim-secretar al Comitetului ju
dețean Sibiu al P.C.R., a pre
zentat mesajul 
al P.C.R., care 
participanții la 
sebit interes.

în numele Comitetului Cen
tral al Partidului Comunist Ro
mân, al secretarului general al 
partidului, tovarășul Nicolae 
Ceaușescu — a spus reprezen
tantul P.C.R. — transmit dele- 
gaților la cel de-al XXV-lea 
Congres al Partidului de Stînga- 
Comuniștii din Suedia, tuturor 
comuniștilor suedezi, un cald 
salut frățesc, sincere felicitări 
și cele mai bune urări. Comu
niștii, oamenii muncii din Ro
mânia au urmărit întotdeauna 
cu interes și sentimente de soli
daritate activitatea Partidului 
Comunist din Suedia și a con
tinuatorului său P.S.C.S. pentru 
promovarea și apărarea intere
selor oamenilor muncii, pentru 
realizarea unității de acțiune a 
clasei muncitoare, a tuturor for
țelor muncitorești, democratice 
din Suedia în lupta pentru Îm
plinirea aspirațiilor poporului 
suedez de pace, bunăstare și 
progres. Reprezentantul P.C.R. 
a relevat evoluția pozitivă, me
reu ascendentă, a raporturilor 
de prietenie, colaborare tovără
șească și solidaritate dintre 
Partidul Comunist Român și 
Partidul de Stinga-Comuniștii 
din Suedia. Tovarășul R. Win
ter a arătat că P.C.R. este ho- 
tărît să acționeze in continuare 
pentru întărirea prieteniei și co
laborării dintre cele două po
poare, pentru dezvoltarea rela
țiilor politice, economice, teh- 
nico-științifice, culturale și în 
alte domenii între România și 
Suedia, spre binele cauzei păcii, 
securității și colaborării în Eu
ropa și in intreaga lume.

în continuare, vorbitorul a in
format Congresul despre lucră
rile și hotăririle Conferinței Na
ționale a Partidului ~ 
Român, subliniind că 
dobindite pină acum 
perspectivele unui 
avint al economiei, al 
lui tot mai rapid al 
culturii, al unor noi 
tante schimbări in structura so
cială a țării, in perfecționarea 
raporturilor in societate, in creș
terea neîntreruptă a nivelului 
de trai material și spiritual al 
celor ce muncesc.

Reprezentantul P.C.R. a evi
dențiat că, asigurînd înaintarea 
în ritm rapid a țării pe calea

de salut al C.C. 
a fost primit de 
Congres cu deo-

Comunist 
succesele 

deschid 
puternic 

progresu- 
științei și 
și impor-

progresului economic și social, 
partidul nostru își îndeplinește 
o îndatorire de înaltă răspun
dere față de propriul popor și 
își aduce in același timp con
tribuția la întărirea prestigiului 
și forței de atracție a socialis
mului în lume, la promovarea 
cauzei generale a păcii și co
laborării internaționale.

în continuare, vorbitorul a 
prezentat aprecierea Partidului 
Comunist Român privind situa
ția internațională. Desfășurînd o 
politică externă activă, Româ
nia situează pe primul plan al 
activității sale dezvoltarea prie
teniei și colaborării cu toate 
țările socialiste, intensifică re
lațiile cu țările în curs de dez
voltare, cu statele nealiniate, 
extinde raporturile cu țările ca
pitaliste dezvoltate. Reprezen
tantul P.C.R. a subliniat, tot
odată, necesitatea întăririi soli
darității tuturor forțelor progre
siste, democratice, antiimperia- 
liste, a popoarelor în lupta pen
tru consolidarea securității, pă
cii și colaborării în Europa, 
pentru lichidarea pe cale poli
tică, a tuturor surselor de în
cordare și război, pentru lichi
darea fenomenului subdezvol
tării, pentru instaurarea unei 
noi ordini economice internațio
nale, care să asigure progresul 
mai rapid al tuturor țărilor și 
mai ales al celor rămase în ur
mă economic.

Tovarășul Richard Winter a 
arătat că partidul nostru mili
tează pentru întărirea conlucră
rii și solidarității partidelor co
muniste pe baza egalității in 
drepturi, a respectării indepen
denței și neamestecului în tre
burile interne, a dreptului fie
cărui partid de a acționa în 
mod autonom, de a aplica crea
tor adevărurile generale la con
dițiile specifice in care își des
fășoară lupta, de a-și aduce 
contribuția la dezvoltarea și 
îmbogățirea continuă a tezau
rului comun al teoriei și prac
ticii revoluționare. P.C.R. dez
voltă, totodată, relațiile sale 
cu partidele socialiste și social- 
democrate, cu mișcările de eli
berare națională, cu partidele 
de guvernămînt din țările care 
și-au dobindit independența în 
lupta pentru dezvoltarea econo- 
mico-socială de sine stătătoare, 
cu alte partide democratice din 
toate statele, acționînd pentru 
unirea, pe plan național și in
ternațional, a tuturor forțelor 
menite să imprime un curs nou, 
de destindere și înțelegere în 
viața internațională, pentru 
pace și progres social.

• COMISARUL REZIDENT BRITANIC PENTRU RHODESIA Sl-A 
ÎNCEPUT TURNEUL ÎN ZONĂ • „NEW YORK TIMES" DESPRE 

INVESTIȚIILE ȚARILOR OCCIDENTALE IN AFRICA DE SUD
Lordul Carver, comisar rezi

dent britanic pentru Rhodesia, a 
sosit vineri la Maputo. în ace
eași zi el a fost primit de pre
ședintele Republicii Populare 
Mozambic, Samora Machel, cu 
care a avut o primă rundă de 
convorbiri.

La sosirea pe aeroportul din 
Maputo, lordul Carver a decla
rat că va discuta „unele deta
lii privind aplicarea propunerilor 
anglo-americane în timpul pe
rioadei de transfer spre un gu
vern al populației majoritare" in 
Rhodesia.

La consultările din cadrul noii 
misiuni a lordului Carver iau 
parte, de asemenea, Prem 
Chand, reprezentantul special al 
secretarului general al O.N.U.. 
și Stephen Low, ambasadorul 
S.U.A. în Zambia.

★
„Cine finanțează 

dul ?“ — sub acest 
nul american de 
„New York Times" 
comentariu în care 
volumul investițiilor țărilor oc-

aparthei- 
titlu cotidia- 
mare tiraj 
publică un 

subliniază că

nu 
dar

cidentale în Africa de Sud 
este cunoscut cu precizie, 
cu siguranță el nu este inferior 
sumei de 20 miliarde dolari.

Producția sectorului particu
lar. menționează „New York Ti
mes", beneficiază probabil în 
proporție de 80 la sută de capi
taluri străine, sub formă de pro
prietate, acțiuni sau de împru
muturi. Cu toate că nu a depă
șit niciodată 25 la sută din to
talul investițiilor 
ținut în jurul a 
ultimul deceniu, 
rilor occidentale 
doială factorul major al crește
rii economice a Africii de Sud. 
Aceasta nu împiedică însă ca, 
față de albi, mulți negri să fie 
mai săraci ca acum 30 de ani, 
iar sistemul nedemn de apart
heid să fie astăzi mai crunt ca 
atunci. Dispunind de un stoc 
inepuizabil de mină de lucru 
ieftină, pe care „legile" o obliga 
să fie docilă, multe firme străi
ne obțin profituri de 15—20 la 
sută, uneori chiar de 30 la sută, 
în sectorul minier, subliniază 
„New York Times".

conducerilor 
litice, 
me 
tățile 
zei guvernamentale. In reuniu
nea sa, Comitetul Director al 
P.S.P. a aprobat, cu majoritate 
de voturi, o moțiune de încre
dere în politica dusă de secreta
rul genera] al partidului și de 
conducerea socialistă în scopul 
soluționării crizei. Documentul 
va fi dat publicității după re
uniunea de duminică a Comisiei 
Naționale a P.S.P., organul su
prem al partidului. La sfîrșitul 
ședinței, Mario Soares și-a ex
primat convingerea că o soluție 
a crizei guvernamentale „va in
terveni într-un termen foarte 
scurt" — relevă agenția A.N.O.P.

Pe de altă parte, purtătorul 
de cuvînt al Partidului Comu
nist Portughez, Joaquim Gomes, 
a reafirmat opoziția P.C.P. față 
de participarea la viitoarea for
mulă guvernamentală a mem
brilor altor partide, în afara 
P.S.P.. alți component! ai cabi
netului urmînd să fie desem
nați din rîndul personalităților 
independente. în ce privește ne
gocierile în curs, P.C.P. consi
deră că pentru moment „nu 
există dificultăți insurmonta
bile" — menționează agenția ci
tată.

care 
referitoare 

de

formațiunilor po- 
dezbat 

la 
soluționare

proble- 
posibili- 
a cri-

și că s-a men- 
10 la sută în 
contribuția ță- 
a fost fără în-

• PREȘEDINTELE BRAZI
LIEI, generalul Ernesto Geisel, 
a anunțat oficial joi la Brasilia 
candidatura generalului Joao 
Baptista Figueiredo la succesiu
nea la funcția de șef al statului, 
informează agenția France 
Presse. Totodată, în cursul unei 
reuniuni a conducerii partidului 
Alianța Renovatoare Națională 
(ARENA), de guvernămînt, Er
nesto Geisel a indicat drept 
candidat pentru funcția de vice
președinte pe guvernatorul sta
tului Minas Gerais, Antonio 
Aureliano.

Mașina virează 
stingă și ne abatem 
de pe autostradă. 
Parcurgem un peisaj 
polonez de o frumu
sețe deosebită. De o 
parte munți acoperiți 
cu păduri de fagi, de 
alta, văi străbătute de 
numeroase 
piraie, lunci 
luminoase, 
intr-un verde 
Sintem spre sfirșitui 
verii și prospețimea 
verdeții se i 
incă. Șoseaua 
prin orășelele 
și Jaroslaw și privirea 
se oprește 
hitecturii 
lor in stil 
Renașterii, 
în această 
vestigii contribuția se
colelor trecute. Unul 
din aceste vestigii, de 
o neasemuită frumu
sețe. este și castelul 
Baranow, unde ne în
tâlnim cu reprezen
tanți ai tineretului 
din regiunea Rzeszow. 
Ni se vorbește de 
contribuția lor, a ge
nerațiilor care in de
cursul ultimilor trei
zeci de ani, muncind 
cu elan și tenacitate, 
au reușit să adauge 
acestor mărturii ale 
trecutului, amprenta 
puternică a prezentu
lui, deierminind o 
transformare și mo
dernizare rapidă a tu
turor sectoarelor vie
ții economice și socia
le. Producția indus
trială a acestei zone a 
crescut de 17 ori, ocu- 
pind locul al șaptelea 
pe țară. Ea se ridică, 
in mod obișnuit, la 
peste 100 miliarde 
zloți. Aici, în urmă 
cu numai 3 ani, au 
fost date in exploata
re șapte întreprinderi 
industriale de interes 
republican, din ramu
rile industriei de ma
șini și ale industriei 
chimice. Consemnăm 
în carnetul de repor
ter date pe care in
terlocutorii noștri țin 
să le precizeze. Pină 
la cel de-al doilea 
război mondial, 85 Ia 
sută din locuitorii a- 
cestei regiuni erau

rîuri și 
largi și 
colorate 

crud.

menține 
trece 
Biecz

asupra ar- 
eonstrucții- 
gotic și a!

Descifrez 
bogăție de

-J—

țărani foarte săraci, 
iar satele rămase cu 
mult in urmă din 
punct dc vedere eco
nomic. Astăzi, întrea
ga zonă Rzeszow poa
te servi drept exem
plu pentru transfor
mările care au avut 
loc in Polonia socia
listă. Ni se spune că 
un merit deosebit 
pentru schimbările e- 
conomice și sociale de 
aici revine școlilor su
perioare din Rzeszow. 
In 1951, Rzeszow a

din Gorlice, Dembica, 
Przemmysl, 
Wola, _ 
Mielec.
Școala superioară de 
inginerie din Rzeszow 
învață 4 000 
denți la 
curs de zi, 
fără frecventă. De a- 
semenea, funcționea
ză șase institute știin
țifice de cercetări in 
domeniul construcții
lor de mașini, electro
tehnică, tehnologie 
chimică, fizică și aero-

Stalowa
Tarnobrzeg și 

Astăzi, la

dc stu- 
facultățile 
serale și

Cărți de vizită
pentru tinerii 
din Rzeszow

însemnări din R. P. Polonă

apărut pe harta Polo
niei ca un nou centru 
studențesc. A luat 
ființă atunci Faculta- 

*! mecanică, o 
serală ingine- 

iar in anul 
fost transfor- 
in Facultatea 

serală de mecanică a 
Institutului politehnic 
din 
doi
Școala superioară pe
dagogică, iar apoi 
punctele de consul
tații ale primei școli 
superioare inginerești

tea de 
școală i 
rească, 
1954 a l 
mată ’

Cracovia. Peste 
ani lua ființă

nautică, a 
vitate se 
in strinsă 
producția 
rilor industriale. Prio
ritatea industriei de 
mașini și a industriei 
chimice in această re
giune pune in fața In
stitutului politehnic 
sarcini deosebite. Co
laborarea cu industria 
cunoaște două moda
lități : prin lucrări cu 
caracter didactic, care 
intră in componenta 
programului de cer
cetări și în cel didac-

căror acti- 
desfășoară 

legătură cu 
intreprindc-

PE SCURT» PE SCURT» PE SCURT «PE SCURT» PE SCURT

caie 
dife-

tic. Rezultatele obți
nute pe această 
sint prezentate 
ritelor întreprinderi,
în vederea aplicării in 
practică. Institutul po
litehnic s-a profilat, 
îndeosebi, pe construc
ția motoarelor mono- 
fazice cu curent va
riabil de mică putere 
folosite 
derea 
mer", 
diferite 
casnic. A doua moda
litate dc colaborare o 
constituie cercetările 
concrete, practice efec
tuate la cererea unei 
întreprinderi. In acest 
cadru, există o strîn- 
să conlucrare între In
stitutul 
Uzina 
„Stalowa Wola". 
întreține legături strin- 
se cu întreprinderea 
„Siarkopol", din Tar
nobrzeg. precum și cu 
Uzina de echipament 
frigorific din Dem
bica. Uzina metalur
gică „Stalowa Wola" 
— ne spunea un tinăr 
muncitor 
discuția 
este o 
modernă 
cută in întreaga 
Ionic și peste hotare. 
Aici lucrează multi 
tineri, iar mașinile de 
construcții, îndeosebi 
autocamioanele grele, 
compresoarele, exca
vatoarele, betonierele 
care ies din miinile 
lor harnice se bucură 
dc o mare faimă.

Avem in fata noas
tră reprezentanți ai 
generației tinere, fău
ritori ai bunurilor 
materiale șl spirituale, 
unii dintre ei fii ai 
țăranilor săraci de al
tădată.
tori ai modernelor in
stalații industriale. Ei 
și alții ca ei. cu bra
țele și mintea,, au 
schimbat înfățișarea 
voievodatului » *sa 
zow. modernizina vis 
ța oamenilor și locu
rile dintre Vistula și 
San.

de întreprin- 
„Predom Zel- 
care produce 
obiecte de uz

politehnic și 
_metalurgică 

care

prezent la 
noastră — 
Întreprindere 
și binecunos- 

Po-

astăzi minui-

GH. SPRINȚEROIU

TURNEUL 
PREȘEDINTELUI S.U.A.

Președintele Statelor Unite, 
Jimmy Carter, a avut vineri, in 
ultima zi a vizitei sale la Pa
ris. o nouă rundă de convorbiri 
cu președintele Franței, Valery 
Giscard d'Estaing.

De asemenea, șeful statului 
american a avut, la sediul am
basadei S.U.A. din Paris, între
vederi separate cu Francois 
Mitterrand, prim-secretar al 
Partidului Socialist Francez, și 
Robert Fabre, președintele Miș
cării Radicalilor de Stingă.

Aflat în vizită la Bruxelles, 
președintele S.U.A.. Jimmy Car
ter, s-a intilnit vineri cu regele 
Belgiei, Boudouin. și a avut 
convorbiri cu primul ministru, 
Leo Tindemans, și cu ministrul 
de externe belgian, H. Simonet.

Președintele american a avut, 
de asemenea, convorbiri cu pre
ședintele Comisiei C.E.E., Roy 
Jenkins și cu Joseph Luns, se
cretarul general al N.A.T.O. în 
aceeași zi, Jimmy Carter și-a 
încheiat vizita in Belgia, ple- 
cind spre patrie.

V'

*

L.
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ITALIA. Cițiva din cei peste un milion de tineri șomeri italieni 
oșteptind o iluzorie slujba intr-unui din birourile de plasare a forței 

de muncă

De ce a explodat 
„Atlas Centaur"

Explozia rachetei Atlas-Centaur folosi
tă la lansarea unui satelit de comunica
ții „Intesat-lV" in luna septembrie 1977 a 
fost provocată de ruperea unei piese (ca 
urmare a unei suduri defectuoase) din 
sistemul de alimentare cu combustibil. 
Scurgerea de combustibil a dus la declan
șarea unui incendiu și la explodarea ra
chetei. Accidentul s-a soldat cu pierderi 
in valoare de 49,4 milioane dolari. După 
cum a precizat un reprezentant al agen
ției spațiale americane, ruperea piesei .s-a 
datorat deopotrivă controlului necores
punzător in ce privește calitatea lucrării 
din partea firmei producătoare și coro
ziunii provocate de atmosferă.

șe africane conferințe. în timpul opriri
lor mai îndelungate studiază viața și obi
ceiurile popoarelor africane.

Surpriza vînătorului de lilieci
Pește 100 de statuete din aur, reprezen- 

tind pe Buda și diverse alte obiecte 
sculptate, au fost descoperite intr-o grotă 
din provincia Nakhon Sri Thammarat, in 
sudul Tailandei. Se apreciază că obiectele 
descoperite in această grotă datează din 
secolul XVII.

Descoperirea a fost făcută din intimpla-

Cu bicicleta prin Africa
Studenții indieni Shacraborti și Man

dat. care efectuează o călătorie pe bici
clete in 
ninului, 
toria in 
parcurs 
trecmd
Burundi. Camerun, Nigeria și Benin.

în timpul călătoriei, cei doi studenți au 
trebuit să înlocuiască de șapte ori cau
ciucurile de la biciclete. Pentru a avea 
bani de drum, ei prezintă in diferite ora-

te de către un tinăr care vina lilieci, in
formează agenția France Preș se.

Africa, au ajuns in capitala Be- 
Cotonou. Ei și-au început c.ălă- 
octombrie 1976 la Nairobi și au 
pină in prezent 73 000 kilometri, 
prin Zair, Botswana, Mozambic,

SIMBATA, 7 IANUARIE

PROGRAMUL 1
In jurul orei 12,00 transmi

siune directă de la Palatul 
Republicii : Ceremonia semnă
rii documentelor oficiale din
tre Republica Socialistă Româ
nia și Republica Federală 
Germania.

• Melodii populare. 12,35 Ro- 
man-foileton. 13,35 Concert de 
prînz. 14,05 Un fapt văzut de aproa
pe. 14,35 Melodii populare. 15,00 A- 
genda cultural-artistlcă. 15,30 A- 
nul sportiv 1977 — emisiune re
trospectivă (partea a III-a). 17,10 
Clubul tineretului. 18.10 Săptămî- 
na politică internă și Internațio
nală. 18,25 Antologia filmului pen
tru copii și tineret: Stan și Bran. 
19,30 Telejurnal. 19,50 Teleenciclo- 
pedla. 20,30 Publicitate. 20,40 Ci
clul „Mari filme western": „Va
lea focului". Premieră pe țară. 
Producție a studiourilor ameri
cane. 22,00 Telejurnal. Sport. 22,25 
Intîlnire cu satira șl umorul. 23,00 
închiderea programului.

PROGRAMUL 2
19,50 Reportaj TV: Satul — a- 

ceastă mare și frumoasă realitate

Retrospectivă Jules Verne
între 14 și 23 ianuarie, la Paris se va 

desfășura cea de-a 17-a ediție a Salonu
lui nautic internațional, la 
expozanți vor prezenta cele 
teriale destinate sporturilor 
ambarcațiuni de agrement.

Cu același prilej, se va organiza o re
trospectivă Jules Verne, pentru a se mar
ca 150 de ani de la incetarea din viață

a patriei. 20,10 Secvențe lirice: De 
la romanță la operă — recital Ion 
Ghitan. 21,05 Schiță de autopor
tret: Cella Delavrancea. 21,40 cin- 
tec tinăr. Intilnire cu interpreți 
apreciațl de muzică pop șl folk. 
22,00 Dicționar cinematografic. 
23,00 închiderea programului.

DUMINICA, 8 IANUARIE 1978

PROGRAMUL I

8.00 Sportul pentru toți. 8,15 Tot 
Înainte 1 9,05 Șoimii patriei. 9.15 
Film seria! pentru copii : „Cava
lerul Nlgel" — episodul 4. 9,45
Pentru căminul dumneavoastră. 
10.00 Viața satului. 11.45 Bucuriile 
muzicii. 12,30 De strajă patriei. 
13.00 Telex. Album duminical. 17,15 
Drumuri europene : Amintiri flo
rentine... 17,35 Publicitate. 17.40 
Film serial : „Linia maritimă One- 
din" — episodul 20 18,35 Muzică
ușoară contemporană. 19,00 Micul 
ecran pentru cei mici. 19,20 1001 
de seri. 19,30 Telejurnal. 19.50 File 
de istorie : Ulpia Traiana Sarmi- 
zegetusa. 20,10 Antena vă aparține 
— spectacol prezentat de județul 
Prahova. 21,10 Film artistic : 
„20 000 de leghe sub mări". — pre
mieră TV. Producție a studiouri

care 650 de 
mai noi ma- 
acvatice și

• TODOR JIVKOV, prim-se
cretar ai C.C. al P.C. Bulgar, 
președintele Consiliului de Stat 
al R.P. Bulgaria, l-a primit pe 
Taha Moheddin Maruf, vicepre
ședinte al Republicii Irak, aflat 
în vizită în Bulgaria. Au fost 
examinate probleme ale relații
lor bilaterale, precum și ale si
tuației internaționale.

ALGERIA : TRECEREA 
COMERȚULUI EXTERIOR 

IN MONOPOLUL STATULUI
Adunarea Populară Națională 

Algeriană a adoptat un proiect 
de lege prin care se 
trecerea 
terior al 
tului. In 
tei legi, 
nizațiile 
autorizate să încheie 
te de import-export cu 
sau întreprinderi străine.

hotărăște 
întregului comerț ex- 
țării în monopolul sta- 
baza prevederilor aces- 
numai statul și orga- 
colectivc locale sint 

contrae- 
firme

COMUNICAT 
SOVIETO-CEHOSLOVAC

La Moscova a fost dat publi
cității comunicatul privind con
vorbirile purtate de Andrei Gro- 
mîko, ministrul afacerilor ex
terne al U.R.S.S., și Emil Woj- 
taszek, ministrul afacerilor ex
terne al R.P. Polone. Părțile au 
discutat probleme referitoare la 
adîncirea și extinderea cooperă
rii bilaterale. Au fost discutate, 
de asemenea, probleme interna
ționale actuale.

a celebrului autor de romane științifico- 
fantastice ale cărui descrieri de călătorii 
pe apele 
cintat și 
tregi de

mărilor și oceanelor lumii au in- 
continuă să incinte generații in- 
adolescenți.

De-ale coridei

Uițind probabil că are in față, drept ad
versar, nu un toreador ci o... toreadoare, 
fiorosul taur din fotografie reușește să 
puncteze și să o scoată parțial din luptă. 
Dar, încurajată de public, curajoasa fe- 
meie-toreador a reușit pină la urmă nu 
numai să scape „basma curată", dar să-și 
infringă adversarul. S-a intimplat pe ma
rea arenă de corida din San Sebastian.

lor americane. Cu : Kirk Douglas, 
James Mason și alții. 23,05 Tele
jurnal.

PROGRAMUL II
10,00 Concert educativ, concer

tul orchestrei simfonice a Filar
monicii „George Enescu".

LUNI, 9 IANUARIE 1978
PROGRAMUL I
16;00 Telex. 16,05 Teleșcoală. 16,30 

Emisiune în limba maghiară. 19.00 
Publicitate. 19,05 La izvoarele cîn- 
tecului: Jocul căiuților din nor
dul Moldovei. 19,20 1001 de seri.
19.30 Telejurnal. 19.50 Panoramic.
20.30 Roman-foileton : „Pagini din 
comedia umană" — episodul 4.
21.30 Emisiune de știință. 22,05 Ca
dran mondial. 22,25 Telejurnal.

PROGRAMUL II
16,30 Douăzeci la masă — repor

taj TV. 16.30 Cenacluri ale tinere
tului: Cenaclul întreprinderii „A- 
versa". 17,25 Muzică populară. 
17,40 Pentru căminul dumneavoas
tră (reluare). 17,55 Intîlnire cu sa
tira și umorul. 18,30 Bucureștlul 
necunoscut: Amintiri Intr-o casă a 
muzicii. 18.55 Film serial pentru 
copil : „Cuore" (reluare). 19,20

• FIDEL CASTRO, prim-se- 
cretar al C.C. al P.C. din Cuba, 
a primit pe Marcelino Camacho, 
responsabil al Secretariatului 
Național de coordonare al Comi
siilor Muncitorești din Spania, 
aflat în vizită la Havana. Cu a- 
cest prilej, s-a procedat la un 
schimb de opinii privind mișca
rea sindicală din Spania și Cuba, 
precum și relațiile dintre forțele 
populare progresiste spaniole.

• POTRIVIT CIFRELOR O- 
FICIALE publicate de cotidia
nul economic „Les Echos", 82 
la sută din șomerii francezi sub 
25 de ani înregistrați în anul 
1977 au fost femei. Foarte mul
te femei căsătorite și mai ales 
mame găsesc extrem de greu un 
loc de muncă, conchide ziarul.

„ZILELE FILMULUI ROMANESC" 
iN DANEMARCA

a provocat pagube materiale — 
informează agenția de presă 
A.N.O.P. Poliția a declarat că 
autorii atentatului sint încă 
necunoscuți.

• MINISTRUL DE EXTER
NE al R. P. Chineze, Huan Hua, 
a primit, vineri, delegația de 
congresmeni americani condu
să de Alan Cranston, adjunct 
al liderului majorității demo
crate din Senatul S.U.A., infor
mează agenția China Nouă.

ORIENTUL 
MIJLOCIU

La Riad s-au încheiat vineri 
convorbirile dintre regele Kha
lid al Arabi ei Saudi te și 
președintele Algeriei, Houari 
Boumedienet Un purtător de 
cuvînt algerian a declarat că 
discuțiile, la care au participat 
și Fahd Ibn Abdul Aziz, prim- 
vicepremier și prinț moștenitor al 
Arabiei Saudite, precum și mi
niștrii de externe ai celor două 
țări, s-au referit la relațiile bi
laterale, la situația actuală din 
lumea arabă și la problema pa
lestiniană.
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în cadrul programului de 
schimburi cultural-științifice 
româno-daneze, in Danemar
ca se desfășoară „Zilele fii— 
jnului românesc", manifes
tările avind loc la Copen
haga, Aalborg și Odense. La 
cinematograful „Delta" din 
Copenhaga, cu participarea 
unui numeros public, a fost 
prezentat filmul 
„Tănase Scatiu", 
prezenți primarul 
daneze, oameni de 
artă, reprezentanți 
terului de Externe 
terului Culturii, ziariști, pre
cum și o delegație de cine
aști români.

românesc 
Au fost 

capitalei 
cultură și 
ai Minis- 
și Minis-

VIZITA PREMIERULUI BRITANIC 
IN INDIA

Primul ministru al Marii Bri
tanii, James Callaghan, a sosit, 
vineri, la Delhi, pentru o vizită 
oficială de șase zile în India. 
El va avea convorbiri cu pre
mierul Morarji Desai referitoa
re. in principal, ia ' 
relațiilor economice 
două țări.

In ajunul sosirii 
Callaghan, la Delhi s-a anunțat 
că Marea Britanie a oferit In
diei un împrumut de 144 mi
lioane lire sterline pentru re
lansarea importurilor indiene de 
proveniență britanică.

dezvoltarea 
dintre cele

lui James

• ELEMENTE EXTREMISTE 
din Palermo au incendiat lo
cuința directorului ziarului pro
gresist „L’Ora". Incendiul a fost 
localizat, dar clădirea a suferit 
stricăciuni. Federația regională 
a Partidului Comunist Italian 
din Palermo, ziarele și revistele 
progresiste din Italia și-au ex
primat solidaritatea cu conduce
rea ziarului „L’Ora“.

• EXPLOZIA UNEI BOM
BE plasate la sediul Partidului 
Comunist Portughez din Fun
chal (capitala Insulei Madeira)

DUPĂ REFERENDUMUL 
DIN CHILE

S-a anunțat oficial că 75 
sută din participanții la referen
dumul din 4 ianuarie din Chile 
au votat pentru, 20,41 la sută 
împotrivă, iar 4,59 la sută din 
voturi au fost declarate nule. 
Referendumul a fost organizat 
pentru a se replica la rezolu
ția adoptată recent de O.N.U. 
care condamnă violarea dreptu
rilor omului în Chile.

Secretarul executiv al Fron
tului Unității Populare din Chi
le, Clodomiro Almeyda, comen- 
tînd într-un interviu rezultatele 
referendumului a spus: „S-a 
încercat consolidarea unui re
gim șubred printr-un referen
dum prefabricat, in iluzia că ac
tualul guvern ar putea 
melioreze reputația pe 
țional și internațional, 
nurile sale au eșuat".

să-și a- 
plan na- 
dar pla-

• SECRETARUL FEDERAL 
pentru afaceri externe al 
R.S.F. Iugoslavia, Miloș Minici, 
va efectua o vizită oficială in 
Suedia, intre 9 și 11 ianuarie — 
anunță agenția Taniug.

Yasser Arafat, președintele 
Comitetului Executiv al Orga
nizației pentru Eliberarea Pa
lestinei (O.E.P.) a avut, joi sea
ra, o întrevedere cu o delegație 
a Congresului S.U.A., condusă 
de Clement Zablocki, președin
tele Comitetului pentru relații 
internaționale al Camerei Re
prezentanților, care se află în 
prezent în vizită în Siria.

După cum relatează agenția 
palestiniană de știri WAFA, re
luată de agențiile France Presse 
și U.P.I., Yasser Arafat a expus 
interlocutorilor săi „poziția re
zistenței palestiniene față de 
evenimentele survenite în Ori
entul Apropiat". Totodată, pre
ședintele Comitetului Executiv 
al O.E.P. a explicat parlamen
tarilor americani „Obiectivele 
rezistenței palestiniene, care 
constă în realizarea drepturilor 
poporului palestinian, în spe
cial a dreptului la autodetermi
nare și la crearea statului său 
independent pe pămintul său 
național".

• CUNOSCUTUL ANTROPO
LOG și explorator norvegian 
Thor Ileyerdal a sosit, navigind 
la bordul ambarcațiunii sale „Ti
gris" din trestie, la Muscat, ul
tima etapă in voiajul său care 
nu are o țintă geografică pre
cisă. După cum s-a mai anunțat, 
îmbarcat împreună cu un echi
paj de 10 oameni pe „Tigris" — 
ambarcațiune construită după un 
model datind de 5 000 de ani — 
Thor Heyerdal dorește să de
monstreze că sumerienii, por
nind din sudul Irakului, au na
vigat în apele Oceanului Indian, 
devenind prima populație care 
a răspindit civilizația pe calea 
apei.

NAȚIONALIZARE IN ETIOPIA
Printr-o hotărîre a guvernului 

etiopian, filiala societății ame
ricane „Singer" din Etiopia a 
fost naționalizată, anunță țâosvq 
de radio din Addis Abeba. ' Șl- 
cietatea „Singer", cu sediul cen
tral la New York, dispunea, în 
urmă cu doi ani, de un capital 
de 30 milioane de dolari în E- 
tiopia și este una dintre com
paniile americane instalate 
această țară africană încă
acum 80 de ani, informează a- 
gentia France Presse.

in 
de

Evoluția stației orbitale „Saliut-6“
Cosmonauții Iuri 

Romanenko și 
Gheorghi Greciko își 
continuă zborul la 
bordul stației științi- 

’ fice pilotate 
liut-6“.

în cadrul progra
mului de cercetări și 
experiențe, echipa
jul a observat și fo
tografiat joi un fe-

..Sa-

nomen fizic rar din 
straturile superioare 
ale atmosferei — 
norii argintii. Stu
dierea naturii aces
tor formațiuni de 
nori prezintă un in
teres științific deo
sebit. Vineri, pro
gramul cosmonauți- 
lor a inceput cu con
trolul medical și e-

xerciții fizice. Ei au 
anunțat că dușul in
stalat la bordul sta
ției funcționează 
foarte bine.

Agenția TASS men
ționează că Iuri Ro
manenko și Gheor- 
ghi Greciko se simt 
bine, iar sistemele 
de bord ale stației 
funcționează normal.

1001 de seri. 19,30 Telejurnal. 19,50 
Seară de balet : „Othello" — pre
mieră TV. Interpretează Ansam
blul de balet al Operei din Iași, 
21,15 Telex. 21,20 Actualitatea; 
bucureșteană : Anul III al cinci
nalului. Debut. 21,40 In alb și ne
gru — documentare artistice pre
miate la fesțlvaluri Internaționale.

MARȚI, 10 IANUARIE 1978
PROGRAMUL I
9,00 Teleșcoală. 10,00 Antologia 

filmului pentru copii șl tineret : 
„Stan și Bran“ (reluare). 11,05 In 
alb șl negru — documentar artis
tic. 11,55 Telex. 16,00 Telex. 16,05 
Teleșcoală. 16,35 Curs de limbă 
engleză. 17,05 La volan — emisiu
ne pentru conducătorii auto. 17,20 
„Turneul celor 4 trambuline" la 
sărituri cu schiurlle (selecțiunl în
registrate). 18,10 Portret in email: 
Maria Chelsoi. 18,30 Lecții TV 
pentru lucrătorii din agricultură. 
19,00 Tribuna TV : Magistrala ca
lității. 19,20 1001 de seri. 19,30 Te
lejurnal. 19,50 Roadele politicii 
partidului de dezvoltare economl- 
co-socială a țării. Azi. județul 
Mureș. 20,15 Teatru TV : „Cazul 
Pinedus" de Paolo Levi. 21,55 Sea
ră de romanțe. 22,20 Telejurnal.

PROGRAMUL II

19,50 Film serial pentru copil : 
„Cavalerul Nigel" — reluarea e- 
pisodului 2. 20.15 Viața economică 
a Capitalei. 20,45 Studio T '78. 21,15 
Telex. 21,20 Stagiunea camerală a 
Radloteleviziunii. 21,50 Inscripții 
pe celuloid : Omul și vremea — 
film documentar realizat de 
U.N.E.S.C.O.

MIERCURI, 11 IANUARIE 1971
PROGRAMUL I
9.00 Teleșcoală. 10,00 Tribuna TV. 

10,20 Teatru TV (reluare). 12,00 
Telex. 16,00 Telex. 16,05 Teleșcoa
lă. 16,35 Curs de tlmbă germană. 
17,05 Din țările socialiste : R.P.S. 
Albania. 17,15 Telecronlca pentru 
pionieri. 17,35 Tragerea pronoex- 
pres, 17,45 Hochei : Steaua — Di
namo (derbiul campionatului na
țional) reprizele a Il-a și a III-a, 
Transmisiune directă de la pati
noarul „23 August". 19,20 1001 de 
seri. 19,30 Telejurnal. 10,50 Hotări
rile Conferinței Naționale. Pro
gram al împlinirilor pentru noi șl 
pentru țară. Civilizația oțelului. 
20,05 Noi, femeile. 20,35 Publicita
te. 20,40 Teleclnemateca. Ciclul 
„Mari ecranizări" : „Evadarea" —

premieră pe țară. O producție a 
studiourilor americane. Cu : Ro
bert Taylor. Norma Shearer. 22,20 
Telejurnal.

PROGRAMUL II
19,50 Bijuterii muzicale. 20,20 

Emisiune de știință (reluare). 20.55 
Rapsodie de iarnă. 21,25 Telex. 
21.30 Filmul documentar românesc.
21.50 Cîntece de voie bună.

JOI, 12 IANUARIE 1978

PROGRAMUL I

16,00 Telex. 16,05 Teleșcoală. 16.35 
Curs de limbă rusă. 17,05 Reportaj 
pe glob : Tunisia la timpul pre
zent. 17,25 Consultații juridice. 
17,45 „Cupa Mondială" la schi al
pin. 18,20 România pitorească.
18.50 Forum cetățenesc. 19,20 1001 
de seri. 19,30 Telejurnal. 19.50 Co
lumna Republicii. Partid — Stat — 
Democrație — o producție a stu
dioului de film TV în colaborare 
cu Sahia-film. 20.25 Ora tineretu
lui. 21,20 Telerecital : Silviu stăn- 
culescu. 22,25 Telejurnal.

PROGRAMUL II
19,50 Concert simfonic. 21,00 Un 

fapt văzut de aproape. 21,20 Te

lex. 21,25 Emisiune de știință. 21,45 
Muzică de fanfară.

VINERI, 13 IANUARIE 1976
PROGRAMUL I
9,00 Teleșcoală. 10,00 Telecine- 

mateca (reluare). 11,40 Corespon
denții județeni transmit. 11,53 Te
lex. 16,00 Telex. 16,05 Teleșcoală. 
16,35 Curs de limbă franceză. 17,03 
Emisiune în limbă germană. 18,50 
Tragerea loto. 19,05 Film serial 
pentru copil : „Cuore". 19,30 Tele
jurnal. 19,50 Viața in lumina nor
melor și echității socialiste. Cote 
de vîrf. 20,20 Publicitate. 20,25 Film 
artistic : „îndrăgostiții din Tole
do" — premieră TV. Coproducție 
franco-ltaliană. 21,45 Atelier de 
creație llterar-artlstică. 22,20 Tele
jurnal,

PROGRAMUL II
17.00 Melodii In premieră cu for

mația „Mondial". 17,20 Radar pio
nieresc. 17,40 Muzică vocală româ
nească. 18,15 Ora veselă (reluare). 
19.10 Reportaj de scriitor. 19,30 Te
lejurnal. 19,50 Desene animate. 
20.15 Treptele afirmării. 20,50 Co
legi de generație. 21,15 Telex. 
21,20 Bloc-notes — Informații uti
litare. 21,45 Telerama — sport.
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